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Despre grîu, despre pîine,

Examinarea problemelor Ia fața locului, în mijlocul oame
nilor muncii, al specialiștilor, luarea de măsuri concrete, 
imediate sînt trăsături binecunoscute ale stilului de muncă 
ale președintelui Nicolae Ceaușeseu. Fotografia pe care o 
publicăm îl înfățișează pe conducătorul partidului și statului 
nostru în timpul recentei întîlniri de lucru, care a avut loc 
pe un lot din perimetrul sectorului agricol Ilfov, cu oameni

ai muncii din domeniul construcțiilor de mașini agricole. 
Cei prezenți la întîlnire l-au asigurat pe tovarășul Nicolae 
Ceaușeseu ca vor depune toate eforturile pentru înfăptuirea 
indicațiilor și orientărilor primite, pentru realizarea unor 
mașini și utilaje în măsură să asigure modernizarea continuă 
a agriculturii noastre socialiste, să contribuie la înfăptuirea 
obiectivelor noii revoluții agrare.

Modernizarea continuă a agriculturii re= \ 
prezintă una din problemele centrale ale ' 
României de azi. Contactul viu și per
manent cu viața satelor, vizitele de iu- % 
cru, numeroasele consfătuiri organizate ' 
din inițiativa tovarășului Nicolae 
Ceaușeseu, au ca fir roșu preocuparea 
pentru dezvoltarea puternică a acestei 
ramuri importante, care condiționează \ 
progresul general al societății. în acest : 
context, noua revoluție agară preconizată 
de partid vizează atît producția cit și pro- x 
ductivitatea muncii, nivelul tehnic, efici- ? 
ența economică, activitatea socială gene
rală din satele noastre — așadar, un com- | 
plex de măsuri organic închegate și gin- r 
dite, menite să insufle o gîndire și un ■ 
spirit nou in agricultură și să determine, V 
încă din anul în curs, o îmbunătățire ra- I 
dicală a activității. Or, afirmarea noii 
calități și in acest domeniu cere anga- ; 
jarea deplină a potențialului uman — a 
mecanizatorilor și cooperatorilor, a spe- > 
cialiștilor din producție și din cercetarea 
științifică și învățămîntul agricol ; el de- ' 
cide, în ciuda influenței schimbătoare a 
climei și a tuturor celorlalți factori ex
trinseci OMULUI. Este aceasta, poate, 
ideea principală ce se desprinde din 
cuvîntarea tovarășului Nicolae Ceaușeseu 
la consfătuirea de lucru din 19—20 august 
de la C.C. al P.C.R.

„Rezultatele din acest an — a subliniat ' 
secretarul general al partidului — de
monstrează că, indiferent de condițiile de 
climă, dacă se lucrează bine se pot obți
ne recolte bune. Nimeni nu poate să se 
uite numai la cer, nu poate să dea vina 
pe altcineva decît pe felul în care orga
nizează și execută lucrările agricole, pe 
modul în care ia măsuri și rezolvă toate 
problemele care sînt legate de acestea".

în adevăr, deși anul acesta condiții , 
climatice nu au fost din cele mai favora
bile, s-a obținut la cereale păioase — grîu, 
secară, orz și altele — o recoltă care poa
te fi apreciată bună, realizindu-se o pro
ducție de peste 9 milioane tone, din care 
peste 6 milioane tone grîu. Și celelalte 
culturi se prezintă în ansamblu bine, iar 
porumbul promite o recoltă bună, pe care 
practic nimic nu o mai poate influența de
favorabil la ora actuală. De asemenea, 
există condiții pentru o producție Înaltă 
de legume, sfeclă, cartofi, fructe, struguri. 
Pe baza a ceea ce se cunoaște pînă acum 
se poate deci aprecia că recolta din acest 
an va fi bună, iar la cereale se conturează 
nu numai realizarea integrală a prevede- ,

Culesul s-a încheiat, 
începe culesul

O dimineață de august tîrziu la țară. 
S-a luminat de-un timp bun, e ora 5 și 
multă lume pleacă la treabă. Nicolae 
Ghenu, președintele C.A.P. Vlad Țepeș, 
controlează tarlalele cu lucerna. De fapt, 
vrea să vadă cum și-au făcut treaba 
paznicii • de noapte. Sigur, oamenii sînt 
cinstiti și lucerna e toată în tarla, nu
mai că. oamenii sînt și mai cinstiți cînd 
sînt controlați sîrguincios. Cinstea e unul 
din obiceiurile care se învață și Nicolae 
Ghenu nu-i niciodată ostenit, cînd tre
buie să învețe pe unul și pe altul res
pectul față de avutul obștesc. Un ceas 
mai tîrziu, urmat aproape de-un cîine, 
care-i un fel de mediator al său pe lin
gă pîndarii colectivei, președintele e la 

. grajduri, la „vacile mulgătoare", expre
sie consacrată și care înseamnă nu că 
vacile ar mulge ele ceva ori pe careva, 
ci că sînt mulse. Hrană pentru vite 
există din belșug, C.A.P.-ul din satul 
Vlad Țepeș e unul din locurile acelea 
vrednice care n-au dus niciodată lipsă 
de nutreț. Acum, spre exemplu, nouă 
oameni sînt la șire și le ridică din fin, 
lucernă și paie, transportate cu balotu
rile sau în vrac. Din punctul numit Ba- 
balnîcul — satul e plin de nume sucite 
și pitorești, toate cu o istorie și cu hu
mor țărănesc abrupt — sosesc două că
ruțe cu fin și deasupra finului, cu furca 
și bicitlșca în mînă, iată-i pe Drăgoi 
C. Ion și Matei Ion, pe Alexandru Prună 
și Florea Popa.-Nicolae Ghenu se uită în 
urma căruțelor și pare a le număra. De 
fapt, nu le numără. Sîntem la țară între 
două culesuri, griul e gata și cu rostul 
lui, în două-trei săptămini urmează sfe
cla și floarea-soarelui, oamenii sînt la 
muncă și oricît ai strădui să afli niște 
lucruri cu un alt înțeles decit cel obiș
nuit, ele nu înseamnă decît ce știm cu 
toții că înseamnă : unul așază fînul în 
stog, altul amestecă mortarul la o platfor
mă de beton pentru descărcatul recoltei, 
altul mînă . vitele pe miriște. N-a mai 
plouat de mult, mașinile răscolesc pra
ful, din cauza prafului tot ce are culoare 
e gălbui-cenușiu, către prînz căldura 

. crește și munca, chiar dacă îl înnobilea
ză pe om, e un chin. Faptul într-adevăr 
deosebit— pentru că un fapt deosebit tot 
există — e că acum, cînd nu e campanie 
și în atît-ea sate vezi atîția gata să-ți 
povestească, stînd degeaba, că tocmai se 
pregăteau pentru cutare și cutare trea
bă, aici, la Vlad Țepeș, chiar îl găsești 
pe fiecare făcind ceva. Și, după fiecare.

Nicolae Ghenu, masiv, nu prea vesel, 
niciodată grăbit, întotdeauna unde se cu
vine să fie. Dacă ar fi sportiv, despre 
Ghenu s-ar putea spune că are un pla
sament bun. Probabil că talentul de or
ganizator acesta este : să fii prezent ori 
să ți se simtă prezența chiar și numai 
prin preajmă fiind. Nicolae Ghenu nu-i 
un om sprinten dar a lucrat, pînă a fi 
ales președinte, șofer. Cunoaște, deci, 
toate drumurile, o cunoaștere eficientă, 
și mai știe că o muncă începută deștept 
e pe jumătate terminată. Platforma de 
beton, care se construiește, spre mirarea 
unora, pentru descărcatul grîuluiț!), dar 
după ce culesul și descărcatul griului 
s-au încheiat de mult, e pentru recoltele 
anilor ce vin. Pînă la bază sînt 25 de 
kilometri, era nevoie de o platformă in
termediară, numai că a trebuit să treacă 
niște ani pînă ce lumea s-a convins de 
treaba cu care ar fi urmat să înceapă. 
E mintea românului de pe urmă venind 
cu un ceas, totuși, mai devreme. Un 
meșter zidar bombăne și președintele dă 
din cap, ca unul care ascultă și nu aude. 
De ce-i nervos meșterul ? „Pentru că 
trebuie să muncească ! El ar vrea să stea 
la umbră și betonul să curgă singur în 
formă". îmi cere betonieră. De unde să 
scoți o mașină pentru fiecare metru cub 
de beton ? Adevărul este că mulți vor 
să-i tot împingi din urmă, spune preșe
dintele. Platforma are 780 mp și nu e 
ușor s-o întocmești. Păi, dacă era ușor, 
mai luptam eu cu oamenii î Puneam 
mina și o făceam singur."

Nicolae Ghenu e pus pe dialectică în 
condițiile în care alții ar fi foarte mul
țumiți de ce li s-a întîmplat Cu recolta. 
Grîul a dat peste 3 700 kg la hectar, adi
că 700 kg peste plan, culturile anunță 
toate un an bun, s-a arat după cules și 
s-a discuit pămîntul în condiții optime, 
mașinile pentru culesul florii soarelui 
sînt pregătite, porumbul arată „ca în 
baltă", ca pe malul Dunării și ca-n 
multe locuri irigate.

N icolae Ciocloveanu, primarul din Coma- 
na, comună de care aparține și Vlad Țe
peș, vine să vadă cum merg lucrurile pe 
șantierul magazinului universal. E un 
bărbat nu prea înalt, iute și cu grai în
datoritor. El e de părere că nu-i nevoie 
de prea multe principii dacă ai cîteva și 
foarte limpezi. Să nu-i vorbești omului 
într-un fel și el să priceapă într-altuk 
Magazinul, bunăoară, trebuia făcut, de
oarece existau patru mici în patru locuri 
din, sat și trebuia să alergi prin toate 
patru pentru o marfă de găsit în unul 
singur. Comuna a făcut rost de materia
le, comuna a luptat pentru proiect și 
amplasament și ca să nu mal fie nevoie 
să lupte și pentru zidari și mînă de lu
cru din construcții le-a vorbit, oamenilor 

drept : dacă vrem magazin, atunci pu
nem mina și- îl facem ! De fapt, ar fi 
încă un principiu al primarului : să nu 
vorbești de zece ori pentru un lucru pe 
care-1 poți spune numai o dată. Cu con
diția să-1 spui, nu să-1 povestești pe de 
departe. Magazinul, iată, crește, în sat 
urmează a fi montată curînd o conductă 
de apă, pe aici apa e la mare adîncime 
și are prețul pe care în alte părți nu 
l-a avut niciodată.

Revin în curtea C-A.P.-ului, la munci
torii clăilor de fin — aceiași de aproape 
40 de zile, din zori în seară, timp în care 
au înălțat un fel de piramide de paie și 
lucernă, hrană pentru vitele a două sate 
— și le scriu numele pentru că e ceva 
curios aici : sînt mai multi bărbați 
decît femei. „La noi, spune președintele 
Ghenu, cam așa se lucrează. Cînd vine 
seara trenul cu navetiști, jumătate se 
îndreaptă spre casă, jumătate spre tar
laua în acord global. N-am nici o grijă 
cu forța de muncă. Și acum, iată numele 
a nouă țărani stînd de aproape o lună 
și jumătate în coamna șurilor cu furca 
în mînă ca într-un manual de învățat 
cum e munca la țară : Gheorghe C. Ma
rin, Pavel Vasile, Gheorghe Bratu, Ion 
Constantinescu, Chițu Vasile, Roman 
Elena, Constantinescu Gherghina, Matei 
Niculina.

TUDOR OCTAVIAN ■

Vara a don»
De n-ar fi atît de îndepărtate amintirile 

din armată, peste care s-au adunat, cînd 
mai limpezi, cînd mai tulburați de griji 
anii, vreo 54 ia număr, Gheorghe Stanciu 
s-ar putea închipui strateg și, între sfîrși- - 
tul unei munci și începutul alteia, ar fi în 
stare să cîștige imaginar bătălii hotărîtoa- 
re în timp ce, pînă una-alta, îndeletnici
rea lui de toată ziua este să păzească gră
dina de legume a C.A.P.-ului, adică să-și 
rotească ochii pesto dealurile și văile care 
împresoară o parte din trupul pădurii de 
tei numite Coasta lui Tudorache. La vîrsta 
lui, 77 de ani, are încă vederea bună, alt
fel n-ar răzbi să deslușească prin vălurile 
aerului încălzit ca la gura unui cuptor ce 
se întîmplâ acolo, departe, la gară, cînd ; 
consătenii lui pleacă Ia București sau la 
Giurgiu sau vin de la București și de la . 
Giurgiu și după o zi sau o noapte de 
muncă se risipesc încotro au loturile în 
acord global. Sat de oameni vrednici, spu- i 
ne Gheorghe Stanciu, oriunde arunci pri- ! 
virea nu se poate să nu vezi pe cineva ) 
trebăluind. Mai sus de grădină, unde înce
pe un lan de porumb, au trecut de dîmi- 
neață Ion Miau și alți vreo cîțiva, e de 
mirare cum trecură cu sapele pe umăr, că 
doar nu e de crezut că au plecat cu sapele 
pe la serviciile lor de la oraș, probabil că 
le-au lăsat în păstrare cuiva de la halta . 
Vlad Țepeș. Atunci, dimineața, era mai 
multă lume și la grădină, venise și șeful 
fermei, Stelică Badea, împreună cu Du- <
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adică despre oameni

rllor planului, ci și depășirea nivelului de 
1 000 kg cereale de locuitor. Astfel, viața 
Însăși confirmă realismul programului 
partidului privind impulsionarea unui sec
tor căruia, cu ani în urmă, nu 1 s-a acor
dat atenția cuvenită.

La consfătuirea de lucru, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a scos în evidență — 
alături de succesele realizate — liniile de 
acțiune pe viitor, problemele deschise care 
trebuie abordate frontal șl rezolvate pen
tru înfăptuirea planului în ansamblul său. 
Un pronunțat spirit realist, lucid, conștiin
ța faptului că împlinirile în agricultură 
rămîn încă, în unele sectoare, în urma po
sibilităților, indicarea clară a căilor de 
urmat caracterizează întreaga cuvîntare a 
secretarului general al partidului.

Factorul OM și cei direct legați de el: 
ORGANIZARE, ORDINE, DISCIPLINA 
trejauie să-și spună puternic cuvînțul azi, 

datorită politicii clarvăzătoare a par- 
iluului și eforturilor materiale depuse de 
statul socialist, dotarea agriculturii noas
tre cu mijloace tehnice moderne a progre
sat rapid în sectorul mecanizării, bună
oară, asupra căruia s-a oprit îndelung 
secretarul general în cuvîntarea sa. Mașini 
avem, omul decide!, iată și aci ideea de 
bază. Cu tractoarele tn dotare se pot rea
liza lucrările într-o perioadă foarte scurtă, 
dacă se ține seama că practic dispunem de 
un tractor la fiecare 60 ha. De asemenea, 
e-au creat condiții bune și pentru strîn- 
gerea rapidă a recoltei. Dar aceste mijloa LIONEL NIȚESCU ■

ce trebuie judicios folosite, „trebuie să 
se exercite un control ferm privind calitatea 
lucrărilor executate, respectarea adincimii 
arăturilor, pregătirea temeinică a solului 
— a arătat tovarășul Nicolae Ceaușescu. 
în această privință rolul hotărîtor îl au 
stațiunile de mecanizare... Trebuie să in
troducem ordine și disciplină în acest sec
tor".

Este neîndoios faptul că îndeplinirea a- 
cestei sarcini trasate de conducătorul par
tidului și statului nostru va face posibilă 
atingerea unui obiectiv de mare însemnă
tate economică pentru țară și pentru care 
există, în prezent, toate premisele: o do
tare aptă să scurteze și mai mult timpul 
de recoltare, astfel încît realmente să se 
asigure ca în opt zile să se strîngă recolta 
de cereale.

Se știe prea bine că în agricultură pă- 
mîntul, principalul mijloc de producție, nu 
se poate reproduce după dorință. Se. pot 
fabrica oricîte strunguri, basculante, prac
tic orice fel de mașini moderne, dar nici 
un singur hectar în plus față de ceea ce 
există obiectiv de la natură! Din această 
cauză evidentă progresul tehnic în agri
cultură are în vedere în mod deosebit 
creșterea capacității productive a pămîn- 
tului, utilizarea intensivă și rațională a 
resurselor ecologice. Și în această direc
ție elementul uman, spiritul gospodăresc 
rămîn precumpănitoare. în ce sens? Un 
exemplu. „Pentru anul viitor vom avea 
pentru suprafața arabilă circa 180 kg de 

îngrășăminte substanță activă pe hectar — 
a declarat’ secretarul general. Și am stabi
lit măsurile corespunzătoare pentru a se 
pr-imi întreaga cantitate... Vom avea deci 
îngrășăminte; trebuie însă să vedem cum 
le folosim... Cred că la noi, este un exces 
de chimicale... Trebuie să acordăm mult 
mâi multă atenție realizării de semințe, de 
material săditor, rezistente la diferite boli 
și să efectuăm mai bine lucrările agrico
le de arături adînci și celelalte — care au 
un efect foarte mare în diminuarea buru
ienilor și deci fac să nu mai fie necesar 
să apelăm la tot felul de chimicale". Se 
desprind astfel sarcini importante pentru 
cercetarea științifică, asupra căreia secre
tarul general a revenit pe larg și pe alte 
planuri în cuvîntarea sa.

A vorbi, în adevăr, despre trecerea la o 
nouă calitate în producția agricolă în
seamnă, între altele, integrarea cercetării 
științifice în efortul general de dezvolta
re a agriculturii, astfel încît rezultatele 
obținute să fie generalizate în practică, 

‘ devenind un bun comun pentru toți pro
ducătorii agricoli. Există la noi o impor
tantă capacitate umană în domeniul cer
cetării științifice agricole, care îndeamnă 
însă la o activitate calitativ superioară.

Legat de cercetarea științifică în agri
cultură, încă deficitară, și de pregătirea și 
stabilizarea specialiștilor direct angajați în 
producție, secretarul general al partidului 
a trasat sarcini și obiective precise, și a- 
nume :

• soluționarea rapidă a producerii se
mințelor și materialului săditor de înaltă 
productivitate, rezistent la boli etc ;
• revederea urgentă a programelor in

stitutelor de învățămînt agricol, în sensul 
Unei mai strînse legături cu problemele 
concrete ale dezvoltării agriculturii în 
etapa de față;
• aplicarea cu strictețe a măsurilor 

privind inginerii și specialiștii care tre
buie să trăiască în unități, în localitățile 
și cît mai aproape de unitățile unde lu
crează, precum șl stabilizarea mecaniza
torilor și zootehniștilor, aplieîndu-se ferm 
măsurile de cointeresare morală și mate
rială stabilite privind condiționarea veni
turilor de producția realizată efectiv.

Ceea ce se cere în primul rînd, la toa
te eșaloanele agriculturii, este un suflu 
nou, creșterea spiritului de răspundere, 
pasiunea în muncă, hotărîrea de a realiza 
în întregime programele vaste și însufle- 
țitoare din agricultură.

„...Agricultura noastră — a subliniat 
tovarășul Nicolae Ceaușescu — are capa
citatea să realizeze producțiile stabilite în 
plan și chiar să le depășească... ; ceea ce 
am prevăzut pentru anul viitor putem 
nu numai să realizăm dar chiar să șl de
pășim, aplicînd cu fermitate învățăminte
le din acest an, generalizînd ceea ce est* 
bun și înlăturînd cu hotărîre eeea ce est* 
rău... Dispunem de tot ee • necesar**.

mitra Tiu, Paraschiva Doncea, Ioana 
Radu, Ileana Bercu și Stana Drăgoicea cu 
echipa ei din. care Gheorghe Stanciu își 
aduce aminte de numele întreg al Anetei 
Grosu, Petra Leca, Ștefana Ștefan, Sița 
Cîrpă. Au cules niște roșii, le-au încărcat 

șîntr-un camion și pe urmă au .plecat cu 
*oții, stăpîn peste grădină a rămas doar 
el, care a venit aici pe la sfirșitul lui iu
nie și de atunci n-a mai trecut pe acasă, în 
fiecare zi îi aducea mincare într-o coșniță 
nevasta lui,- Sultana, care e mai mică decît 
el cu zece ani. Și după c© pleacă și ea, 
Gheorghe Stanciu rămîne chiar singur în 
lungul și latul grădinii, strîngînd în lădlțe 
roșiile prea coapte, care so lot desprind 
și cad printre rînduri, veghind la mersul 
instalațiilor de udare și din cînd în cînd 
mai așezîndu-se in pragul colibei lui de 
paznic, o sumară alcătuire de seînduri.. Iar 
noi, alegînd dintre toate numele, la întîm- 
plare, pe acela al S.tanei Drăgoicea, am 
mers către sediul C.A.P.-ului șl întrebîrid 
de locul unde muncește echipa ei la acea 
oră de mijloc a zilei am aflat că echipa 
lucra în acea zi chiar acolo, în curtea 
C.A.P.-ului, la o platformă de beton pen
tru depozitarea recoltelor. Stana Drăgoi
cea are 62 de ani. De doi ani a ieșit la 
pensie însă muncește, precum se vede, cît 
o țin puterile și este încă șefă de echipă, 
răspunzînd de munca a 72 de femei. Asta 
a fost hotărîrea conducerii C.A.P.-ului, 
altfel, zice, ea a cerut în primăvara tre
cută să fie înlocuită din această funcție, 
nu din alt motiv decît că funcția asta în
seamnă o muncă în plus, în fiecare seară 
trebuie să bată la porțile femeilor din 
echipa ei și, cu un cuvînt pe care auzin- 
du-1 atît de des a învățat să-1 folosească 
bine, să le mobilizeze pentru a doua zi. 
Pe cele care nu prea se îndeamnă să vină 
a doua zi la muncă „le lustruie", zice, așa 
cum știe ea mai bine : „Iau caietul și cre
ionul și dacă nu vrea să vină a doua zi îi 
spun să dea semnătură acolo că nu vine, 
însă nici una nu vrea să semneze, dacă ar 
semna ar fi amendată cu 100 de lei. Pînă 
acum n-am avut în echipa mea nici un caz 
de penalizare". Și Stana Drăgoicea conti
nuă : „Aproape să-ți spun că am fost dată 
și la ziar. Am medalie de argint, mi-au 
dat-o la Vidra într-o ședință, și pe brevet 
este semnătura tovarășului Nicolae 
Ceaușescu. Diplome nu mal țin minte cîte 
mi-au dat. Și vâzînd medalia asta, fii-mea, 
Ioana, a zis să i-o dau ei să-și facă niște 
cercei. N-am vrut să i-o dau, fiindcă eu 
cred că nici nu e voie să facem din ea 
cercei, ori este ?“. Și fără să aștepte mai 
mult de-o clipă răspunsul, întorcîndu-se 
către platforma la care lucra Stana Dră
goicea a mai zis că nu-i deloc rău că s-au 
gîndit să facă și ei, la Vlad Țepeș, un ast
fel de spațiu de depozitare, cum a văzut 
că au alții, prin alte sate, ca să nu se mai 
piardă chiar nimic din recolte. Aceasta 

fiind cea mai mare mulțumire a țăranului, 
zice țăranca Stana Drăgoicea. La grîu, mai 
zice ea, în acest an nu știe să se fi pierdut 
nici o mînă de boabe, poate că a fost și 
acesta unul dintre motivele care au făcut 
să se. obțină o producție de 3 70Q kilogra
me la hectar, cu mult peste planul care 
fusese doar de 3 000. A rezultat o cantitate 
suplimentară de 23 de vagoane din care o 
parte, potrivit legii, va reveni țăranilor 
din satul Vlad Țepeș, unde anul are, iată, 
două-trei veri și acum, în vara a doua, în 
vara a treia, în prag de toamnă, oamenii 
n-au odihnă și chiar țin să cîștige o bă
tălie hotărîtoare.

D. CONSTANTINESCU ■

0 viață rotundă
la Văcărești

Despre vremea în care yăcăreștenil 
umblau să-și caute un președinte de coo
perativă pe măsura trebuințelor lor se 
spune că a fost „ca ieri" deși au trecut 
patru ani. Oamenii spuneau că ar fi bun 
de președinte Costică Tudor, plecat din 
sat de vreo zece ani. Plecat cu totul nu 
era, făcea doar naveta la Găești, nevasta 
îi lucra la C.A.P., iar gospodăria lor era 
bine pusă la punct. Ilie Drăgoi, secretarul 
de partid îl știa de om harnic și legat ds 
glie, iar primarul, Nicolae Stanciu, ct^. 
care a fost coleg de clasă, a admirat în
totdeauna la el faptul că nu-i place să 
stea pe loc, că are inițiative pe care le 
rumegă bine înainte.

— Cum ați primit. Constantin Tudor, 
inițiativa sătenilor de a vă alege pre
ședinte al C.A.P.-ulul ? .

— Era un C.A.P. sărac și nu puteam să 
le dau oamenilor ce le promiteam în șe
dințe. Grija asta m-a făcut să-mi pierd 
multe nopți. Văcăreștlul e la doi pași de 
Tîrgoviște șl bărbații făceau naveta în in
dustrie. Primarul mi-a dat curaj arătîn- 
du-mi de ce avea încredere în mine ; 
știam să vorbesc cu oamenii și ei mă as
cultau, trebuia doar, să-i învăț și pe ei să 
judece drept, să-și explice legile după 
care trebuia să trăim din rodnicia pămîn- 
tului. Vedeam eu bine că oamenii pun 
preț pe vorbele mele, dar, pînă atunci, 
nu-mi dădeam seama că asta-mi poate 
folosi. Știam că pămîntul nu era prea de 
soi, suprafețe întregi sint numai pe pod
zol, cu ogoare cu apă, ca niște farfurii, de 
unde n-ai cum să-i dai drumul și pe care 
nu creștea nimic. Am stat de vorbă cu 
cîțiva bătrîni. Unii ziceau că-i bun doar 
pentru furaje, ori structura culturilor nu 
ne permitea ; aveam nevoie de porumb. 
Numai Ion Mocanu și Ion Stanca au avut 

curaj să vadă mai departe, zicîndu-mi că 
dacă-l îngrijim bine și-i dăm părnîntului 
de toate la timp și mai ales îngrășăminte, 
putem încerca. Eram în cîmp cînd discu
tam ce puteam face cu terenurile astea 
maj rele, pe care trebuia să le lucrăm, di
ferențiat, pe tehnologii separate și chiar 
să le dăm unor oameni mai pricepuți să 
le muncească la global. Cum v-am spus, 
oamenii-și pierduseră încrederea că vom 
mai scoate porumb îi\ Rușeț. Singurele 
care s-au prins să încerce au fost Voicu 
Leana și Nițu Marița, cele mai bune șefe 
de echipă. în '81 am obținut porumb bun 
în Rușeț. iar oamenii au lucrat bine peste 
tot. Au fost mai bine retribuiți și sufle
tește am fost mult mai apropiați. Au pri
mit cam 80—90% din ce le-am promis, 
lumea a prins curaj și au început să vină 
mult mai mulți la lucru. Ion Ancuța, Paul 
și Ion Tudor și-au vîndut apartamentele 
de la ora-ș și au venit să muncească în 
gospodărie. Se săturaseră să plece la 11 
noaptea de-acasă, cînd lucrau în schim
bul doi. Multi încadrati iau pămînt si-1 
lucrează la global, alții-și iau concediul 
și he-ajută la făcut șire. Florea C. Ilie, 
Oprea Petrescu, Nae Florea, Lungu Mar
gareta, Nastasia Dincă, vin de la ora 
patru sau dimineața — dacă sînt în schim
bul doi — și fac norme la strîns și depo
zitat furaje sau la balastieră. Cum să vă 
zic... viața ni s-a rotunjit în bătălia asta 
pentru pămînt și pîine.

Veta Tache are 54 de ani. ar fl trebuit 
să facă patruzeci de injecții și să stea la 
pat, din cauza unor dureri de reumatism, 
dar ar fi simțit că anchilozează ; și-a luat 
sapa a doua zi de dimineață și dusă a 
fost. Nimeni n-a mai văzut-o pînă seara 
tîrziu. După cîteva zile de ploaie, abia 
acum s-a putut intra în cîmp la cules 
mazăre și fiecare ceas contează ; numai 
după ce te-ai chinuit s-o cultivi și s-o 
vezi păstăi, gata să plesnească în căldura 
zilei poți înțelege cum ajungi să-ți negli
jezi sănătatea trupului, doar pentru a nu 
știrbi nimic din cea a sufletului. Deoa
rece, încă de la înființarea gospodăriilor 
colective in România pentru această fe
meie, șefă de echipă timp de 33 de ani, a 
munci cu suflet a fost singura explicație 
ce a făcut ca atîta trudă să nu i se pară 
niciodată grea. „Atunci, în ’69, dacă te 
uitai în curtea noastră vedeai că eram 
tare sărmănuți, ne spune mătușa Veta, și 
așa eram toate care am început viața 
muncind laolaltă. Eu eram mai inimoasă 
ca celelalte, asta le dădea curaj, și dună 
cum vedeți am rămas șefă pe viață. 
Atunci, la început, ml-am luat și fata cea 
mare la muncă, azi are rostul el, casa 
aceea de peste drum, și la rîndul ei, azi 
vine și ea cu fata la'cîmp".

— Se spune că un sfert de sat a fost 
lămurit de dumneata, i-adevărat 1

— Nu mi-a plăcut niciodată să muncesc 
de una singură și cum de la părinți știam 
că omu’ dacă-i om de pe o palmă de pă
mînt poate scoate cît îi trebuie, chemam 
și alte femei. Dacă te gîndeai, toate o du
ceam din ce în ce mai bine, ne învăța
sem să muncim, era, ca să zic așa, o me
serie. Atunci, de ce să nu ne ținem de ea. 
Numai acuma-i o mică cotitură... Dacă nu 
vom ceda la muncă — nu ne vor uita nid 
la plată ; doar n-a fost risipă, griul tre
cea din Glorii în mașini și conducerea era 
toată pe cîmp. Am zis să ne legăm de pă
mînt. Le-om descurca noi pînă la urmă ; 
și griul a fost bun și porumbul e tare fru
mos.

Da, griul a fast bun, dar cîteva zile da 
ploaie i-a ținut pe oameni in loc și s-a 
mai pierdut din recoltă. într-una din acela 
zile în care oameni și combine încercau 
dacă pămîntul s-a zvîntat suficient pen
tru a-i suporta să-i culeagă roadele, Mir
cea Constantin, inginerul șef al C.A.P.-ului 
Văcărești, reușea să-și păstreze calmul.

— E o tactică sau așa vă este felul? îl 
întreb.

—- Primarul și președintele au intrat 
amîndoi cu o combină in grîu. Sondează 
terenul și de-o jumătate de oră stau pe 
loc. Am trimis încă un tractor să-I 
scoată.

— Am aflat că nu sînteți din partea 
locului. în momente din acestea vi se 
întîmplă să regretați că ați rămas 14 ani?

— Să știți că cel pe care îl apucă re
gretele după 14 ani înseamnă că nu s-a 
implicat suficient de serios în meserie. 
Cînd te implici, investești și trebuie să ai 
răbdare. în 14 ani am cunoscut nu numai 
fiecare solă de pămînt, care chiar dacă nu 
a fost din cel mai bun, el nu mai e același, 
îl înnobilăm cu fiecare an care trece. Nici 
oamenii nu mai sînt aceiași. înainte 
erau închiși și ursuzi, se ocupau numai 
cu afaceri ; acum au reușit să se respecte, 
să fie ospitalieri. Am fost un om calm șl 
înțelegător și așa mi i-am ’ apropiat. Sim
plu și cinstit îi atragi de partea ta. Vi- 
tregia soartei îi făcuse răi. Dacă în urmă 
cu vreo cinci-șase ani nu obținusem mai 
mult de 1 506 de kg la hectar și azi rea
lizăm 2 500 iar porumbul s-ar putea să fi« 
chiar dublu, astă înseamnă că nici pă
mîntul nu mai este același dar nici oa
menii. Din 15 tarlale au rămas cîteva și 
am nivelat și redat agriculturii cîteva sute 
de hectare de teren pe care nu răsărea 
nimic și de pe care am scos și 3 500 kg 
griu. Un exemplu ca acesta nu face alt
ceva decît să te convingă și să te ambi
ționeze pentru tot restul vieții. Pe mine 
ca și pe oamenii acestor locuri.

ELENA GHERA ■
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Și in comerț contează de Ia cine ai învățat meserie
! Drumul pe care legumele îl au de stră
bătut de la cîmp pînă in sacoșele gospo
dinelor ar trebui să fie, dacă nu foarte 
scurt, cel puțin simplu: mașinile care le 
transportă de pe cîmp să le descarce di
rect la unitățile de desfacere. Dar apro
vizionarea nu se face, în toate unitățile 
din Capitală, de la o zi la alta, drumul 
parcurs, de multe ori, se exprimă în zile 
®i nopți, timp în care marfa se deterio
rează și se devalorizează.

I Lucrurile sînt de mult știute, iar cei 
care se îngrijesc de aprovizionarea Capi
talei se gîndesc în continuare la posibili
tățile de scurtare la minimum a perioa
dei în care legumele și fructele nu mai 
•înt nici în vrej sau în pom și nici în 
cămările noastre. In acest sens au fost 
organizate dispecerate pentru dirijarea 
operativă a produselor horticole în șase 
puncte de intrare în Capitală. Lucrătorii 
comerciali care le deservesc le stabilesc 
destinația „pe loc“, după un simplu tele
fon dat Ia Dispeceratul central care, zil
nic, centralizează stocul și necesarul de 
legume și fructe al marilor unități de 
desfacere.

Ideea este valoroasă, dar cînd se apli
că doar pe alocuri rezultatele nu mai 
sini cele scontate. Sîmbătă, 14 august, 
am vizitat trei din aceste puncte de di
rijare. La Cernica, dispecerul de servi
ciu, Constantin Vanca, îndruma produ
cătorii intrati în București pe această ar
teră, dar la Afumați și la Jilava cabinele 
erau închise și dispecerii lipseau cu de- 
căvirșire, fapt confirmat și de lucrătorii 
de miliție de la ambele posturi. Conform 
instructajelor efectuate cu șefii de coloa
nă ai mașinilor I.T.A., toți șoferii care 
transportau legume și fructe știau că la 
intrarea în București, la punctele de dis
pecerat li se va indica unitatea de desti
nație. în situația de față erau obligați să

străbată orașul la depozitele din Bercenî 
sau Militari doar pentru a afla în ce 
piață să desfacă produsele. De la sergen
tul major Gh. Nițu, de la postul de mi
liție, aflăm că intr-una din zile dispece
rii de la Jilava s-au prezentat la post bă- 
uți, că au băut în continuare și chiar 
s-au bătut. Iată cît de ușor se poate com
promite o idee bună. Se interesează cine
va de rezultatele obținute din aplicarea 
acestei dispoziții ? După 30 de zile sîntem 
ca la început ? Uităm că țăranii-și 
primesc răsplata efortului lor doar după 
realizarea recoltei, după valorificarea ei. 
în transport se fac de asemenea eforturi 
în condițiile actualei crize de combustibil. 
Ne întrebăm de ce atît de puțină lipsă de 

respect șl de înțelegere din partea unor 
funcționari ? I

Ultimele zile ale săptămînii ne-au găsit 
prin cîteva piețe și mai multe unități 
I.L.F. și putem spune că aprovizionarea 
încă nu este ritmică. Nu se găsesc can
tități suficiente pentru toate sortimentele 
decît în marile piețe. In ceea ce privește 
calitatea produselor nu-1 jignim pe vin- 
zător spunînd că ea este acceptabilă, dar 
îl nemulțumim pe cumpărător. Duminică, 
în Piața Berceni Sud nu existau roșii, nici 
fructe. Vineri, în Piața Moghioroș se gă
seau de toate. într-o astfel de zi, ne spu
ne șeful, unității I.L.F., vînzările pe tota
lul celor zece puncte fixe depășesc 
70 000 lei, iar sîmbăta și duminica cifra 
este mult mai mare. Am trecut duminică 
dimineața și nu mai era nimic din ceea 
ce văzusem vineri. Lipseau fructele. în 
schimb chioșcul I.L.F. al județului Ialo
mița, deschis aici, avea toată marfa de 
calitate extra. Cu o zi înainte, doar la 
două cîntare s-au vîndut produse de peste 
40 000 lei, record datorat doar prospețimii 
produselor. „Secretul este unul singur, ne 
spune șeful unității ialomițene, Alexan
dru Cutulea, aduc mărfuri direct din teren 
și de la oameni mai bine pregătiți in 
creșterea legumelor, de la C.A.P.-urile din 
Miloșești și Buiești*.

După cum vedem, calitatea începe încă 
de pe cîmp și depinde și de calitatea oa
menilor care o fac, de experiența lor. To
tuși trebuie să amintim că și în cazul 
produselor de calitate prezentarea are o 
mare importanță. Cu cîteva săptămîni în 
urmă, cînd încă nu se găseau ardei pe 
piață, unitatea nr.1 368 din bd. Păcii 
achiziționase două tone de ardei foarte 
frumoși. Din ei mai are și astăzi cam 
300 de kg. bineînțeles stricați. I-au luat pe 
toți ca să-și facă planul, dar nu s-au gin- 
dit să-i prezinte spre vînzare cît mal 
atrăgător. Șeful unității și acum le re
proșează cumpărătorilor din acest car
tier că nu vor decît marfă fru- 
moașă. Aveau ei ardei frumoși, dar 

restul produselor era de calitate 
proastă. Chiar magazinul este prea 
mare, gol, rece, ne-primitor și mur
dar ; cumpărătorul răci nu intră și 
astfel s-a întîmplat că li s-a stricat fru
musețe de ardei. Pe primul cumpărător 
care a intrat în magazin, Lupian Nițescu, ■ 
l-am întrebat dacă face, de obicei, ’ 
cumpărături de aici, dacă îl place 
magazinul Ne-a mărturisit că nu e ; 
de plăcut, dar nu sînt doar vînzătorii de 
vină ; a văzut, de-atîtea ori, că primesc । 
marfă stricată noaptea, pe care o găsesc j 
dimineața la ușă și pe care, astfel, nu o J 
mai pot refuza. Chiar atunci, învăluită | 
In praf, vînzătoarea Maria Oprea încerca j 
să cîntărească niște ceapă dintr-o gră
madă nesortață. întrebată ce-i de făcut, ne . 
spune că acum nu mai știe, dar regretă j 
magazinul de unde a plecat In care m»— _ 1 
alături de un echipaj bun. La Început ‘ 
ne-a mirat termenul folosit, dar la uni- j 
tatea următoare, peste drum, cu 500 m« 3 
mai sus, am înțeles ce importanță poate > 
să aibă un colectiv bun — un echipaj. | 
Această unitate, nr. 372, condusă de Nico- 4 
lae Păun arată ca o microexpoziție al ] 
vînzare. Pentru a înțelege cum este posi- ; 
bil ca, în aceleași condiții de recoltă, uni- i 
tatea să arate ca o expoziție, redăm cite- t 
va frinturi din discuția purtată cu unul • 
din. membrii „echipajului" — Ion lorda- J 
che : „cumpărătorul trebuie atras ; dacă 
un măr e așezat cu coada-n jos.» cum- J 
părătorul observă ; piersicile, cam 1000 de ] 
kg, le păstrăm în frigider, în vitrină iau 1 
foc, pe căldura asta ne trebuie un para- 4 
solar. Pînă la opt seara stăm toți, aran- 3 
jăm și sortăm ; cartofii, dacă vin cu pă- j 
mint, îi spălăm, gestionarul stă la vînza- J 
re cu noi ; contează și de la cine ai învă- : 
țat meserie". Și scoate de sub un raft un . 
băț de care este legat un pămătuf de pene | 
de curcan, pe care-1 flutură peste bor- j 
cane și peste legume, așa incit „sare pra- j 
ful de pe toate*. |

Recunoaștem : contează șl de la cine al ț 
Învățat meserie ! _____ . — 1

Fotoreportaj de ELENA GHERA V '

Flori de sare
i Prima noastră cunoștință din SlănicrPra- 

hova. in ziua de 23 August, este Ion Sau- 
lea, directorul stațiunii balneare. Cu o zi 
în urmă, adică pe 22 august, ne spune di
rectorul, ia Slănic au venit, din toate col- 

' turile țării, peste 10 000 de turiști care au 
• vizitat punctul de mare atracție care este 

mina, muzeul istoric de formare a salinei 
și muzeul de artă. Apoi, peste 2 000 
de turiști au rămas să-și petreacă zilele 
de odihnă in hoteluri sau in corturi 

, în jurul celor cinci lacuri saline.
In ciuda ploii și a timpului capri
cios, care n-a ocolit Slănicul, sînt aștep
tați să mai vină zilele acestea încă apro
ximativ 20 000 de oameni ai muncii. Pen
tru aceasta, cei de aici s-au pregătit din 
timp. Astfel^ Fănică Cristea, unul din cei 
mai renumiti gospodari ai locului, respon
sabilul restaurantului apartinînd O.J.T.- 
ului, a pregătit peste 20 000 de mici, pre
parate din pește, pasăre și renumiții cîr- 
năciori ă la Slănic. Așa stînd treburile, 
singurul lucr>’ care parcă lipsește este 
soarele. Dar țoală lumea susține că spre 

< după-amiază vremea se va îndrepta și vi
zitatorii vor putea beneficia nu numai de 
pitorescul salinei. Ne-am îndreptat cu 
un grup de cîteva sute de vizitatori către 
cabina liftului care avea să ne poarte 
pînă în măruntaiele pămîntului, pînă la 
adîncimea de peste două sute de metri. 
Cel care ne însoțește și ne dă explicații 
este Stelian Zaharia. El este maistru la 
mină, se ocupă cu foarte multe lucruri, 
printre care și cu problemele de întreți
nere. Dar cînd sînt zile de vîrf, adică sînt 
miilți vizitatori, Stelian Zaharia face, de 
ani și ani de zile, și muncă de ghid. Cu
noaște toate ungherele și toate secretele 
salinei. Primul popas are loc la o sută și 
ceva de 'metri, la orizontul cu numărul 
1, loc botezat . „Principatele Unite". Ga
leria este înaltă de peste 70 de metri și 
este formată din trei'camere. Aici, lă 

. sfîrșitul lunii septembrie vor avea loc 
, campionatele mondiale de aeromodelism.
Pregătirile au început de mult. în momen
tul de fată, adică azi. 23 August, o echipă 
de „șoc", cum este Renumită, muncește la 
săratul bulgărilor de sare și la amenajarea

galeriei pentru viitorul concurs. Echipa 
este formată din patru muncitori care se 
numesc : Timofei liarion, Simion Denis, 
Egor Samson și Achim Anani. Mai au de 
cărat cîteva vagoane de sare. în cîteva zile 
totul va fi rostuit și pregătit pentru con
fruntarea internațională. Tot astăzi a fost 
adusă și folia de plastic iar echipa va 
izola întreaga cabină a puțului (înaltă de 
peste 70 de metri). Din aceste motive nu 
prea sînt lăsați să intre vizitatorii. Ca
bina coboară pînă la adîncimea de 210 
metri, în galeria formată din 14 camere 
și denumită „Mina Unirea". Este mult 
mai cald decît în cealaltă galerie. Tempe

ratura atinge 13—14 grade. Chiar în fața 
puțului cîteva schele ascund o viitoare 
sculptură. Este .vorba de un basorelief 
imens reprezentîndu-1 pe Mihai Viteazul. 
Cîteva reflectoare fac ca particulele de 
sare, materia primă a lucrării, să aibă o 
strălucire metalică. Vizitatorii mai pot 
admira și cunoscuta cameră a „Genezei* 
dominată de statuile lui Decebal și Tra
ian. De curînd colecția de statui de sare 
a mai fost îmbogățită cu încă o lucrare 
de mari dimensiuni. Este vorba de statuia 
lui Mihai Eminescu. Ghidul nostru ne-a 
purtat și prin alte camere ale minei. Ast
fel, de curînd, pe lingă cunoscutele încă

peri care erau amenajate eu paturi sS 
mese pentru cei veniți la tratament, în 
unele porțiuni ale minei s-au mai rostuit 
diferite puncte de agrement pentru cei ) 
care sînt în trecere. Aici, la peste două i 
sute de metri adîncime s-au amenajat un ; 
teren de baschet; un teren de volei și 
cîteva mese pentru ping-pong. Așa că. 
atunci cînd este frig și afară plouă, mina 
de sare devine o imensă sală unde poți 
face sport, unde poți să te destinzi cîteva ; 
ceasuri. Numai că mulți care coboară pînă < 
în măruntaiele pămîntului lasă urme j 
adînci ale trecerii lor pe aici. Am văzut 1 
vizitatori cățărați pe schelele care acope- ; 
reau statuile în construcție și care în
cercau cu cuțitele să definitiveze operele 3 
de artă. Atunci Cînd ghidul nostru a îndrăz- , 
nit numai să facă observație, „sculptorii" > 
de ocazie s-au arătat stăpînii unor cuvinte ' 
pe care hirtia nu le» suportă. Ne-a părut * 
rău că în această excursie nu ne-a însoțit j 
și un om al ordinii publice pentru a iden- 3 
tifica pe acești „admiratori" ai naturii. $ 
Dar, ne spune ghidul nostru, asemenea tu- î 
riști sînt întîlniți aproape zilnic. Pe lîngă 
toate acestea mulți care coboară in mină 
devin, odată ce au văzut bulgării de sare. ! 
și mari colecționari. Sacoșele și buzuna
rele sînt umplute cu sare. Și. ne spune cu ; 
un fel de ironie „sărată* Stelian Zaharia, , 
măcar de-ar lua din sarea care tot trebuie j 
scoasă afară. Sînt scoși bulgări de sare ; 
care completează decorul muzeului. Și | 
mai este un fel care păstrează urmele vi- i 
zitatorilor. Mulți dintre ei lasă autografe. 
Chiar și numere de telefon. Pereții de 
sare au ajuns un fel de mica publicitate. 
Obiceiurile de la suprafață, de a rupe flo
rile puse de gospodarii stațiunii.' sînt întîl- 
nite și în adîncul pămîntului, unde sînt ! 
rupte florile de sare. Așa stînd lucrurile, ; 
înainte de a ne obișnui să cerem și să 
pretindem cîte ceva trebuie să ne obișnuim ] 
să păstrăm ceea ce avem._

Și cei din părțile locului aveau dreptate.' 
La plecare, un soare încă de vară scălda j 
întreaga vale a Slănicului. Turiști. în zeci 
de mașini din mai toate zonele tării, se 
îndreptau către stațiune atrași de faima 
minei de sare, a florilor de sare care, dacă J 
știm să le păstrăm, nu se veștejesc nici
odată.» ;
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Zburăm cu o mică șalupă printre zidiri 
de stuf și cohorte de rațe sălbatice, zbu
răm de la Sulina spre inima deltei, în 
împărăția de ape dintre Canalul Sulina 
și Sfîntu Gheorghe. Traversăm enigma
ticul Lac Roșu, apoi Roșulețul cu nuferii 
arzînd în răsăritul soarelui de vară, ca 
după cîteva ceasuri să pătrundem în sin
gurătatea magnifică a unui ghiol tăcut 
și fără nume, la marginea căruia, pe o 
limbă de uscat, două corturi viu colorate 
să ne dea de veste că am ajuns. Am 
ajuns în locul unde își petrec cîteva zile 
de vacanță — tot între ape, ca un dor 
perpetuu —, cu familiile lor, performerii 
scufundărilor submarine românești : 
Dumitru Dinu și Constantin Vlad. Pro
fesia unindu-i într-o prietenie și un 
cuplu profesional rar întîlnit în domeniul 
științei. Nu sînt scafandri, sau nu numai, 
„un scufundător nu este numai un sca
fandru", cum aveau să ne lămurească, 
sînt de profesie ingineri constructori de 
nave dar, ajungînd cercetători în „lumea 
tăcerii", în laboratorul de inginerie ma
rină de la Institutul de cercetări marine 
din Constanța, i-a unit pasiunea pentru 
scufundarea subacvatică, universul ei 
captivant și încă atît de necunoscut. Le-a 
devenit o a doua profesie ori sine qua 
non celei de bază. Sînt oameni de știin
ță care consimt de bună voie și nesiliți 
decît de propria conștiință și dorință de 
a servi știința românească, riscul de a 
fi piloți de încercare ai adîncurilor, ,,co
bai" ai capacității și puterii omului de a 
cuceri oceanul planetar, un domeniu tot 
atît de nou. de vast, de ispititor. în care 
omenirea și-a pus atîtea speranțe de 
viitor, dar și tot atît de greu de luat în 
stăpînire ca și spațiul extraterestru. Cum 
poți face omul să se deplaseze cît mai 
adînc sub valuri, să muncească, să su
praviețuiască și chiar să locuiască în 
adîncul mărilor și oceanelor, învingînd 
legile fiziologiei Iul, legile gravitației și 
legile fizicii apelor sînt probleme ce au 
necesitat și necesită zeci și zeci de minți 
inteligente și disciplinate din numeroase 
țări ale lumii, care s-au luptat și se 
luptă din răsputeri să răspundă. De 
circa un deceniu, România se află prin
tre ele. Dumitru Dinu și Constantin 
riad fac parte din acest eșalon româ

nesc. Sînt piloți de încercare, de testare 
al aparaturii și tehnologiilor de lucru în 
mare, ne care le creează la suprafață 
echipe întregi ^e specialiști, sînt experi
mentatori ai capacității organismului de 
a se adapta la presiunile adîncurilor ac
vatice, de a respira (pînă la ce limită de 
timp, oare 1 !) nu oxigen, ci alte gaze, 
cocteiluri de gaze, cu heliu si azot, gîndite, 
experimentate de alte echipe de specia
liști, de medici, chimiști, farmaciști...

Pentru Constantin Vlad (36 de ani, 59 
de kilograme) a fost scînteia și ma
rele vis al adolescentei sale. La 15 
ani — vîrstă de care se află a- 
proape una din fiicele sale și de 
care abia s-a despărțit cealaltă — i-a 
căzut în mînă celebra carte a lui Jacques 
Yves Cousteau „Lumea tăcerii", după 
lectura căreia vede filmul cu același 
titlu al aceluiași celebru oceanograf și 
pionier al scufundării marine. Ne poves
tește că „a doua zi am știut ce vreau 
să fac în viață. I-am scris vreo zece scri
sori, mi-a răspuns la două și asta mi-a 
hotărit destinul". Reușește să captiveze 
un coleg de liceu și împreună încep lupta 
procurării unui minimum de echipa
ment de scufundare — îl procură tocmai 
de pe la Timișoara — și, cu tenacitatea 
proprie marilor pasionați, nu a unor co
pii. iau în stăpânire singuri misiunea de 
a cotrobăi prin ape. Prin jurul orașului 
lor natal, Bacău, se aflau niște foste 
cariere de balast care, în urma ploilor, se 
umpluseră cu apă, devenind veritabile 
bălți. Aici și-au început ucenicia. Nu 
era o joacă. Colegul este atras de vînă- 
toare subacvativă, își face rost de o ar
baletă, „eu n-aveam răbdare pentru așa 
ceva, mă preocupa să văd și să cunosc 
totul, așa că mi-am prioectat și turnat 
singur din aluminium o carcasă pentru 
aparatul de fotografiat, începînd să foto

grafiez sub apă, înotînd cu niște labe ru
dimentare. Acele fotografii le am și azi, 
sînt peisaje, alge și pești...". După liceu, 
pasiunea colegului se stinge, ia drumul 
lașului spre altă facultate, a sa nu. Vine 
la Galați, la Facultatea de construcții 
navale, altfel nu vedea cum să se apro
pie de oceanografie, un astfel de do
meniu neexistînd încă în țară. Chiar din 
anul întîi se gîndește la proiectarea unei 
nave de cercetări marine, gînd căruia îi 
va da consistență în teza de diplomă, 
idee ce va fi chiar folosită mai tîrziu 
de către Institutul de cercetări și pro
iectări navale — ICEPRONAV — din Ga
lați la proiectul al primei nave ro
mânești de cercetări oceanologice, 
navă ce s-a dovedit a fi de concepție 
originală (și despre care autorul acestor 
rinduri a scris la vreme). Pe tot par
cursul studiilor universitare nu-1 pără
sește pasiunea scufundării și a fo
tografiei subacvatice. Se antrenează 
singur, merge în fiecare vacanță la ma
re, în anul doi își construiește o altă 

«carcasă pentru un alt aparat de foto
grafiat mai complex, caută literatură de 
specialitate, se perfecționează pe cont 
propriu. „Am vrut neapărat să fac ocea
nografie și iată că asta fac". Are o șansă 
rară : în 1972, la doi ani după ce se în
ființează Institutul român de cercetări 
marine din Constanta, vine aici, să lucre
ze. „Studiul mărilor și oceanelor nu

Piloți de încercare 
în adîncul mării

se mai poate face azi de la su
prafață. E ca și cum ai studia flo
ra si fauna unei păduri din avion, 
chiar dacă ai fi dotat cu cea mai 
fină aparatură. Tot o cercetare subțire 
rămîne, fără consistență. Trebuie să te 
cufunzi în ele, să le studiezi de-aproape, 
în profunzime la propriu și la figurat". 
Realitate pe care, ca țară riverană unei 
mări, a înțeles-o profund statul nostru, 
creînd un institut specializat de cercetări. 
Dar, să cucerești cea de a treia dimen
siune a spațiului — adîncimea —- nu e 
simplu și ridică numeroase bariere în 
fața cunoașterii șl puterii umane. „Chiar 
din 1971. la un an de la înființare. în 
institut se pun bazele unui laborator de 
tehnologie, mai propriu spus de ingine
rie marină, menit să studieze și să con
tribuie la rezolvarea exact a acestor ne
cunoscute, a problemelor pătrunderii și 
lucrului sub apă, mai ales la mari adîn- 
cimi“. Fiind un domeniu foarte nou în 
general în lume și de pionierat în țara 
noastră, activitatea laboratorului era 
axată pe aceste două grupe mari de pro
bleme — studiul fiziologiei scufundării, 
proiectarea și realizarea de sisteme și 
aparatură de scufundare". O activitate 
nouă și plină de risc, specialiștii înșiși 
oferindu-se a fi piloți' de încercare, lotul 
de experimentare a ceea ce ei înșiși cre
au. Așa s-au întîlnit și așa s-au îm
prietenit Vlad cu Dinu, în misiuni co
mune, în zbaterea pentru a izbîndi ceea 
ce își propunea micul laborator care a 
unit — fapt rar — niște mari pasionați, 
împătimiti al lucrului bine făcut. între 
timp, ba nu. concomitent, cu perfecțio
narea ca scufundător și experimentator 
pe proprii plămîni a unor coc
teiluri de gaze respiratorii sub apă, in
ginerul Vlad lucrează, este șeful de 
proiect, la nașterea primului submarin 
românesc de cercetări oceanografice — 
SC-200, adică submersibil de cercetare la 
200 metri adîncime. Submarin despre 
care, de asemenea, revista noastră a scris 
la vreme și care, anul trecut, la 6 august 
1981 a fost lansat la apă, luîndu-și în pri
mire misiunea celei dinții teme de cer

cetare privind pescuitul în Marea Nea
gră (depistarea bancurilor de pești, com
portamentul acestora, reacția la anumite 
scule de pescuit...)

în 1974, inginerul Vlad împreună cu 
colegul său, scafandrul Gheorghe Oan- 
cea, efectuează prima scufundare cu he
liu, la 80 metri adîncime, din țara noas
tră, deschizînd seria unor remarcabile 
performanțe în sectorul scufundărilor 
marine la noi, o veritabilă școală a scu
fundării profesioniste. Anul acesta, deci 
în mai puțin de un deceniu, deci într-un 
tempo extraordinar, scufundătorii noștri 
au atins performanța de 350 metri adîn
cime (recordul mondial fiind de 686 me
tri și aparține scufundării profesioniste 
din Statele Unite ale Americii). în 
1975. efectuează un stagiu de per
fecționare în patria lui Cousteau, în 
Franța, alături de colegul său, dr. Con
stantin Pastuch, de unde se întorc cu 
brevete de scafandri autonomi eliberate 
de Federația franceză de studii și spor
turi subacvatice, renumită în lume și 
unde „performanțele noastre nu au fost 
cu nimic mai prejos decît ale colegilor 
francezi".

Dumitru Dinu (34 de ani, născut în 
1948 la Constanța, are 1,73 m și 70 kg), 
n-a visat că plăcerea copilăriei de a 
înota cu labe pe sub valurile Mării Ne

gre, va ajunge profesie și împătimiră. A 
urmat Facultatea de mecanică, secția 
nave și instalații de bord din Galați. 
Fiind un student bun, în 1972, la absol
vire, este repartizat în cercetare, în re
cent înființatul institut din cliiar orașul 
natal — IRCM —, „unde am găsit în 
formare, de către un colectiv foarte en
tuziast, laboratorul de. tehnologie mari
nă". Căruia i s-a atașat cu aceeași dă
ruire, consimțind să fie printre aceia 
care, sînt gata să probeze prin propriii® 
simțuri ceea ce gîndeau cu creierul și 
cu creionul pe hîrtie. „Am luat-o de la 
zero, întîi cu scufundarea la 3 metri, îm
preună cu scafandri. în 1977 am 
fost promovat ca cercetător științific și 
am început să studiez probleme de fi
ziologie și tehnică a scunfundării". Cu 
ajutorul propriei fiziologii, cu aparatura 
creată de colectiv, aparatură ce însumea
ză și aportul propriu. Antrenamente se
vere — gimnastică, înot, probe de forță 
a brațelor, de stăpînire de sine, de res
pirat alte gaze decît aer, cocteiluri cu 
azot și heliu, de învingere a fenomenu
lui de narcoză, de beție a adîncurilor, 
gazele acestea fiind foarte toxice la 
presiune, a imponderabilității, scufun
dări simulate în barocameră, apoi, 
în mare, la 12, 30, 50, 70, 200... me
tri. Rămînînd lucid, în același timp, rolul 
său fiind să aducă la suprafață date și 
informații despre comportamentul teh
nicii și aparatelor de scufundare și a 
instrumentarului de lucru, avînd și mi
siuni de observație, de studiu al mărit.

Tot atît de importantă ca tehnologia 
de coborîre este — ne spune — și cea 
de ridicare la suprafață și de decom- 
presie, revenirea plămânilor la nor
mal. După o scufundare, cel puțin 
încă 10 ore —- cobai. Studiul barierelor- 
de decompresie a organismului fiind una 
din problemele cheie ale scufundării, indi
ferent pentru ce scopuri și pentru cît 
timp. în mări șl oceane. „Pentru decom- 
presia unei singure ore de scufundare la 
100 metri, ne informează, sînt necesare 
alte 10 ore. Din turela care te aduce la 
suprafață treci direct într-un cheson de 

decompresie, legătura imediată cu aerul 
obișnuit de-afară ar însemna moarte pe 
loc, explozia plămînilor». Acest cheson 
este un recipient comod, ca și cele de la 
NASA pentru cosmonautii reveniți din 
misiunile extraterestre, cu paturi, cu 
dușuri, cu cărți de lectură, numai că 
prin sisteme speciale se dirijează treptat 
presiunea aerului pînă . ajunge la cea 
atmosferică și se schimbă. treptat compo
ziția gazelor de respirat. Doar doctorul 
Pastuch intră printr-o ecluză specială pen
tru a-i examina — puls, tensiune, respira
ție, stare generală... Accidentele de decom
presie sînt foarte periculoase si pot 3 
chiar fatale. „Colaborînd cu medici din 
tară și străinătate deținem la ora 
actuală tabele, de decompresie pentru 
scafandri, în funcție de sistemele de scu
fundare, adîncimea și timpul de rămînera 
sub apă". Dacă vom fi solicitati să aju
tăm la specializarea lucrătorilor petro
liști. mecanici de intervenție ori de alte 
profesii pentru platformele de foraj ma
rin sintem pregătiți".

In 1977 și 1978 și inginerul Dumitru 
Dinu își desăvîrșește specializarea ca 
scufundător în Franța, sub aceeași fir
mă COMEX, în Marseille, la Centrul da 
lucrări subacvatice. CENTRAVIM. obti- 
nînd brevetul francez de scufundător. 
„Ocazie cu care am cunoscut și am lu
crat alături de o serie de personalități 
și recordmeni mondiali în materie. Pe 
Henri G. Delauze, omul care s-a scufun
dat cu batiscaful „Arhimede" la 9 800 
metri, dr. Xavier Fructus socotit cel mai 
bun medic european în probleme de fizio
logia scufundării". întors în tară, în 1977, 
participă la montajul primei instalatii de 
scufundare la mare adîncime executată la 
noi „care a necesitat numeroase soluții" 
tehnice, dintre care multe au fost origi
nale". La 23 august 1977 are loc eveni
mentul. Baremul este depășit, coborârea 
proiectată pentru 100 metri, atinge 102 
metri, ceea ce înseamnă, ca si în sport, 
fiecare centimertu depășit, uh record al 
momentului. Din păcate, cum ne spune, 
evenimentul n-a fost consemnat, a tre
cut neobservat, anonim, deși marca ® 
etapă nouă în scufundarea știin
țifică, profesională și sportivă din țara 
noastră. Deși avea doar 30 de ani a fost 
cel ce a condus operațiile acestui act. 
Creierul, conducătorul echipei de la su
prafață, formată din ing. Aron Petru, 
dr. Constantin Pastuch, ing. Victor Cos- 
tencu, dirijorul celor două echipe din 
apă formate din scafandrii Marinei Pa
vel (27 de ani) și Gheorghe Oancea (29 
de ani), Mihai Marinescu și Mircea Ro
taru (ambii în jur de 29 ani). Grijile șl 
responsabilitățile au fost multiple : por
nind de la selecția scafandrilor dintr-o 
echipă de 14, asistînd la testele medicale 
și psihologice, de forță, de vibrație a mâi
nilor, de tenacitate, de putere de stăpî
nire..., ocupîndu-se de pregătirea lor teh
nică, de pregătirea instalației, și pînă la 
fabricarea coctelurilor de gaze respira
torii și controlul acestora prin analize 
minuțioase, apoi conducerea efectivă, de 
la numărătoarea inversă la revenirea pe 
uscat a scafandrilor. „E foarte impor
tant să-i dirijezi și să vorbești tot timpul 
cu scafandrii pentru a depăși stress-ul 
momentului și pentru a-și autocontrola 
starea de narcoză, de beție a adîncului. 
La zece metri sub apă, deja nu mai poți 
să fluieri, de pildă, vocea ți se. schimbă, 
apare așa-numitul efect „Donald Duck", iar 
fenomenul de narcoză se manifestă mai la 
toți scafendri în scufundarea cu aer. Cu 
stare de euforie, încep să rîdă... Nimfă 
irezistibilă, marea te cheamă în adine, 
fără să-fi dai seama, ți se pare că peștii 
cîntă. iar obiectiv, deși culorile dispar, 
vezi o lume mirific colorată pe care vrei 
s-o atingi..., de fapt sînt halucinații.

Concomitent cu munca de scufundători, 
de cercetători oceanologi, de proiectanțl 
sisteme, tehnologii și aparatură de scu
fundare pentru cercetare iată, scriu. 
Cu aceeași pasiune pentru același dome
niu, încercînd să suplinească lipsa lite
raturii de specialitate și de popularizare
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Zile de august pe șantierul marelui canal

Cărăușii pămintului (IN)
Dacă se preconizează cumva un monu

ment al constructorilor eroi ai Canalului 
Dunărea-Marea Neagră, așa cum dealtfel 
am și auzit că se va face, apoi din alego
ria imortalizatoare, turnată în bronz sau 
dăltuită în marmură albă, neapărat trebuie 
să nu lipsească nici ei, cărăușii pămîntu- 
lui, șoferii de cursă grea.

Adică, susțin cu ardoare, să nu lipsească 
acești oameni minunați, tenace și neobo
siți, care alcătuiesc una dintre cele mai 
mari și mai cu temei categorii de truditori 
din cîte are azi magistrala albă. Sigur, 

, n-aș putea spune că absolut toți sînt 
demni de-o astfel de cinstire, că mai sînt 
și dintre cei leneși, dar în periplul meu 
văratic de-a lungul și de-a latul marelui 
canal aflat în plină devenire i-am văzut 
doar pe cei buni și vrednici. I-am întîlnit 
alergînd fără odihnă încoace și-n colo, în 
coloane lungi, parcă fără sfîrșit, la vola
nul Ronian-dieselurilor, Belazurilor, de 
toate categoriile sau autobasculantelor su- 
pergrele, cu capacități de peste o sută de 
tone, unele fabricate la noi, la Mîrșa Sibi
ului.

La prima vedere misiunea lor pare pe 
cît de simplă, pe atît de obișnuită ; cară 
întruna, din zori și pină-n noapte, la pă- 
mînt. îl iau dintr-o parte, adică din groa
pă, și-1 duc tocmai sus, pe coamă, dincolo 
de coronament. Ei, și poate chiar așa ar 
fi dacă în focul disputei ar sta doar cîteva 
mii de metri cubi. Dar — deosebire esen
țială I — aici, pe canal, se dizlocă zeci și 
zeci de milioane de metri cubi de rocă 
dură sau de pămînt steril care trebuie 

scos din incizia ce se lungește și adîncește 
precum un uriaș balaur albastru din po
veste.

Caut un reprezentant tipic al breslei, 
adică pe unul care s-o reprezinte în ce arar
ea mai esențial. Și nu mi-e greu să-l în- 
tilnesc, în dimineața aceasta de august 
fierbinte, chiar aici pe șantierul de la 
kilometrul 54, așteptîndu-și calm, taciturn, 
rîndul la încărcat.

Se numește Sandu Anghelache. Tînăr 
frumos, cu alură atletică, in maiou! Iul pă
tat de ulei pare mai degrabă o statuie la 
volanul Belazului său de 27 de tone. Și, 
în timp ce excavatorul lui Nicolae Matei 
îi toarnă pămintul „în spate", zdrunci- 
nîndu-1 puternic după fiecare descărcare 
de cupă, îl surprind pe șofer dus cu gîn- 
durile lui departe. Tresare cînd mă simte 
răsărindu-i alături, în cabină. își împinge 
cu un gest mașinal șapca ponosită și deco
lorată pe ceafă și-i gata — numai dacă 
doresc neapărat I — să-mi stea cîteva clipe 

la dispoziție. Atît doar cît ține încărcatul. 
Timp suficient, totuși, să aflu, în pripitul 
nostru dialog, că-i de baștină dintr-o co
mună teleormăneană, că are 30 de ani și 
locuiește în bune condițiuni în tabără, la 
Agigeâ, împreună cu soția lui care lu
crează tot pe șantier. în program normat 
de 11 ore, el face peste 30 de transporturi 
la o distanță de 2 kilometri. Zilnic își de
pășește baremul Dar nu crede că este cel 
mai bun.

Treaba pe care o face omul meu și to
varășii săi de muncă nu-i deloc ușoară și 
simplă. „închipuiți-vă —- a apucat să-mi 
mai spună — ce înseamnă zi de zi, ceas de 
ceas, să faci unul și același drum de 2 
kilometri, mereu aceeași și aceeași treabă, 
să vezi aceeași și aceeași priveliște — doar 
drumul, cerul albastru deasupra și- 
groapa. Groapa în care intri și ieși de 30 
de ori pe zi !... în asta se află greutatea, 
dar poate și frumusețea muncii noastre".

...Motorul Belazului se ambalează din 
nou. Anghelache își îndeasă bine șapca pe 
cap și, după un claxonat scurt și răgușit, 
își reia mersul în coloană. După el, intră 
la încărcat alte și alte autobasculante : 
Popa Constantin, cu „Electra" lui de 120 
de tone, Gheorghe Cojocaru cu Roman- 
dieselul electric tot de 120 de tone, Ion 

Căbău cu Belazul galben de 40 t...
...La volanul mașinilor lor uriașe, șoferii 

de . pe canal, acești necstoiți cărăuși ai 
pămîntulul dobrogean, arși de soare și 
înăspriți de vînt, par niște statui mișcă
toare, turnate în bronz ori dăltuite în 
marmură albă.

MIHAI STANESCU 3
Foto : GH. AMUZA 3
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Trei episoade din zilele bucureștene ale lui august 1944 (III)

Teatrul Național
Au mai trecut 24 de ore. în cea de-a 

treia zi a încleștării dintre trupele noas
tre și cele hitleriste, spre amiază, a inter
venit o schimbare importantă a situației. 
Aviația americană a apărut din nou pe 
cerul’ Capitalei, așa cum, din aprilie, o fă
cea de citeva ori pe săptămînă ; de data 
aceasta însă a apărut în chip de aliată, 
așa încît bombardierele americane nu și-au 
mai lansat bombele pe obiective din oraș, 
ci asupra taberei din pădurea Eăneasa, 
unde nemții continuau să opună o rezis
tență disperată trupelor noastre și asu
pra aerodromului Otopeni, sursa bombar
damentelor aeriene de teroare asupra 
Capitalei.

Un prim efect simțit în oraș a fost că, 
de la ora 11, cînd s-a auzit tunetul pre
lung al bombelor căzute asupra taberei 
germane, și pînă la ora 5 după amiază, 
nici un avion german jiu a mai apărut 
deasupra Bucureștiului.

Convinși că teroarea aeriană hitleristă a 
Încetat, bucureștenîi au ieșit din adăpos
turile în care stăteau de trei zile înghe- 
suiți și nemîncați spre a-și relua ocupa
țiile obișnuite.

Deoarece în ultimele 48 de ore nu dor- 
misem aproape de loc, mi s-a acordat, în 
după amiaza zilei, un timp de odihnă da 
citeva ore. Am plecat spre Calea Victoriei, 
de unde intenționam să mă îndrept spre 
casă, pentru a vedea dacă locuința lăsată 
în grija soldatului de ordonanță a avut 
ceva de suferit și a mă odihni eventual 
puțin.

Pe Calea Victoriei, porțiunea dintre Pa
lat și Cercul militai- (actuala Casă centra
lă a armatei), — locul de promenadă obiș
nuit al bucureșteniloi- în vreme de 
pa.ce —, era tixită de oameni, care iși ma
nifestau in acest fel bucuria că au scăpat 
și de bombardamente și de nemți.

Mă găseam în fața Hotelului Continen
tal, cînd deodată sirenele au început să 
Wle. Contrariați, cetățenii se uitau spre 
cer, nevehindu-Ie să creadă că ceea ce 
Începuseră să socotească a fi fost un vis 
urît, redevenise realitate crudă. Cînd au 
auzit însă spre nord primele explozii ale 
artileriei antiaeriene, s-au grăbit care cum 

au putut spre adăposturi. Am intrat și eu 
in subsolul Palatului telefoanelor, pentru 
că era cel mai apropiat.

Am rămas puțin acolo, căci nemaiauzind 
șuierat și explozii de bombe —- așa cum 
se întîmplă cînd acestea cad în apropie
re —, am sperat într-o alarmă falsă sau 
căreia i s-a exagerat pericolul. Cînd am 
ieșit însă, un fum gros se înălța din spa
tele Teatrului Național și din direcția 
străzii Sfîntul Ionică.

Mi-am daț atunci seama ce s-a întîm- 
plat : în zona respectivă fusese aruncată 
o încărcătură de bombe incendiare.. Mai 
tîrziu am aflat că a fost un act de răzbu
nare al generalului hitlerist Gerstenberg, 
comandantul trupelor germane din zona 
Capitalei, care, după ce ordonase aviației 
sale ca, timp de trei zile, să bombardeze 
orașul fără nici o noimă, și fără ca vreo 
rațiune militară să-l îndreptățească întru- 
cîtva, a ținut ca, cu cele citeva avioane 
rămase nedistruse pe aerodromul Otopeni, 
după atacul aerian american de diminea
ță, să execute un ultim raid — căci a fost 
ultimul care să producă orașului noi. 
distrugeri, tot atît de inutile și de crimi
nale ca cele făcute pînă atunci. Printre 
ultimele clădiri distruse în acest raid — 
poate chiar ultima —. a fost și Teatrul 
Național.

Am privit consternat cum focul se în
tindea cu repeziciune dinspre spatele tea
trului, spre acoperișul corpului central al 
acestuia, apoi spre fațadă. La început nu 
se vedeau flăcări dar deodată limbi uriașe 
de foc au început să iasă pe sub acoperiș, 
apoi prin ferestrele mari ale fațadei, aco
lo unde știam că se află foaierul teatrului.

De pe placatele de lemn pe care erau 
lipite afișele ultimelor spectacole și care 
rămăseseră pînă atunci intacte, o pală de 
vînt a smuls părți dintr-un afiș, care a 
ajuns la picioarele mele; citesc fără să 
vreau : „joi 5 aprilie 1944, orele 8 și ju
mătate seara, DIN JALE SE ÎNTRUPEA
ZĂ ELECTRA, piesă de Eugene O’Neill“. 
Urma distribuția rolurilor, în care George 
Vraca interpreta trei personaje. Specta
colul nu a mai avut loc pentru că, după 
bombardamentul din 4 aprilie, specta

colele de teatru fuseseră suspendate iar 
personalul teatrului, ca și al altor insti
tuții publice, evacuat, și nici nu avea să 
mai aibă loc în clădirea mistuită acum de 
flăcări. Afișul însă a rămas pînă în acea 
zi de 26 august, contrazicînd destinul efe
mer al existenței sale.

Nu peste multă vreme, o unitate de 
pompieri a început operațiunile de stin
gere, dar mi-am dat repede seama că, cu 
toate eforturile disperate pe care le depu
neau, nu vor putea salva prea mult din 
clădirea care devenise deja un rug imens. 
De fapt, pînă la urmă nu au salvat nimic.

Am plecat cu inima profund îndurerată. 
Aveam sentimentul că, prin distrugerea 
Teatrului Național pierdusem personal 
ceva de importanță excepțională pentru 
mine, eu toate că, de acest teatru, mă 
lega doar amintirea clipelor de sublimă 
încintare de la atîtea spectacole. Pe semne 
însă că această legătură era mult mai pu
ternică decît îmi închipuiam, deoarece nu 
puteam îndepărta nicicum din minte, nici 
imaginea teatrului în flăcări, nici senzația 
dureroasă ce o simțeam. Și intreaga seară 
mi-au revenit în memorie imagini de la 
multe din piesele văzute aci,- începînd cu 
primul spectacol care mi-a încintat copi

DUMITRU ATANASIU ■ 
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lăria, piesa în versuri „Făt Frumos" de 
Horia Furtună și terminind cu ultimul 
care, întîmplător, a fost chiar cel al cărui 
afiș smuls de vînt, îl citisem cu puțin 
înainte. Parcă presimțeam că niciodată nu 
voi mai retrăi emoții ca cele încercate la 
teatrul mistuit acum de foc, pentru că 
acesta nu avea să mai existe, așa cum 
a fost ; și presimțirea nu m-a înșelat.

Astăzi, Ia aproape patruzeci de ani de 
la evenimentele care, pentru clădirea Tea
trului Național, au însemnat sfirșitul exis
tenței sale, cînd pașii mă poartă prin pia
țeta care altădată îi purta numele, in 
închipuirea mea vechiul așezămînt de cul
tură și artă iși reia înfățișarea pe care a 
avut-o atunci. Și în sinea mea gîndesc 
poate că cineva va avea ideea și posibili
tatea de a reconstrui, pe locul care pînă 
astăzi a rămas gol, nefolosit, edificiul 
care a făcut faima Bucureștiului de altă
dată și care s-ar integra armonios și în 
aspectul arhitectonic actual al Capitalei. 
S-ar șterge astfel definitiv și urmele actu
lui barbar comis în zilele fierbinți ale lui 
august 1944.

Mărturiile eliberării

Eliberarea în calendarul tragic 
al supraviețuirii noastre

O cugetare filozofica necesară
De unde să începem ? La ce să ne 

oprim ? Cum am putea institui această 
cugetare filozofică necesară ca un punct 
dc plecare care să ne facă să înțelegem, 
cu rațiuni mai adînci, că Eliberarea Țării 
se înscrie în calendarul tragic al supra
viețuirii noastre naționale ? Să înțelegem 
cum istoria trăiește în cei care (ia acea 
vreme a Eliberării) n-au trăit istoria crîn- 
eenă piuă la Eliberare ? Cum să sensibi
lizăm memoria celor care inundă strada 
și în fastul sărbătorii din august, poate, 
cugetă mai puțin la ceasurile de ieri și la 
ceasul oprit al atîtor vieți omenești, pen
tru ca Eliberarea să se împlinească ?

Capitolul Eliberării nu e o simplă dată 
de calendar și nici măcar o zi dintr-un 
an, ci mult mai mult, căci ea adună șu
voiul bucuriilor, dar și al suferințelor 
noastre și tragismul istoriei care ne-a în
cercat o dată și încă o dată, înrămind 
marginile de țară în durerea surdă a pă- 
mintului cotropit.

Acum cînd gîndul se poate întoarce lu
cid și cu putere de pătrundere la vremu
rile de acum aproape patru decenii, acum 
cînd gîndul obiectiv și sever se poate eli
bera de patimile dezlănțuite în jurul său, 
e bine ca meditația profundă să depă
șească orgoliile noastre — fie ele și na
ționale — ca să ajungă la adevăr. E bine 
ca pentru cei care n-au trăit istoria unor 
vremuri desfigurate de orice sentiment 
omenesc, declanșată de sălbăticia 'fascistă, 
pornită ca de la un „spirit al răului", 
acum e bine ca istoria să devină o cuge
tare filozofică necesară, ca aceștia să știe 
ce le aparține, ca să știe ce să apere din 
ființa celor de dinaintea lor.

Ne vom da seama astfel că Eliberarea 
a răsunat în acel august ca o intrare în 
lumea omului și în puterile vieții. Totul, 
mal ales în lumea românească a Ardealu
lui, la care ne vom opri, timp de patru 
ani, din august 1940 pînă în august 1944, 
se înfățișa ca o lume în multiple ipos
taze, ca o lume mutilată. O lume a bar
bariei renăscute, care a început cu sfîșie- 
rea hotarelor sfinte de Ia vest și- s-a ter
minat cu sfîșierea oamenilor, a femeilor, 
a bătrînilor, a copiilor și a copiilor ce 
Încă nu se născuseră, scoși din pîntecele 
viitoarelor mame de ascuțișul baionetei. 
Era sadismul biruitor al .„Irodiadei", pre
lungit cu schimbarea numelor românești 
de pe crucile din cimitire cu strivirea 
prin foamete a celor nevinovați, aruncați 
in vagoanele de vite de la Oradea, Zalău, 
Satu-Mare, Baia-Mare, Marghita etc., în 
torturarea sadică a preoților români, în 
exodul amar al celor nevolți să plece de 
pe pămîntul părinților și de la casa, lor 
de naștere, în spaima semănată din jan
darm în jandarm pe drumurile de întîl- 
nire ale oamenilor, încît se părea că bă
tuse ceasul ultim al lumii. Aceasta era 

lumea mutilată care aștepta (și cum aș
tepta ?) Eliberarea de sub barbaria fas
cistă dezlănțuită pe pămîntul sacru al 
Ardealului. O spune și istoricul maghiar, 
Csatări Daniel, în cartea sa, Forgoszelben 
(Magyar-român viszony) 1940—1945 (în 
viitoarea timpului. Relații româno-ma- 
ghiare 1940—1945), apărută în acești ani 
la Budapesta, în care scrie despre acele 
zile : „Burghezia maghiară a înființat un 
stat polițist (în Ardeal n. ns.) Urde oa
menii nu aveau curajul să vorbească de
cît în șoaptă, unde nu exista dreptul de 
întrunire, de organizare, unde zilnic erau 
sute de acte de teroare, unde jandarmii 
conduc pe țăranii puși în lanțuri spre în
chisoare".

Ardealul a fost sfîșiat în teritoriul său 
strămoșesc printr-un compliment al unui 
căprar german cu mustăți, ajuns dictator, 
și al unui conte italian, zelos în a face 
„parte" de binefacerea unei căsătorii, 
care era și pe placul conaționalului soției 
sale, Horthy Miklos, amiralul fără mare 
și fără marină, care, de pe calul său alb, 
comanda ca Ia intrarea a lor săi în Ardeal 
să fie strînși, după criterii rasiale, toți 
evreii, apoi țiganii, apoi românii, apoi 
alții. Pe străzile Clujului lui lancu mărșă
luiau, în strigăte, honvezii : „Horthy, 
Csâki, Teleki / Minden român mene ki“ 
(tradus: „Horthy, Csăki, Teleki/ Toți ro
mânii să iasă afară"). A mai trecut puțin, 
și în ziua de 14 septembrie 1940, de Ziua 
crucii, ca și cum ar -fi fost prigoniți pen
tru cruce, la Ip, în Sălaj, au fost uciși, în 
gropile de var, 150 de români, intf-o sin
gură noapte, iar la Tresnea 65, la Cosni- 
ciuri 20, la Halmăjd 8, în Luna de Jos, oa
menii au fost înjugați în ziua de Paști, să 
care nisip, și în toate satele județelor de 
Ia margine de țară, s-a declanșat opresiu
nea. Iar gările erau pline de evreii adu
nați. Un țăran din Giurtelec a ieșit din 
casa unui evreu, Ijac, prieten, din Șimleu, 
care i-a dat un costum de haine, ea o 
amintire de la el. Honvezii l-au așteptat 
afară. L-au ucis. Țiganii erau strînși, un
deva, la Cehei. Urmau românii. Pe uliți, 
honvezii cîntau: „Piros kanesa, piros bor / 
Most jon a româna sor" (Tradus : „Cană 
roșie, vin roșu / Acum vine rîndul româ
nilor"). Ce se mai putea aștepta ? Doar 
Eliberarea ! Și numai cugetînd adine, filo
zofic, la toate cele de mai sus ea, Elibe
rarea poate fi azi cu adevărat. înțeleasă. 
Dar cum s-a săvîrșit Eliberarea ?

Pe drumul de foc și de glorie 
pînă la Cărei

„Nu căutați morții în morminte, 
ci în sufletele voastre" (N. lorga)

N-am citit încă nicăieri numele celor 
căzuti pentru eliberarea ultimului petic 
de pămînt românesc, acolo la Cărei, și 

nici nu știam prea multe despre ei. Cînd 
am aflat însă numele lor, prin osîrdia de 
cronicar modern, a lui Mihai Cadar, din 
Lucăceni (satul lui Vasile Lucaciu), și al 
soției sale, Veturia Cadar, m-am gîndit 
că numele acelor eroi trebuie să fie cu
noscut de întreaga țară, căci nemurirea 
lor e legată de țară și, poate, de ideea 
scumpă nouă, a nemuririi geto-dace.

Așadar, cînd am citit numele acelor 
eroi, am lăsat la o parte manuscrisele lu
crărilor mele despre spiritualismul fran
cez și despre filozofia culturii populare, 
ca să scriu despre cei care, cum ar spune 
Pârvan, „eu anii lor» puțini, au înmulțit 
anii Patriei".

Apoi, vteînd că la margini de țară, la 
Cărei, mai trăiesc vechii și bunii români, 
ca soții Cadar, care nu cer nimănui nimic, 
ci dăruiesc mereu, și care mal cred încă 
în omenia românească și în țarina de jos 
ce ascunde ființa celor duși, m-am hotărît 
să scriu despre drumul de foc și glorie 
pînă la Cărei.

Căci, fără să-1 cunosc personal pe acest 
urmaș al lui Lucaciu, pe Mihai Cadar, 
m-am pomenit, în. duminica de 2 august 
a.c., chemat de el la telefon.

— Alo ! Vă rog, vreau să vorbesc cu 
cercetătorul științific Vasile Vetișamii

— Da ! Eu sînt 1
— De un an de zile vă caut ! Uitați 

despre ce este vorba. Și a început șă-mi 
spună despre cea mai curată și mai 
dreaptă muncă a sa, de aproape trei de
cenii, de cînd a strîns de prin satele din 
jurul Careiului și din orașul Cărei, nu
mele celor căzuți pentru eliberarea (pen
tru totdeauna) a ultimului petic de pă
mînt românesc. Ce poate fi mai înălțător, 
într-o vreme cînd timpul unor oameni se 
consumă în vîrtejul programelor mass
media de tot felul ? Cînd timpul pentru 
viața zilnică pare mai presant, pentru 
unii, decît cel îndreptat spre eroii neamu
lui ? Dar din preocupările sale pentru 
acești eroi, Mihai Cadar și soția (și ei eroi 
în felul lor) au scris trei volume groase 
care cintăresc peste 9 kilograme, cuprin- 
zînd evenimente, întîmplări, oameni și 
eroi, aici la Cărei și în jur, la margine 
de hotar etnic: Le-a venit o idee, apoi 
altă idee, și de la an la an, acești oameni 
au încropit acțiunea ele la Cărei — Ti- 
ream și Ghenci, cu numele eroilor căzuți, 
cu căutarea locurilor lor de baștianâ, apoi 
a rudelor lor, de pe întreg cuprinsul țării, 
trimițînd cite 27 de recomandate pe zi 
desprind în cărțile de telefoane ale loca
lităților numele similare cu cele ale eroi
lor de pe crucile din cimitire, ale foștilor 
conducători de armată etc. pe drumul de 
foc și de glorie de la Cărei, orașul în care 
soldatul Ion Ciurea a înfipt în acel an, 
1944, drapelul românesc al victoriei din 
august. Și mai presus de toate, la 25 oc
tombrie 1977, rudele eroilor de la Cărei și 
Tiream, bunici, mame, tați, frați și surori, 
nepoți și nepoate au fost invitați aici, 
aflînd, pentru prima dată după război, 
despre locul unde au murit și unde sînt 
înmormîntați ai lor. Au venit din 10 ju
dețe ale țării. A venit măicuța bătrînă, de 
80 de ani, mama Vrîncioaia, cu șapte 
copii, mama și frații eroului Gheorghe 
Negomireanu, tocmai din Gorj, de la Dră- 
gotești, a venit soția eroului, cu cele trei 

fiice ale sale, din comuna Sălătrucu, din 
Argeș, au venit cei trei frați ai eroului 
Drăgoi, din Amărăștii de Jos, județul Dolj, 
doi unchi și mătuși ale eroului Nămoilă, 
din Cornea, județul Caraș Severin, și circa 
douăzeci și șapte de rude ale eroului Gog, 
din Bobîlna, județul Cluj, și mulți alții, 
cărora li s-a adăugat suflarea satelor din 
jur. Evocările au fost înălțătoare, ca pe 
timpurile de glorie, căci cei morți rămîn 
in noi cu crezurile și cu idealurile lor, 
chiar atunci cînd trec în paginile antolo
giilor despre eroism.

Muzeul-Panteon al eroilor de la 
Cărei

Romanul încrîncenatelor lupte de la 
Ghenci, Cărei și Tiream e numai un frag
ment din marea luptă a dezrobirii de sub 
fascism. Pentru noi, însă, pentru români 
ea înseamnă lupta pentru supra viețuirea 
națională, într-un moment cumplit, cînd 
ostașul român, ca de atîtea ori în istorie, 
a făcut cu pieptul său zid de apărare 
pentru brazda de pămînt românesc, lăsată 
lui moștenire din moși în părinți. Și cei 
90 de eroi căzuți la Cărei, de la locote
nentul colonel Teofil Moldovan, pînă la 
soldatul Constantin Tebeica, și cei 13 eroi 
de la Ghenci, de la căpitanul Constantin 
Mușat, pînă la caporalul Nicolae Măricuț, 
și cei din urmă căzuți, cei 5 de la Tiream, 
ne spun că o graniță se apără cu memo
ria eroilor ce naște eroi, cu memoria ce
lor 58 de mii de vieți românești căzute 
pentru Eliberarea Ardealului. Nemurirea 
lor va putea fi păstrată în Muzeul-Pan
teon al eroilor de la Cărei, aici pe ultima 
brazdă de pămînt românesc, apărată eu 
sacrificiul suprem. Căci morții comandă 
celor vii. A spus-o acolo, la Tiream, în 
mai 1977, una din fiicele fostului maior, 
eroul Gheorghe Mihalache, în astfel de 
cuvinte : „deși aveam nouă ani, îmi aduc 
foarte bine aminte de acea dimineață de 
3 septembrie 1944, cînd tata ne-a luai în 
brațe pe toate trei surorile, ne-a sărutat, 
sfătuindu-ne să fim cuminți și s-o ascul
tăm pe mama, promițîndu-ne că se va în
toarce cît de curînd... dar în ziua de 
23 octombrie 1944 a căzut la datorie, lingă 
Cărei, împreună cu cei patru tovarăși de 
arme". Și totuși. Eroii se vor întoarce ! 
Se vor întoarce prin noi și prin cei care 
ne vor urma, lăsînd imaginea lor birui
toare într-un MuzSu-Panteon al Eroilor, 
Ia Cărei. Mărturiile există. Le vor aduce 
și dintre cei care trăiesc încă foști co
mandanți de oști, azi în rezervă ca gene- 
ral-locotenent Ion Bottea, azi de 84 de 
ani, comandantul regimentului 34 Inf. 
care a eliberat orașul Cărei și care a par
ticipat personal la înmormîntarea celor 
13 ostași ai săi, la Ghenci, apoi col. Pană 
Gh. Ion, col. Dragnea Stelian, col. Traian 
Bucurenciu, cpt. Teodor Oprișan și mulți 
alții. Momentul Eliberării patriei ni-i 
aduce pe eroi în preajmă, iar Muzeul- 
Panteon al Eroilor de la Cărei le va eter
niza memoria în timp.

VASILE VETIȘANU @
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Ce e nou cu lulîcă Voinea?
Am informat cititorii, in numărul din 

13 august al revistei, despre primul răs
puns al colectivului de specialiști din ca
drul Academiei de Științe Medicale 
(prof. Al. Trestioreanu, prof. I. Moraru, 
prof. P. Sîrbu), care au analizat memoriul 
înaintat de medicul veterinar lulică Voi
nea, ale căruj preocupări privind trata
mentul bolii canceroase sînt de acum cu
noscute. Răspunsul amintit, semnat de 
însuși prof. dr. Constantin Arseni, preșe
dintele A.S.M., după ce apreciază expli
cațiile teoretice date de autor drept „in
suficiente" și chiar denotînd „carențe 
grave și confuzii privind cunoașterea cli
nicii și patologiei bolii canceroase", con
sideră că avizarea oportunității de expe
rimentare clinică a metodei propuse de 
lulică Voinea depinde de analiza preala
bilă a substanțelor folosite ca agenți te
rapeutici,. sub aspectul toxicității și efica
cității lor la animale de experiență. Mal 
departe, cităm :

„Potrivit legislației în vigoare, 
OSIM a desemnat titular de brevet 
al dosarului de invenție a tov. dr. 
Vcdnea lulică Institutul de cerce
tări chimico-farmaceutice (I.C.C.F.), 
al Ministerului Industriei Chimice, 
care urmează să efectueze cercetă
rile preliminare menționate mal 
sus".

Acesta a fost, în fapt, punctul de ple
care pentru articolul de față. Ne-am o- 
bișnuit cu lupta pentru introducerea nou
lui. știm că ea nu este niciodată ușoară. 
Dar, așa cum am mai spus, ne-am hotă- 
rît să susținem și această cauză, cea a 
lui lulică Voinea, pînă ce se va demon
stra cu probe, nu cu vorbe, dacă reușitele 
sale (care sînt indiscutabile !) au fost 
sau nu întîmplățoare, conțin sau nu un 
simbure de adevăr, un pas în plus pe dru
mul atit de spinos al vindecării bolii can
ceroase. între timp, necăjit de atîta aștep
tare și de uriașele presiuni morale la care 
îl „supun, bolnavii, în fața cărora nu-i ră- 
mîne decît să dea din umeri, medicul ară
dean s-a... supărat chiar pe noi ! I se pare 
lui, ca om, in nici un fel obișnuit să se 
descurce între hățișurile birocrației, că nu 
capătă sprijin suficient, că treaba merge 
prea încet, că nu insistăm mai mult la 
forurile competente, eventual făcînd pre
siuni și prin avalanșa de scrisori mai 
mult sau mai puțin disperate pe care 
le-am primit la redacție... Precizăm aici, 
pentru toată lumea, că... facem și noi ce 
putem, uneori putem chiar mult, iar al
teori nu — amintiți-vă de cazurile lui 
Boici și lonescu-Dîmbovița și încă altele. 
Și în cazul lui Voinea cercetarea trebuie 
făcută cu atenție, trebuie să învățăm să 
așteptăm cu toții, să avem răbdare pentru 
un studiu atent si competent, să nu for
țăm un răspuns de complezență, de genul 
celui pe care l-am comentat in articolul 
precedent !

Bineînțeles, trebuie să avem asigurările 
că acest studiu se face, că s-a purces la 
efectuarea primelor experimente, că se 
cercetează în această direcție. Este moti
vul pentru care, zilele trecute, am făcut 
o vizită la Institutul de cercetări chimico- 
farmaceutice, despre care aflasem (din 
răspunsul amintit) că ar fi fost desemnat 
ca titular de brevet pentru invenția sem
nată de lulică Voinea. Aici însă avea să 
ne întîmpine o surpriză ! Constantin Sîr
bu, director coordonator al I.C.C.F, : 
„Nu am nici o cunoștință despre brevetul 
la care vă referiți. Am citit și eu în re
vista dv. și nu am înțeles cum de s-au 
făcut referiri la unitatea noastră ?! Noi 
nu ne mai ocupăm de circa 12 ani de me
dicamente anticanceroase. Am avut un 
laborator preluat însă la Institutul onco
logic de către profesorul Costăchel, care 
a avut o mare slăbiciune pentru chimio- 
terapla cancerului. Practic, în momentul 
de față nu există în țară decît două labo
ratoare de sinteză și microproducție a 
medicamentelor anticanceroase, avînd ală
turi și laboratoarele de farmacologie a 
acestor substanțe : cel de la Institutul 
oncologic din București și cel de'la Insti
tutul oncologic din Cluj-Napoca. Perso
nal mă mir că eminentul chirurg care 
este profesorul A), Trestioreanu, actualul

ENERGIA VALURILOR, 
CAPTARE Șl CONVERSIE

Acesta-i titlul unei interesante lucrări 
apărute recent in Editura științifică și 
enciclopedică, colecția „Știință pentru 

director al Institutului oncologic Bucu
rești, care a făcut parte din comisia de 
experti a A.S.M., nu pare să știe acest 
lucru, așteptînd ca la I.C.C.F. să se facă 
toate cercetările preliminare ! Dealtfel, 
noi nu cercetăm metode de tratament, noi 
facem medicamente..."

La Oficiul de Stat pentru Investiții și 
Mărci, stăm de vorbă cu o tovarășă care, 
rugîndu-ne să nu-i dezvăluim identitatea, 
ne precizează : „Medicul veterinar lulică 
Voinea s-a prezentat la noi în ziua de 7 
iunie a.c. A fost constituit dosarul de in
venție cu nr. 107838, trimis pentru avizare 
prealabilă la Academia de Științe Medi
cale. Academia a acordat aviz favorabil 
(asta e ceva nou — n.n.) și cu adresa nr. 
0063,82 a indicat ca titularul de brevet să 
fie C.I.M.C.C.L. (Centrala industrială de 
medicamente, cosmetice, coloranti și 
lacuri — n.n.). De la O.S.I.M., dosarul a 
fost transmis la Ministerul Industriei 
Chimice (înregistrat sub nr. 8250/82), pen
tru ca acesta din urmă să desemneze ti
tularul de brevet. Conform legii, după a- 
vizarea A.S.M.-ului, ministerul de resort 
trebuie să stabilească titularul brevetului, 
iar unitatea respectivă e obligată să plă
tească taxele de rigoare. Numai duoă.a- 
ceea lucrarea poate intra în examinarea 
de fond".

De la Direcția tehnică a M.I.Cli., prin 
persoana farmacistului Radu Ionescu, 
aflăm următoarele : „Cu nr. 002306/82 am 
trimis dosarul „Metode de tratament a 
bolii canceroase" la C.I.M.C.C.L., pentru 
analiza posibilităților de fabricare a pro
dusului medicamentos. Se pune într-ade- 
văt problema titularizării, dar noi preci
zăm că autorul revendică (subl. ns.) o 
metodă de tratament, nu un medicament! 
In atari condiții, titular de brevet, trebuie 
să devină mai curînd o unitate sanitară, 
un spital. Totuși, noi am înaintat Cen
tralei medicamentelor dosarul, pentru a 
se analiza posibilitățile reale ale reme- 
diului propus de doctorul Voinea".

în fine, la Centrala medicamentelor 
stăm de vorbă cu tovarășa Elena Dumi
trescu, director general. Dînsa ne-a spus : 
„Sîntem în posesia dosarului încă din luna 
iulie. Nu știu dacă dumneavoastră știți, 
dar filiera de cercetare a unui medica
ment e foarte complicată ! Este însă pro
babil ca, în eventualitatea căpătării au
torizației de fabricare, noi să devenim atit 
titulari de brevet, cit și producători ai 
medicamentului. Pînă atunci mai este to
tuși drum lung... Ce vă pot spune în mo
mentul de față este că la noi s-au pro
dus deja mai multe mostre din acest pre
parat, după formulele indicate de autor 
în dosar, iar aceste mostre vor fi folosite 
pentru experimentare. Se fac ultimele 
pregătiri, stabilindu-se protocolul de ex
perimentare, care ar putea începe chiar 
în săptămina care urmează. în mod nor
mal, această experimentare se va desfă
șura în două unități : la Institutul pentru 
controlul de stat al medicamentului (teste 
privind toxicitatea) și la Institutul onco
logic București (care asigură testele pri
vind farmacologia și experimentul ne a- 
nimale). Așa am procedat întotdeauna".

Pentru moment, asta-i tot. Nouă nu ne 
rămîne decît să subliniem că, de fapt, au
torul nu revendică, așa cum se exprima 
tovarășul Ionescu de la M.I.Ch. El doar... 
propune, așteptînd de asemenea un spri
jin în preocupările sale. Din păcate, pînă 
la această oră nu a fost .stabilit nici un ti
tular de brevet, impresia noastră fiind 
că atit Ministerul Sănătății, cît și Minis
terul Industriei Chimice încearcă să-și 
paseze unul altuia sarcina titularizării bre
vetului de invenție. Sigur, vom spune noi, 
este vorba despre o „metodă de trata
ment", numai că această metodă nu poate 
prinde viață fără existenta preparatului 
conceput de lulică Voinea, preparat care, 
eventual, poate deveni medicament. Pînă 
atunci, vorba tovarășei Elena Dumitrescu, 
mai e cale lungă ! Să ne bucurăm totuși 
că rotițele atît de încurcate ale cercetării 
unui nou produs farmaceutic s-au pus în 
mișcare și să așteptăm, la rîndul nostru, 
noi vești. Sperăm, dintre cele bune !

DUMITRU GRAUR £

toți", sub semnătura inginerilor Constan
tin Iulian și Petre Dan Lazăr, ultimul și 
poet și traducător. Lucrarea de față tra
tează aspecte legate de captarea și con- $ 
versia, mult discutatei energii a valuri
lor, problemă actuală, de maximă impor
tanță și de mare interes atît pe plan na
tional cît și mondial. Autorii, prezenti de 
multe ori și în paginile revistei „Flacăra", 
specialiști în acest domeniu, au apelat atit 
la rezultatele cercetărilor proprii, cît și la 
informațiile preluate din literatura de 
specialitate, cartea analizînd din punct 
de vedere economic, tehnologic și ecolo
gic problema utilizării energiei • valurilor. 
Scrisă într-un stil reportericesc, într-o 
formă accesibilă tuturor, lucrarea de față 
ne prezintă particularitățile și ne dezvă
luie tainele pe care le prezintă captarea 
și conversia energiei valurilor ca formă 
de energie cunoscută din cele mai vechi 
timpuri, fiind prima de acest gen care 
se publică în tara noastră. Și, plecînd de 
la afirmația autorilor potrivit căreia „oa
menii de știință de pretutindeni conside- 
ră valurile o sursă permanentă de ener
gie, prezentînd în același timp un carac
ter total nepoluant, o alternativă energe
tică realizabilă", credem că ar fi bine ca 
în scurt timp soluțiile și ideile cuprinse 
între coperțile cărții să prindă viață pe 
malul mării noastre.
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O PREMIERA NAȚIONALĂ 
LA UZINA VULCAN

Tinerii din fotografie nu lucrează 
la planșeta de proiectare și nici la 
o machetă. Ei muncesc, n-o să vă

Motorul „Milu" a fost brevetat in șapte țări
Motorul gîndit și realizat de inventato

rul Petre Milu la Institutul național de 
motoare termice a fost brevetat de curînd 
in șapte țări europene, obținînd cu aceas
tă ocazie brevetul internațional nr. 
81903144.4. Cele șapte țări, înscrise pe do
cumentul prezentat de Oficiul european 
de brevete de la Haga sînt : Austria. El
veția, R.F.G., Franța, Marea Britanie, 
Suedia și Lichtenstein. Mai notăm apoi că 
invenția are toate șansele de a fi accep
tată și în alte trei țări puternic industria
lizate, Japonia, U.R.S.S. și S.U.A.. așa cum 
o dovedesc datele preliminare ce ne-au 
fost comunicate de Organizația mondială 
a proprietății intelectuale de la Viena.

Se va înțelege desigur importanța și 
valoarea economică a evenimentului dacă 
se are în vedere faptul că invenția a fost 
acceptată chiar în țările cu cea mai veche 
și bogată tradiție în domeniul construcției 
de motoare. Să nu uităm apoi că în toate 
acestei țări, de-a lungul timpului, specialiș
tii domeniului (cu excepția lui Felix Wan
kel), n-au realizat, practic vorbind, decît 
variante îmbunătățite ale motorului cu 
ardere internă înfăptuit la 1876 de Nico
laus Otto. Or, în această situație, prin 
brevetarea motorului Milu, a fost accep
tată nu o nouă variantă a motorului cla
sic, ci o piesă structural diferită : un mo
tor fără arbore cotit și cu un sistem nou 
de funcționare și de transmitere a miș
cării.

Motorul Milu, a cărui omologare va 
avea loc în curînd, este ceea'ce se cheamă 
o operă de autor. Piesa a fost concepută 
în exclusivitate de către inventatorul Pe
tre Milu și a fost executată eu ajutorul 
unui cerc de tineri entuziaști și cu spri
jinul activ al conducerii Institutului na
țional de motoare termice. Am vorbit pe 
larg despre toate acestea în cuprinsul 
unei relatări anterioare. Reamintim totuși 
că motorul s-a ridicat de pe planșetă în 
ultimii cinci ani, că a cunoscut o geneză 
complicată, că în tot acest răstimp crea
torul lui nu și-a luat o singură zi de con
cediu. Marile invenții și descoperiri au 
nevoie, se pare, de eroi-martiri și de ro
bia unor pasiuni dominante.

Cărbune coxificabîl din huilă de Aninoasa
Inginerul Cornel Brădețeanu este o mal 

veche cunoștință a cititorilor noștri. Cer
cetător solitar, dar deosebit de activ și 
acum în perioada anilor de pensie, el este 
autorul unor invenții și descoperiri de 
factură deosebită despre care am avut 
prilejui să scriem în cursul anului 1980. 
De curînd, interlocutorul nostru ne-a în
științat că a pus la punct un procedeu 
pentru coxificarea huilei energetice de la 
Aninoasa, sau ceea ce constituie un veri
tabil eveniment dacă avem în vedere fap
tul că România este nevoită la ora actuală 
să importe cea mai mare cantitate de căr
bune cocsificabil, iar după știința noastră 
nimeni pînă astăzi nu a izbutit să cocsi- 
fice cărbunele inferior din Valea Jiului.

Experimentele au fost efectuate prin 
mijlocirea Consiliului 
Știință șl Tehnologie 

Național pentru 
și au avut loc în

laboratoarele Combinatului siderurgic din 
Galați. De fapt este vorba de reluarea 
unei cercetări mai vechi. „Ideea cocsifi
cării cărbunelui de Aninoasa — ne spune 
inginerul Cornel Brădețeanu — s-a năs
cut cu mulți ani în urmă, pe vremea Ci rid 
am avut ocazia să lucrez mai mulți ani 
în Valea Jiului și cînd, totodată, am avut 
și prilejul de a cerceta cu ajutorul micro
scopului electronic structura cărbunelui 
din acest colț de țară. Pe această bază și 
ca urmare a unor investigații repetate 
am ajuns la concluzia că prin eliminarea 
unui compus necocsificabil din structura 
cărbunelui, acesta poate deveni cocs me
talurgic".

La Combinatul siderurgic din Galați, 
inginerul Brădețeanu a lucrat pe bază de 
contract, anul trecut și anul acesta, dar 
de fiecare dată numai patru luni. Timpul 
relativ scurt i-a permis totuși să observe 
că modul în care se face presarea cărbu
nelui în bateriile de cocsificare nu este în
totdeauna cel mai corespunzător, Cercetă- 

vină să credeți, Ia secția de turnă
torie a uzinei Vulcan. Și cum spu
nea directorul, tovarășul Petre 
Fluture, cei care vor lucra aici vor 
munci în halate albe. De ce ? De 
foarte scurt timp la uzina Vulcan 
a avut loc o premieră națională : 
turnarea pieselor din fontă în for
me vidate. în cîteva cuvinte este 
vorba de înlocuirea totală a ve
chiului sistem. Astfel, se reduce cu 
peste 70 la sută forța de muncă, se 
elimină în întregime operațiile de 
amestec și de formare, nu mai sînt 
necesare gaze pentru uscarea for
melor, se reduc operațiile de cură
țire cu peste 90 la sută — iar piesa 
turnată este de o calitate irepro
șabilă. De asemenea, se înjumă
tățește timpul de fabricare. Auto
rul : șeful secției turnătorie, ingi
nerul Vasile Constantin împreună 
cu un colectiv de ingineri și tehni
cieni din cadrul uzinei. A mai co
laborat și institutul Politehnic din 
București

Caracteristicile motorului Milu au fost 
și ele pe larg prezentate cititorilor noștri. 
Le vom reaminti pe scurt. Este vorba de 
un motor axial în doi timpi cu distribuția 
și ungere separată sub presiune. Este, așa. 
cum spuneam, un motor fără arbore cotit,” 
iar alimentarea cu amestec carburant se 
face prin injecție. în comparație cu mo
toarele clasice în doi timpi, noul motor 
axial este cu 50 la sută mai mic și tot cu 
50 la sută mai ușor. El eliberează o pute
re de 24 HP pentru 250 cm3 capacitate Ci
lindrică.

Mai notăm că este vorba de un motor 
universal dar destinat, spune autorul, să 
fie folosit cu prioritate in aviația utilita
ră care are nevoie în primul rînd de pie
se cu volum și greutate reduse. Motorul 
Milu răspunde tocmai acestui deziderat : 
el va putea dezvolta o putere egală cu cea 
a motorului obișnuit aflat în prezent în 
dotarea aviației militare, dar în același 
timp el va avea exact jumătate din greu
tatea motorului clasic. Aceasta înseamnă 
că avionul va putea transporta sute de ki
lograme în plus iar în cazul transportului 
de substanțe chimice pentru agricultură 
va efectua mal puține decolări și ateri
zări.

— în prezent, ne spune interlocutorul 
nostru, lucrăm la o nouă variantă a mo
torului. Ea va fi propusă pentru omologa
re. Pe această bază se va produce seria 
zero, iar apoi piesa va intra în fabricație 
de serie. Ne apropiem deci de momen
tul final al lucrării, al unei lucrări pen
tru care a pus atît de mult suflet con
ducerea Consiliului Național pentru Știin
ță și Tehnologie și care s-a bucurat de a- 
jutoral permanent al conducerii institu
tului nostru.

— Ce va urma după motorul Milu ?
— Un alt motor. Acasă la mine, la Oto- 

peni, unde mi-am amenajat un mic la
borator, lucrez la perfecționarea unui mo
tor diesel. Rezultatele sînt mai mult de
cît încurajatoare. Dar amănunte în aceas
tă privință,, intr-un viitor număr din vi
itorii ani ai „Flăcării".

LIVIU TIMBUȘ ■

rile de specialitate l-au demonstrat apoi 
că o rezistență maximă nu poate fi obți
nută decît la o anumită valoare a presării. 
Cărbunele presat și apoi cocsificat prin 
mijloace de laborator a demonstrat o re
zistență de 160 kg pe cm3, deci aproape 
cît celebrul cărbune cocsificabil din West- 
falia.

Descoperirea principală o constituia 
însă eliminarea compusului necocsificabil 
din structura cărbunelui. Nu putem aduce 
prea multe amănunte în această privință 
deoarece procedeul nu este încă brevetat. 
Notăm totuși faptul că inginerul Brăde
țeanu, în comunicarea făcută institutului 
de specialitate al Combinatului Siderurgic 
din Galați (I.C.P.P.A.M.) a prezentat chiar 
și o soluție pentru industrializarea meto
dei. Este vorba de izolarea subvitritului A 
(compusul necocsificabil), de macerarea
subvitritului B pînă la 0,1 mm și de bri- 
chetarea acestuia după un sistem original

Descoperirea a fost, firește, primită cu 
mult interes dar dat fiind statutul d« 
pensionar al cercetătorului, lucrările au 
fost întrerupte după trei luni. Preluînd 
comunicarea, conducerea I.C.P.P.A.M.-ului 
l-a invitat pe inginerul Cornel Brădețeanu 
să revină anul viitor, cînd, conform le
gislației în vigoare, va putea lucra din 
nou patru luni. Soluția ni se pare cu to
tul inacceptabilă, avînd în vedere im
portanța și valoarea economică a desco
peririi. Aducînd în atenția forurilor de 
specialitate această situație, ne exprimăm 
speranța că vor 
șurile pentru ca 
țeanu să-și reia 
Printr-o deplină 
procedeului s-ar

fi întreprinse toate mă- 
inginerul Cornel Brăde- 
de urgență cercetările, 
reușită a industrializării 
putea obține o impor» 

tantă reducere a importului de cărbune 
și, pe această cale, substanțiale economii 
valutare.

LIVIU MAIOR ■
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■ Pe data de 28. 05. 1982 — 
ne scrie Tudor Raicu din 
București, str. Fărcășanca nr. 
15, bl. Z-16, sc. B, ap. 31 — 
I.C.R.A.L. „Cotroceni" inii face 
cunoscut că am fost amendat 
contravențional cu 500 de lei 
pentru că n-aș fi participat la 
curățenie. Despre care curățe
nie e vorba, nic azi n-am reu
șit să aflu. întrebați, funcțio
narii respectivei întreprinderi 
n-au știut ce să-mi răspundă. 
Bănuind că e o greșeală biro
cratică, m-au sfătuit, totuși, să 
fac contestație la consiliul 
popular...

B Consiliul popular al muni
cipiului Pitești, ca răspuns la 
scrisorea cetățeanului Dinescu 
Traian : In vederea impulsio
nării activității de recuperare a 
materialelor refolosibile au fost 
organizate zile record la strîn- 
gerea unor astfel de materiale, 
bucurîndu-ne din plin de con
cursul deputaților, comitetelor 
asociațiilor de locatari, comi
tetelor de cetățeni. Această ac
tivitate este permanent în aten
ția comitetului executiv. Do
vadă, realizările. N.R. — ...Omul 
făcea niște propuneri intere
sante, răspunsul însă nu arată 
cum au fost ele primite...

■ Asociația civilă a proprieta
rilor blocului A-10 din str. 
Dristor nr. 108 — București își 
exprimă nemulțumirea față de 
hotărîrea Direcției sanitare a 
municipiului București de a 
muta Dispensarul medical din 
str. Baba Novac nr. 2 în incinta 
Policlinicii Vitan. Această mă
sură pripită — se spune — 
aduce serioase deservirii apă
rării sănătății oamenilor mun
cii din întregul cartier.

■ Din răspunsul trimis redac
ției de Consiliul județean al 
sindicatelor Buzău privind scri
soarea tovarășei Caminschl Li
liana reiese că petenta a fost 
transferată în interesul servi
ciului pe postul de bibliotecar la 
Liceul B. P. Hașdeu. Un transfer 
— se pare — corect din toate 
punctele de vedere, dar condu
cerea liceului vizat s-a răzgîndit 
și n-a mai încadrat-o, motivînd 
că respectivul post era blocat. 
Oare, directorul licelui n-a 
știut asta înainte de a-și pune 
semnătura pe transfer 7

■ Pensionara Maria Ungu- 
reanu din București, intr. Fume- 
riței nr. 7, sectorul 3 (cartierul 
Vitan), in numele mai multor 
locuitori de pe str. Nucului și 
intrările Fumeriței, Clăilor, 
Borceagului și Jariștea, ne sem
nalează că, datorită lipsei ca
nalizării, apa provenită din ploi 
le inundă curțile și subsolurile 
caselor, fenomen ce se accen
tuează mai ales în urma unor 
lucrări ce se execută în apro
piere.

■ Intrucît demersurile noas
tre la forurile de resort au ră
mas fără ecou, adresăm revistei 
„Flacăra" rugămintea stărui
toare de a-i determina pe toți 
cei răspunzători de deficiențele 
de construcție existente la blocul 
101 A, între care cea mai gravă 
fiind lipsa sistemului de aeri
sire și prevenire a infiltrațiilor 
apei. în subsol, să ia grabnice 
măsuri de remediere. (Asociația 
locatarilor, bloc 101-A, șos. lan- 
cului nr. 9, sectorul 2 — Bucu
rești).

■ Inspectoratul județean M.I. 
Satu Mare, Miliția județeană : 
Solicitarea petentului Saraz Va- 
sile de a i se aproba prezenta
rea la examenul de conducător 
auto fără a urma cursurile școlii 
de șoferi amatori nu-i poate fi 
satisfăcută deoarece nu înde
plinește condițiile necesare. Este 
planificat să fiecventeze cursu
rile începînd cu data de 15 oct. 
1982.

■ Consiliul popular al orașu
lui Drăgășani ne informează 
că, după refacerea sănătății, 
cetățeanul Alexandru Trușcă 
ți-a reluat lucrul la Cooperativa 
„Avîntul“ iar conducerea uni
tății, analizîndu-i situația loca- 
tivă, i-a repartizat un aparta
ment cu două camere in bl. A-9 
din cartierul Rahova al orașului.

■ I.D.E.B., către Elena Stoian, 
București, str. Libertății nr. 
14 B : Sesizarea dv. este înte
meiată, în sensul că din vina 
personalului nostru s-a trecut 
greșit adresa pe factură. Am 
luat măsuri de corectare a gre
șelii și de restituire, prin de
legat, a sumei încasate. Vă 
cerem scuze pentru neplăcerile 
produse.

■ Judecătoria Gheorghe Gheor- 
ghiu-Dej, jud. Bacău : S-a înca
sat în totalitate suma de 500 lei 
de la debitorul Debreceni Ale
xandru, sumă ce a fost expe
diată Judecătoriei Galați de 
unde petentul Rogojină Dumitru 
o poate ridica. Intîrzierea s-a 
datorat faptului că debitorul are 
domiciliul flotant și, în majo

ritatea timpului, a fost plecat 
din localitate cu diferite tre
buri de serviciu.

■ Oficiul central farmaceu
tic : Ca răspuns la adresa dv. 
nr. 7 448/9. 06. 1982, vă încunoș- 
tințăm că produsul Paradontovit 
nu este în nomenclatorul nostru 
farmaceutic. Din informațiile 
obținute reținem că Centrul 
medical de apiterapie are în 
cercetare acest produs.

■ De la Consiliul popular al 
municipiului Cluj-Napoca, un 
răspuns pentru tovarășa Vero
nica Ciocmareah : Vă îndru
măm să vă depuneți din nou 
cererea la unitatea dv. spre a vă 
lua în evidență pentru anul 
1983, la structura de locuință la 
care aveți dreptul. In acest 
sens s-a discutat și cu condu
cerea institutului în care lucrați.

ii Uniunea județeană a coope
rativelor agricole de producție 
Argeș : Pentru munca depusă 
de petenta Uță I. Stela și de so
țul său, ambii membri al co
operativei agricole din comuna 
Stolnici, trebuia să primească 
314 kg grîu, însă consiliul de 
conducere al C.A.P. a hotărît ca 
fiecare membru cooperator să 
lase pentru brutăria cooperati
vei cantitatea de 150 kg grîu pe 
care-1 primesc apoi zilnic sub 
formă de pîine.

N.R. — Răspunsul nu speci
fică însă dacă a avut sau nu și 
consimțămîntul petentei în acest 
sens, și dacă s-a procedat la 
fel cu toți membri cooperatori, 
ceea ce era foarte important de 
știut.

■ întreprinderea județeană de 
transport local Arad : Condu
cerea întreprinderii s-a străduit 
să identifice pe acel conducător 
auto ears a fost văzut de tov. 
Matei Cernic efectuînd un trans
port clandestin. Cum elementele 
de identificare lipsesc aproape 
cu desăvîrșire,- îl invităm pe 
petent la întreprindere spre a 
da detaliile necesare, și noi 
fiind foarte interesați în eluci
darea cazului.

■ Consiliul popular al ju
dețului Iași, Direcția sanitară, 
snre știinta petentului Vasile 
Verdeș din București, str. Baia 
de Arieș nr. 3: Disnensarele 
medicale se organizează în con
formitate cu prevederile Legii 
nr. 3/1978 și ale altor acte nor
mative anterioare, ia centrul 
comunei, iar în celelalte sate 
componente sînt organizate 
puncte sanitare cu cadre medii 
sanitare și program de consul
tații pentru medici 1—2 zile pe 
săptămînă.

■ Procuratura Generală, ea 
răspuns la scrisoarea cetățea
nului Stingă Andrei din Bucu
rești, str. Duetului nr. 72 : Cer
cetările ce au format obiectul 
dosarului nr. 2121/B/981 al Pro
curaturii municipiului Bucu
rești au fost terminate și, prin 
rechizitoriul din 5 iunie 1982, 
inculpatul a fost trimis în ju
decată în stare de arest pentru 
săvîrșirea infracțiunii de ten
tativă de omor.

■ Subsemnatul Teodor Melec- 
ciu din Galați, strada Brăilei, 
bloc D3, ap. 67, vă mulțumesc 
din suflet, în numele locatarilor 
blocurilor D3 și D4, pentru aju
torul pe care ni l-ați acordat în 
rezolvarea cererii noastre arză
toare de a ne instala gaze la bu
cătărie.

■ La unitățile „Plafar" există 
și se desfac, cum se știe, plante 
medicinale. Sortimentul lor este 
însă destul de sărăcăcios iar pe 
pungi, în afara denumirii știin
țifice a plantei și a modului de 
preparare, nu se face nici o 
mențiune cu privire la bolile sau 
afecțiunile la eare sînt indicate. 
(Petre Ceasăr, Bacău, Aleea 
Proiectantului, boc 5, ap. 8)

■ Primim de îa cetățeanul 
Sergiu Condrea din Constanța, 
strada Anton Nițescu nr. 28 A : 
în luna decembrie anul trecut, 
am ridicat din depozitul IDMS 
din Valea Cascadelor — Bucu
rești un autoturism Dacia 1 300, 
eu certificat de garanție și fac
tura 104 939 din 19.12.1981, pe 
care era specificat, cu semnătu
ră și ștampilă, că termenul de 
garanție este de 12 luni șl 6 000 
kilometri. Unitatea „Dacia-Ser- 
vice“ de la Constanța nu recu
noaște însă termenul de garanție 
de 12 luni ci numai de șâse. Să 
fie, oare, o excepție numai 
pentru ea 7

■ Mă numesc Vasile Șerba 
din Călinești, județul Maramu
reș, și vă rog pe această cale să 
mă ajutați să dau de urma fiu
lui meu Gheorghe, născut la 24 
decembrie 1958. A plecat de aca
să în aprilie 1979 și de atunci nu 
mai știu nimic despre el. Celor 
care află ceva despre el, le-aș fi 
tare recunoscător dacă m-ar a- 
nunta la adresa mai sus-mențio- 
nată.

■ Pe 25 mai 1982, la biroul de 
comenzi al I.C.S. Mărfuri indus
triale din Galați, am achitat in
tegral costul a 1 000 kg lemne de 
foc și a 3 000 kg cărbuni, dar nici 
pînă la această dată Depozitul 
1 „Combustibilul" nu mi-a livrat 
cantitățile plătite. (Ivan Parinca, 
pensionar din Galați, str. 7 No
iembrie nr. 43 A)

■ Fiind invalid de război, pri
meam gratuit ghete ortopedice. 
Acum însă nu mai primesc. Cei 
de la prevederi mi-au spus că 
trebuie să am defect și piciorul 
pe care-1 am bun, dacă vreau 
neapărat să primesc astfel de 
ghete. (Tăsică Ion din comuna 
Puchenii Mari, jud. Prahova)

■ Vasile Ioan Năndrean din 
Aiud, jud. Alba, str. Axente Se
ver, bl. B-2, ap. 13 : Am cumpă
rat în luna martie a acestui 
an un frigider care, după nici 
două luni încheiate, a încetat 
să mai funcționeze. Am făcut 
nenumărate sesizări scrise și 
telefonice la întreprinderea de 
frigidere din Găiești, pentru că 
ea e producătoarea, însă nici 
azi n-a venit nimeni să mi-1 
repare, deși se află în termen 
de garanție, iar vara trece.

■ Consiliul municipal al sin
dicatelor Bacău a cercetat me
moriul lui Nicolae Vasilache de 
îa întreprinderea mecanică din 
Bacău și ne comunică, între 
altele, că încadrarea la locul 
de muncă s-a făcut ținîndu-se 
seama de gradul de invaliditate, 
de pregătirea și posibilitățile pe
tentului. S-a discutat cu condu
cerea întreprinderii căreia 5 s-a 
solicitat să asigure un climat 
de grijă și măi multă înțelegere 
față de un om infirm. ।

■ Suferind de un reumatism 
cronic generalizat, m-am pre
zentat la Băile Herculane la 
doctorul Tiberiu Răibuleț, spe
cialist în’acupunctură, care în 
numai cîteva ședințe mi-a ame
liorat simțitor durerile din spa
te, umăr și omoplați. Pentru 
grija deosebită cu care am 
fost tratată, pentru încrederea 
ce mi-a insuflat doresc să-i 
aduc pe această cale un cuvînt 
de sinceră mulțumire. (Valeria 
Grigore, Iași, str. Socola nr. 10).

■ Maria Elena Juvara din 
București, str. Justiției nr. 62, 
ne face cunoscut că Muzeul Ol
teniei din Craiova i-a achizi
ționat de curînd un număr de 
trei scrisori inedite aparținînd 
lui Nicolae Titulescu (scrisorile 
provin de la mătușa sa Marga
reta Oromolu, vară primară cu 
marele diplomat), dar că n-a 
intrat încă în posesia dreptu
rilor bănești ce i se cuvin.

■ Un grup de oameni ai mun
cii din Moreni, în numele că
rora semnează Eliza Anton, str. 
V. I. Lenin nr. 3-A, bl. D, ap. 5, 
solicită reintroducerea în cir
culație a unei curse auto pe 
traseul Moreni — Vîlcea, de
oarece pe acest traseu sînt 
foarte mulți navetiști care au 
acută nevoie de un mijloc de 
transport corespunzător, cu un 
program riguros.

■ Consiliul popular al secto
rului 2, răspunzînd la scrisoa
rea tov. Vasile Hănțescu, con
firmă că deteriorarea străzii 
Rumeoară se datorează Grupului 
de șantiere nr. 4 căruia i s-a 
aplicat o amendă de 28 000 de 
lei și a fost somat să refacă în 
cel mai scurt timp pavajul.

■ O întrebare nostimă ți 
naivă ne pune cetățeanul Ion 
S. Mănăilă din comuna Bertea, 
județul Prahova. „Ce diferență 
există între 29 ani, 9 luni și 14 
zile... și 30 de ani 7 Datorită 
acestei mici diferențe, pe care o 
pot dovedi cu acte, eu nu pot 
primi pensie. Cică trebuie să 
scot adeverințe. Ei, ce credeți 
de asta ?!“... Că trebuie să 
scoateți adeverințele.

■ Consiliul popular al muni
cipiului Pitești: în vederea re
glementării situației sesizate de 
tov. Elena Dumitrescu s-a dis
pus executarea lucrărilor pen
tru definitivarea platformei de 
parcare a autoturismelor, iar 
președintele comitetului de bloc 
și administratorul au fost sanc
ționați, întrucît au permis să 
se execute lucrări neautorizate.

■ Deși în evidențele organe
lor județene figurează ca elec
trificat, încă de acum doi-trei 
ani, cînd am fost obligați să 
achităm pentru această treabă 
importante sume de bani, satul 
nostru, Izvorăl, din comuna 
Tîmna, județul Mehedinți, nici 
azi nu beneficiază de avanta
jele energiei electrice. (In nu
mele unui grup de locuitori 
semnează: Petre Brașoavă, Is- 
trate Gheorghe, Gheorghe Dră- 

ghici, Vasile Badea, Iulian 
Bogorodiță)

■ Ministerul Turismului: în 
urma verificărilor efectuate 
asupra celor sesizate de Nico- 
lin Elena a rezultat că, într-a- 
devăr, tovarășa Lidia Pîrvulescu 
a avut o comportare necores
punzătoare. Pentru aceasta, 
conducera O.J.T. Caraș-Severin 
a sancționat-o.

■ Direcția generală comer
cială a municipiului București : 
Ca urmare a articolului intitu
lat „Berea, o băutură pentru 
toate anotimpurile", apărut în 
revista „Flacăra", s-au luat mă
suri pentru ca Patiseria 10 din 
bd. Păcii nr. 7 să satisfacă 
permanent comenzile primite. 
Au fost sancționați gestionarii : 
Bolboceanu Tereza de la Pati
seria 10, Tuslaru Gheorghe de 
la Plăcintăria Militari și Oprea 
Ion de la Laboratorul de pati
serie Brezoianu.

■ Dumitra Bălțatu din Galați, 
str. Macedonă nr. 1, bL F-l, ap. 
53, ni se plînge că, mutîndu-se 
cu locuința într-un alt cartier, 
a solicitat D.J.P.Tc. să-i aprobe 
mutarea postului telefonic la 
noua adresă. Deși existau sufi
ciente posibilități tehnice pen
tru aceasta, pe nedrept respec
tiva direcțiune a dat telefonul 
său altei persoane,

■ Uniunea centrală a coope
rativelor meșteșugărești, ca răs
puns la scrisoarea tov. Ion 
Iliescu din București: De comun 
acord cu conducerea cooperati
vei „Radio-Progres", s-a stabilit 
să fiți transferat la centrul nr. 
56 din șos. Colentina, bl. ABC, 
transfer cu care ați fost de 
acord, centrul respectiv fiind 
și mai aproape de locuința dv. 
Pe 10 iulie vi s-au plătit toate 
diferențele bănești cuvenite.

■ Direcția pentru probleme de 
muncă și ocrotiri sociale — 
Prahova 8 Spira Balaban din 
Ploiești a fost invitat la oficiul, 
forțe de muncă și i s-a oferit' 
un post de dulgher Ia I.C.R.A.L. 
Ploiești. A acceptat și i s-a re
mis repartiție de încadrare în 
muncă.

■ Elena ▼. Radu din Cara
cal, str. Gheorghe Doja nr. 15, 
județul Olt, ne sesizează că 
fostul ei soț. Eugen I. Stîrlea 
din comuna Pîrșcoveni se eschi
vează sistematic de la plata 
pensiei de întreținere pentru 
cele două fetițe ale sale, pensie 
stdbilită prin hotărîre judecă
torească la 15 iunie 1973, deși 
tot sistematic el primește alo
cație de la stat.

■ Consiliul popular al secto
rului 1 ne informează că, în 
urma intervențiilor făcute, s-au 
executat integral lucrările con
tractate de cetățeanul Ion Tra
ian cu I.C.R.A.L. „Pajura".

■ Procuratura locală Făgă
raș : Verificînd aplicarea sen
tinței civile prin care s-a vali
dat poprirea unei cincimi din 
veniturile ce le realizează lunar 
debitoarea Miloșan Zaiontz Ma
riana, am constatat că aceasta 
nu se execută din vina conta
bilei Ghindeanu Felicia de la 
secția 5 a Combinatului chimic 
Făgăraș. S-au luat măsurile de 
rigoare, solicitîndu-se, totodată, 
sancționarea contabilei vinovate.

■ Pe 1 Iunie 1982, la Oficiul 
farmaceutic Satu Mare s-a des
fășurat concursul pentru ocupa
rea posturilor vacante de farma
ciști în orașul Baia Mare, dar, 
deși am obținut media nece
sară, postul a fost acordat 
unuia care a obținut media 
mai mică decît mine. Sînt mih- 
nită din cauza acestei nedrep
tăți și mă Întreb nedumerită : 
oare de ce s-a mai organizat 
concursul 7! (Ana Pop, Baia 
Mare, str. Olteniei nr. 3/19).

■ Direcția județeană de poș
tă și telecomunicații Dolj : 
S-au cercetat cele sesizate de 
tov. Ungureanu Nicolae din 
satul Fratoștița. Intr-adevăr, 
factorul poștal Ioan Popescu a 
avut o atitudine necorespunză
toare, fapt pentru care a fost 
sancționat administrativ.

■ Inima mea, îată, bate, șî 
trăiesc, fetița mea continuă să 
aibă un tată, datorită interven
ției făcute pe cord deschis de 
echipa de chirurgi condusă de 
dr. Radu Deac, de la Clinica 
de chirurgie cardiovasculară din 
Tg. Mureș, căruia îi mulțumesc 
și-i doresc sănătate și succese 
cît mai multe în nobila sa pro
fesiune. (Sabin Bogdan, Baia

• „FLACĂRA" nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cît mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi.

Mare, bd. Unirii, bL 14-A, 
ap. 34).

■ I.C.R.A.L. „Pajura" Bucu
rești, pentru Ion Toma din 
București, Calea Griviței nr. 
200, bl. A, ap. 18 : „Vă facem 
cunoscut că lucrările rămase 
de terminat în urma consoli
dării stîlpului de la intrarea în 
imobil — respectiv tencuielile 
de la plafon, zidăria aferentă, 
instalația electrică precum și 
protejarea tabloului electric — 
vor fi finalizate pînă la data 
de 30. 08. 1982". Mai sînt 3 zile.

■ Cetățeanul Gheorghe Dinuț 
din București, Intrarea Ion So
lea nr. 4, semnalează pericolul 
poluant pe care-1 reprezintă 
pentru frumosul cartier Ozana 
din Capitală emanațiile de 
gaze provenite de la o uzină 
din cartier și propune să se ia 
neîntîrziat măsurile cuvenite.

■ Inspectoratul general si! 
miliției : Se confirmă faptul că 
numitul Ionescu Aurelian din 
București, bd. Mărăști nr. 35, 
este un element scandalagiu și 
tulbură în mod frecvent liniștea 
locatarilor. Pentru asemenea 
fapte a fost avertizat de mai 
multe ori, a fost sancționat con
travențional. Deoarece nu dă 
semne de îndreptare, i s-a în
tocmit dosar penal, urmind & 
fi trimis în judecată»

■ Direcția pentru probleme de 
muncă și ocrotiri Sociale a mu
nicipiului București, Oficiul 
forțe de muncă: Gheorghe 
Drăgan, din București, str. 
Barajul Lotrului nr. 4, s-a pre
zentat la noi și, la solicitarea 
sa a fost repartizat la între
prinderea „Mătasea populară", 
ca lăcătuș mecanic.

Pagina realizată 
de MIHAI STANESCU ■

Poșta redacției
• Mircea Varvari •= Livezile 

(Bistrița-Năsăud) : S-a procedat 
legal. Pentru recuperarea su
mei este necesar ca întreprin
derea unde v-ați transferat să 
preia cheltuielile de școlarizare ; 
se poate pentru că aparține de 
aceeași centrală industrială. Nu
mai în aceste condiții vă va ress- 
titui suma reținută. • Grup de 
pensionari de asigurări sociale 
de invaliditate gr. I — Bucu
rești : Reglementările la care vă 
referiți nu sînt aplicabile decît 
la pensionarii invalizi și acci
dentați de război gradul I • Sa
bin Sbârcea — Hălmagiu (Arad) a 
Tractoarele se vînd numai uni
tăților socialiste pe baza și în 
executarea sarcinilor prevăzute 
în planul național unic de dez
voltare economico-socială. în 
zonele necooperativizate se vor 
organiza stațiuni pentru me
canizarea agriculturii care vor 
sprijini pe producătorii eu gos
podării individuale în executa
rea lucrărilor agricole de care 
aceștia au nevoie. • Haralam- 
bie Onofrei — Buzău : Nu se 
recalculează • Aurelia Capșa 
— Roman : în unitățile agricole 
cooperatiste, retribuirea coope 
ratorilor care îndeplinesc funcții 
de conducere și de execuție, 
tehnice, economice, de altă spe
cialitate și administrative (ca
zul dv.), se va face în acord glo
bal, cu tarif la 1 000 lei valoa
re a producției fizice, atît pentra 
personalul cu atribuții la nive
lul cooperativei agricole, cît șl 
pentru cei cu atribuții la nive
lul fermei, brigăzii și sectorului 
• Mihai Rotariu — Arad : Nu
mai prin consiliul popular, dacă 
îndepliniți condițiile legale 
• Florea Petre — București s 
Vă puteți adresa la instanțele de 
judecată • Relu Leontescu == 
Focșani : Contractul dv. de 
muncă pe o perioadă de B ani 
cu unitatea care v-a școlarizat 
nu poate fi desfăcut unilateral 
ci numai cu acordul unității, In 
lipsa acestui acord, rămîneți o- 
bligat să munciți ; stagiul mili
tar nu intră în calculul celor § 
ani la care v-ați obligat să mun
ciți • Gheorghe Manafu 
Orșova : Scrieți-Î la Spitalul mi
litar central • Dumitra Mangăr 
— Drobeta-Tr. Severin 8 Aveți 
dreptul la asistență medicală 
gratuită • Dumitru Gradu — 
Dorohoi : Contestația împotriva 
deciziei de desfacere a contrac
tului de muncă a fost respinsă 
de către judecătorie, iar Procu
ratura Generală a menținut ho
tărîrea acestei instanțe • Gheor
ghe Chelu — București : Perioa
da în care ați satisfăcut stagiul 
militar nu a fost luată în calcul 
întrucît înainte de stagiu nu ați 
fost încadrat în muncă.

MARGA NEDELEA ■
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— Una din preocupările prin care v-ați 
Ilustrat, stimate Vasile Tomescu, a fost 
restituirea compozitorilor din generația 
interbelică — generația lui Enescu — prin
tre care Castaldi, Alessandrescu, Cuclin, 
Lazăr. Ne-ați oferit astfel niște revelări 
asupra unor personalități marcante ale 
muzicii noastre. Dar dv., ca muzicolog, ce 
v-ați oferit, angajindu-vă la acest tra
valiu ?

— Cercetarea și punerea în lumină a o- 
perei muzicienilor noștri, în frunte cu 
George Enescu, constituie nu numai o 
datorie a muzicologiei contemporane, dar 
și o excelentă posibilitate de autoperfec- 
ționare a acesteia, o adevărată școală care 
își definește drumul, metodele originale 
la contactul fertil cu valorile culturii na
ționale. Ca și exegeza literară sau critica 
de artă care se. manifestă ca demersuri 
teoretice în strîns raport cu procesul de 
gîndire și creație din respectivele dome
nii, muzicologia este vocea conștiinței de 
sine a culturii muzicale, expresia teoreti
zată a destinului și împlinirilor artei su-' 
netelor. Această expresie îmi apare cu 
atît mai adecvată și durabilă cu cit se for
mulează nu aprioric sau abstract. în afara 
realităților muzicale, ci înlăuntrul acesto
ra, în consonanță cu idealurile umanist- 
patriotice și cu experiența vie a muzicii 
ihsăși. Dacă astăzi muzicolpgia merge 
programatic în ritm cu muzica epocii, 
dacă gîndirea despre muzică este sincro
nizată în permanență cu procesul de ela
borare componistică, aceasta oglindește 
maturizarea ei ideologică și profesională. 
Fidele acestor aspirații, monografiile la 
care vă referiți au urmărit să contureze 
cîteva dintre personalitățile școlii compo
nistice românești în epoca ei modernă și 
de afirmare. Am căutat să formulez con
cluzii peremptorii atunci cînd yiața mu
zicală mi le-a oferit, ca în cazul A. Ales
sandrescu și P. Constantinescu, și să ple
dez pentru interpretarea acelor creații 
care nu-și dăduseră încă examenul firesc 
în fața publicului, cum e cazul cu opera 
lui D. Cuclin.

— Dar cu Castaldi? Nu se prea știu 
multe lucruri despre acest interesant sol 
al Sudului in cultura noastră.

—- Castaldi — evocat la îndemnul emi
nentului compozitor Ion Dumitrescu, care 
mi-a fost profesor — este pentru mine 
identic cu efortul de modernizare a învă- 
țămîntului componistic românesc, deschis 
de la începutul veacului spre problema
tica cea mai nouă a artei europene. Uce
nicind la școala Italiei meridionale. Cas
taldi și-a consacrat știința componistică 
și pedagogică formării multora dintre mu
zicienii care au purtat făclia artei româ
nești aprinsă de Enescu.

— Cum ați defini generația Iui și a ce
lorlalți ?

— Acești muzicieni însuflețiți de un 
crez estetic comun mi s-au relevat ca 
puternic diferențiați în ce privește op
țiunile stilistice. A. Alessandrescu încheie 
prea de timpuriu o vocație creatoare de 
prim ordin lăsînd. cu o modestie care s-ar 
fi cuvenit contaminantă, locul altor îm
pliniri componistice, dealtfel stimulate de 
acest dirijor și critic de larg orizont. A- 
cestea sînt reprezentate, de exemplu, 
prin autori ca Filip Lazăr, pe care m-am

„«Noi», cu adevărat 
slut permanențele muzicii 
noastre"
străduit să-1 înfățișz ca pe un muzician 
de. exemplară calitate sufletească, sol, ca 
și Marcel Mihalovici, al școlii autohtone 
românești in spațiul frămîntat al culturii 
europene. Prodigios de activ pe planuri 
multiple, de la compoziție la elaborări’ 
teoretice savante, Dimitrie Cuclin lasă în 
urmă o operă care suscită în cel mai 
înalt grad aportul clarificator al vieții in
terpretative.

— Acum cîțiva ani i-ați dedicat o foar
te frumoasă monografie.

— Monografia pe care i-am dedicat-o cu 
ardoare admirativă în anii tinereței mele 
profesionale obligă astăzi la o privire a- 
profundata, menită să actualizeze resur
sele potențiale ale acestui proeminent 
creator,șl ginditor, în raport cu marile cu-, 
ceriri ale muzicii veacului.

— Compozitorul și muzicologul Doru 
Popovici ne spunea nu demult, intr-un 
interviu, că astfel ele întreprinderi — de 
valorificare a creației înaintaș lor — ar 
trebui să constituie o treaptă obligatorie 
pentru activitatea unui critic de artă. Că, 
altfel spus, nu se poate face cr.tîcă muzi
cală la zi fără o perspectivă istorică a 
fenomenului, singura care-î poate abilita 
pe cronicar la judecăți de profunzime. 
Dv. ce credeți ?

— Perspectiva istorică este. într-adevăr, 
de o importanță fundamentală în formu
larea judecăților de valoare în întreg 
cîmpul creativității omenești și, astfel, și 
al muzicii. O veche axiomă ne amintește 
că timpul este supremul judecător, iar 
timpul nu judecă arbitrar, subiectiv, ci 
prin prisma finalității pe care fiecare act 
de creație o are în raport cu progresul 
de ansamblu al națiunii, al umanității. Un 
artist nu poate nă^ui la perenitate decît 
dacă se înscrie în dezideratele majore ale 
epocii, dacă se constituie mesager al spiri
tualității celor ce-i sînt aproape. Cu cît 
exegeza se identifică în t-mp și spațiu 
— deci în istorie — cu autorul și opera 
pe care le dezbate, cu atît interpretarea 
mesajului rostit de artist este mai adec

vată în paginile de critică, aprecierea 
axiologică mai adîncă. Cînd includem în 
„perspectiva istorică" și momentul con
temporan al criticii nu facem decît un 
inutil pleonasm; fiindcă ziua de azi este 
cel puțin tot atît de implicată în istorie 
ca ziua de ieri. Cred chiar că în toate 
sectoarele activității umane cei de azi și 
cei de mîine sînt mai angajați în fața 
istoriei decît predecesorii pentru că au o 
experiență în plus, criterii de ordin po
litic, axiologic, etic, estetic istoricește ve
rificate. Dacă istoria este obiectivă în 
consacrările ei de valori, vanulînd tacit sau 
elocvent tot ce a fost gratuit, nesemnifi
cativ, lipsit de autenticitate, momentul 
critic actual are’ avantajul contactului „pe 
viu“ cu realitățile artei sonore studiate.

— Cufundarea în ieri — dacă vă înțe
legem bine — poate deschide perspective 
nu doar spre azi, ci și spre miine.

— Cu precauția pe care ne-o cere do
meniul atît de „inefabil" al muzicii, dar 
cu puterea logicii și pe temeiul experien
ței generațiilor precedente, putem antici
pa în artă fenomene, deveniri determina
te de progresul real, autentic. Așa s-a în- 
timpiat în timpul din urină, de exemplu, 
cînd au fost prefațate teoretic limpeziri 
ale gramaticii componistice în favoarea 
gîndirii creatoare, moderarea unor exce
se în abstractizarea discursului sonor, 
revenirea în cîmpul fertil al sensibilității 
umane. Și istoria muzicii este plină de 
astfel de „retour ă la...“, care definesc in 
realitate nu momente statice și cu atît 
mai puțin de regres, ci o necontenită e- 
voluție „în spirală", ca un joc permanent 
între acumulare și selecție, între experi
ment și decantare.

— Una dintre lucrările care v-au con
sacrat a fost monografia Paul Constanti
nescu, în care vorbiți pe larg despre crea
țiile în stil bizantin ale acestuia. Nu cre
deți că valorificarea unor astfel de mij
loace de expresie ne pune in fața unei 
priorități românești,?

— Consider că valorile milenare gene
rate în spațiul carpato-pontico-danubian 
la confluența vieții autohtone cu arta bi
zantină reprezintă o dimensiune caracte
ristică, un filon original, autentic, de sen
sibilitate, viziune și stil artistic românesc. 
Observația făcută de N. lorga că „Civi
lizația bizantină își are măreția în ano
nimat" și că, pe plan muzical, cultura bi
zantină este „o superbă simfonie milenară 
în care nu-și au locul intervențiile singu
lare" ne obligă azi să privim tezaurul 
cultural bizantin în retrospectiva istorică, 
dincolo de rigorile funcției sale tradițio
nale, ca pe' un organism viu, 'care a in
corporat nenumărate și valoroase contri
buții de notorietate. în spațiul spirituali
tății românești aș releva mai mult decît 
„protocronia" acestor contribuții — cen
tre de cultură românească posedă și con
tinuă unele dintre cele mai vechi sisteme 
de alcătuire și notație muzicală bizantină 
concretizate în scrieri datînd din secolele 
X—XI — anume originalitate^ și măies
tria absolut inconfundabile ale muzicieni
lor noștri. Acestea pornesc de la melodiile 
străvechi actualizate de corul „Madrigal"

(Continuare in pagina 14)
ILIE PURCARU SI

Cuget, deci exist

De la realizarea fantastică 
a esenței la cea adevărată (iv)

O altă definiție este următoarea : „sus
pinul omului, al creaturii chinuite", com
pletată de o alta : „Mizeria religioasă 
este expresia mizeriei reale și totodată 
protestul împotriva mizeriei reale". în' a- 
ceste două definiții avem. în prima, ex
primată relația de oglindire în care se 
află religia cu mizeria reală, deci mizeria 
socială, iar în a doua poziția critică cu
prinsă în această expresie : protestul. în 
fond, realizarea fantastică reprezintă o la
tură a protestului. Căci luerînd la realiza-, 
rea fantastică a esenței sale, omul desco-’ 
peră o nepotrivire funciară între esența 
sa și esența istoriei unei societăți.

în sfîrșit, o altă definiție subliniază fap-' 
tul că religia este „opiu pentru popor". Se 
subliniază aici modul cum este folosită 
religia în societatea cu clase avînd inte
rese opuse. Deși expresie a mizeriei ~și în 
același timp protest împotriva ei, religia 
nu poate fi acea formă a conștiinței în 
care protestul să devină revoluționar, în
noitor în Ordinea acțiunii sociale. Și ml 
poate pentru că oglindirea pe care o rea
lizează ea este fantastică. Protestul împo
triva mizeriei reale se transformă în opu- 

. sul său : acceptarea mizeriei în această 
lume în numele fericirii din cea de din
colo. Și. pentru ca mizeria să fie suporta
bilă, ea este considerată trecătoare, în 
timp ce fericirea din lumea de dincolo 
este considerată veșnică.

Definițiile amintite nu se exclud, ci se 
completează în surprinderea complexită
ții fenomenului religios ; ele nu exclud 
alte definiții rezultate din analiza dialec
tică a istoriei religiei, a dialecticii ei în 
zilele noastre.

Dacă religia este realizarea fantastică a 
esenței umane în universuri utopice di
ferite — de aici diversitatea utopiilor re
ligioase —,. atunci, potrivit dialecticii con
științei sociale, trebuie să căutăm și să 
edificăm o altă modalitate de realizare a 
esenței, o altă modalitate a conștiinței. 
Dar această nouă modalitate, tocmai pen
tru Că este nouă, afirmă esența omenească 
în mod pozitiv și rațional. Specificul ra
ționalului acestei modalități este structu
rat de conceptele dialecticii materialiste, 
concepte în care se realizează jocul infi
nit și concret al individualului, particula
rului și generalului, al abstractului și con
cretului, al oglindirii și construcției etc.

Concluzia pe care o desprindem este 
aceea că esența omenească pe care o are 
în vedere materialismul dialectic și isto
ric este cea care se realizează prin rațiu
nea de tip dialectic în cadrul unei prac
tici sociale adecvate. Și cum trecerea de 
la esența omenească la rațiunea de tip 
dialectic, la conceptele și adevărurile dia
lecticii, nu este liniară, rigidă, rez'dtă ro
lul pe care-1 are materialismul dialectic 
în procesul realizării esenței omului ca 
„realitate adevărată" (Marx), ca realitate 
produsă prin acțiunea socială reclamată 
de la teoria generală a esenței.

ION STROIE 0

Noua frontieră a sufletului uman
Vorbiți si scrieți 
românește

Ut pictura poesis
Natura poate crește și renaște în opera artistului. Niciodată însă natura 

nu se oglindește nici măcar în oglindă, darămite în străinătatea sentimentală 
a artei.

Sentimentul naturii il are artistul.
Natura are numai natură.
Naturalețea este un sentiment, nu o fotografie de copac fluierînd în vînt 

sau de cal galopînd.
Artistul care se- ia după natură este un mojic. Artistul tandru creează 

jaatHrîL
/ NICHITA STANESCU g

Corespondență (ii)
Un alt cititor, din Galați (Cenușă M.), 

ne aduce, iarăși, în domeniul gramaticii, 
mai precis, al sintaxei : ,,Problema mea 
— scrie d-sa — se referă la alcătuirea 
frazei. Observ, în ultimul timp, că fraza 
e trunchiată, mai bine zis. dintr-o frază 
normală, corectă, se fac propoziții". Au
torul citează chiar din „Flacăra", nr. 16, 
p. 12 : „Noi știam. Dar in mare". Ce a 
vrut să demonstreze — se întreabă — 
fiindcă, corect ar fi : „Noi știam, dar în 
mare". Nu. Nu e nimic incorect în izo
larea acestor structuri sintactice. Aceas
tă împărțire corespunde intervenției su
biective a scriitorului, conținutului nara
țiunii, stării afective intense, unei pau
ze pentru reflexie etc. Sa nu ne mire că 
întîlnim enunțuri scurte, izolări, rupturi 
de fraze, propoziții monomembre — cum 
se mai numesc prin gramatici — chiar 
dacă, logic, ele ar fi trebuit să formeze o 
unitate slntatică mai mare, un întreg, 

. o frază.
Dar această tentativă nu este decît par

țial nouă. Numai nouă ni se pare că ar 
fi o caracteristică a prozei artistice con
temporane. De fapt, chiar din antichitate 
a fost remarcată valoarea expresivă a 
așa-zisului stil discontinuu, care consta 
tocmai în fragmentări, în izolări $le unor

părți de propoziție sau ale unor propoziții 
dintr-o frază. In stilul artistic, poate 
„vorbi" un singur cuvint, adesea suspen
dat între virgule, între puncte,. între, cum 
se mai zice, două tăceri. Să nu ne sur
prindă că, la limită, poate apărea doar 
un verb (uneori, un adverb sau — de ce 
nu ? — un articol). E o tendință, intr-a
devăr, spre discontinuitate, spre atomi
zare. dar aceasta nu trebuie să ne sperie. 
Citez dintr-o traducere recentă, din fran
ceză : „Aceasta se petrece. Departe. Luci
rile...". „Mă întrerup. Deși de data aceas
ta nu-1 nici o virgulă. Dar trebuie să 
spun acest cuvint..." După cum se vede, 
fenomenul izolării, al dislocării nu e pro
priu limbii române. E vorba, în fond, de 
stilurile limbii, de structura lor, de modul 
cum se reflectă ceva în materialul ling
vistic, de caracterul acestei reflectări, care 
depinde de foarte multe situații particu
lare. Și izolate nu sînt numai propozițiile 
principale, cum lasă să se înțeleagă co
respondentul nostru, ci și cele (sau mal 
ales) subordonate. Necesități de pauză, 
dominanța elementelor afective, a celor 
care sugerează dramatismul, dinamismul, 
tensiunea sufletească etc. sînt doar cîteva 
dintre cauzele care duc la căutarea de 
efecte stilistice noi prin. altă organizare a 
materialului lingvistic, în cadrul propozi
țiilor sau al frazelor (care, unora, li se 
par neregulate sau contrare regulilor gra
maticale cu care ne-a obișnuit manualul 
școlar, la începutul școlii primare).

în concluzie, avem de-a face cu Un pro- . 
cedeu artistic care demonstrează resur
sele, bogăția formelor limbii vii. Nu avem 
a ne teme. Important este să-i cunoaștem 
sistemul. Să știm cum să o folosim.

GH. POALELUNGI 0
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[ Cîtm probleme de educație 
HI

Dacă perioada In care trăim trebuie să fie a calității 
fi a valorii adăugate, a producției nete, cum se mai zice, 
atunci actul de educație trebuie așezat el însuși sub a- 
ceastă zodie. Esențial este în clipa de față — poate că 
nu numai acum, dar mai ales acum — nu să spui tu, 
ca educator, idei juste, ci să trezești în cel pe care vrei 
să-i educi ideile juste, și, mai mult decît atit, plăcerea 
de a emite și a apăra idei juste, forța de a simți și ex
prima adevărul. Esențial este nu numai eeea ce trimiți 
spre oameni, ci și ceea ce primesc oamenii. De aceea 
trebuie să știi cum să trimiți, de aceea trebuie să știi în 
ce cantitate trebuie să trimiți, de aceea trebuie să știi 
mereu cu cine ești în dialog. Căci, la ora de față, poli
tica nu poate fi monolog, ci —- așa cum președintele 
Nicolae Ceaușescu o demonstrează mereu — dialog per
manent cu oamenii.

Cineva îmi spunea de curînd că nu-i place la Cenaclul 
Flacăra pentru că nu este suficient de patriotic. Acela nu 
fusese niciodată la Cenaclul Flacăra și, fiind un om foarte 
ocupat, desigur că subalternii îi rezumaseră cenaclul în 
așa fel îneît ce ajunsese la dînsul nu era decît un bulgăre 
de idei incoerente. Acel cineva chiar refuza ideea de a 
primi Cenaclul Flacăra ta locul pe unde trăiește și mun
cește domnia-sa, tocmai pe această idee, că nu e prea 
patriotic. Firește, din punct de vedere al opțiunilor fun
damentale, viața ne obligă; și pe dumnealui și pe mine, 
să ne aflăm pe aceleași poziții. Deosebirea vine din aceea 
că. patriotic i se pare omului respectiv indicele cantita
tiv, în vreme ce mie patriotic mi se pare indicele calita
tiv. Să mă exprim mai în detaliu. După opinia mea, nu e 
nevoie ca o sală să fie ținută o seară întreagă pe scaune 
cu creații sau așa-zise creații pe temă pariotică, din care, 
datorită lipsei de măiestrie și de investiție morală, oa
menii din sală să nu rețină nimic. E suficient ca în ca
drul unui spectacol de largă deschidere umanistă, cu 
poezii și cîntece de meditație, de bucurie de a trăi, de 
tristețe existențială, de interogație și de spirit revoluțio
nar, să existe cîteva creații valoroase, nu doar cu con
ținut patriotic, dar cu mesaj emoționant patriotic, pentru 
ca oamenii să plece acasă vibrînd de emoție, să se simtă 
remontați sufletește, întăriți în convingeri șl doritori de 
a reveni în acea sală de spectacol cu primul prilej. Re
gret că trebuie să dau exemplu Cenaclul Flacăra, dar el 
este, din acest punct de vedere, oglinda lesne de verificat 
a credinței mele în artă. Am ajuns pînă acolo îneît, în 
plină epocă în care Ungă spectacole admirabile proliferea
ză, din păcate, și spectacolele de joasă factură artistică, 
vehiculind cu catargele jos idei mari, pe care riscă să le 
compromită, ta plină epocă în care cuvintele mari —• pa
trie, partid, popor, libertate, dreptate, muncă — sint folo
site și unde trebuie și unde nu trebuie, din sălile în care 
Cenaclul Flacăra se manifestă să se solicite vehement toc
mai cîntece care sînt lansate de cenaclu și cunoscute ca 
atare și care cuprind sentimentele de dragoste față 
de patrie, de popor, de partid, față de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, față de libertate, față de dreptate, dorința de 
muncă și de dăruire. De ce oare ? Părerea mea e că toc
mai pentru motivul că în loc de a se transforma într-o 
fabrică de rime și ritmuri lozincarde, acest cenaclu în
cearcă să fie un portret integral al omului. In loc de a 
impune. noi spectatorilor noștri un mod de comporta
ment și o tematică anume, bazîndu-ne pe ceea ce știm 
că există în noi toți, și anume dragostea față de toate 
acestea, îi lăsăm pe oameni ca în mod liber și demn să 
dorească ei cîntece de țară, cîntece de esență revolu
ționară. Și mai e ceva. Le dăm de fiecare dată atît cit 
să le mai fie încă sete. Aici e o strategie pe care îmi 
permit s-o dezvălui pentru că poate fi folositoare și al
tora. Omul nu e plictisit de ideile mari, ei do senzația 
pe care i-o creează vreun făcător de spectacol că el, omul, 
e un redus mintal, un dezinformat, un om fără sentimen
tul țării, pe care în fiecare zi trebuie să vină cineva să-1 
învețe că a doua zi trebuie să se ducă la muncă, și că 
a doua zi trebuie să-și mai facă o dată autobiografia, și 
că a doua zi trebuie să-și iubească patria ca și cum 
pînă atunci nu și-ar fi iubit-o, și că a doua zi trebuie 
să-și ia angajamente, și că a doua zi trebuie să-i fie ru
șine de tot ceea ce a făcut pină atunci, și că a doua zi 
trebuie să înceapă o viață nouă, și că a doua zi trebuie 
să stea și mai în poziție de 'drepți. Or, prin acțiunea ra
dicală a partidului nostru după Congresul său al IX-lea 
omul României socialiste este tocmai dimpotrivă, un om 
al Renașterii, un om deștept și stăpîn pe sine, un om 
muncitor și generos pe care simpla declarație de dra
goste la adresa patriei n-are cum să-l mai satisfacă, îi 
trebuie fapte și dacă fapte i se cer lui la locul de muncă', 
fapte cere el la locul de educâție.

Am mai spus o dată, reiau aici ideea : nu există artă 
pesimistă și optimistă, ta sine, ci există artă pesimistă 
și optimistă prin ceea ce lasă ele ta sufletele noastre. 
Tragedia „Hamlet" a lui William Shakespeare este in 
esența ei optimistă, deși mor aproape toate personajele, 
în vreme ce eternitatea dobitocilor este pesimistă. Pro
cesul de educație încheiat este o rezultantă a întilnirii din
tre emițător și receptor. Chibritul este pe masă și bazinul 
cu benzină se află la zece metri de el. Dacă nimeni nu 
va freca bățul de chibrit de cutia de chibrituri pentru a-1 
aprinde și dacă nimeni nu va apropia chibritul aprins de 
bazin, explozia nu se va produce de la sine. în zadar 
arde focul aici, iar benzina clipocește dincolo. Dacă vrem 
ea actul de educație să fie o explozie morală și spiri- 
tuală adevărată, se cuvine să-așteptăm, să pregătim și să 
determinăm, să facem chiar posibilă apropierea între emi
țătorul de flacără și cel care trebuie aprins de acea idee. 

Contează pînă la urmă producția netă, valoarea adău
gată, ce rămîne ta oameni. Contează pînă la urmă capa
citatea de seducție efectivă a educatorului și a ideilor sale. 
E foarte simplu și foarte la .îndemînă, dar foarte super
ficial, să spui : n-am ce face, cutare tînăr e sub influența 
nu știu cui care nu ne iubește. Datoria dumitale e să-1 
faci pe tînăr ca datorită calității emisiunilor dumitale de 
radio, de exemplu, sau datorită activităților dumitale cul
turale pe timpul serii, el, tinărul, să știe ce să aleagă și 
să aleagă reușita dumitale.

Cînd am auzit că un om dintr-un județ crede că nu 
e destul de patriotic Cenaclul Flacăra,* voiam să-1 întreb 
prin cite manifestări educative de cultură reușește dom
nia-sa personal să-i facă pe tinerii din locul unde tră
iește să dorească deschis și neînfrint să rămînă în săli 
de spectacole ta care, ca la Cenaclul Flacăra, să se etate 
toate ale omului, necazurile și biruințele, tristețile și 
bucuriile, patria și libertatea, Tricolorul și partidul, pă
rinții și strămoșii, munții și marea, precum și sufletul 
omenesc în complicatele lui forme de relief 1

Scriu aceste cuvinte, de fapt mai bine zis le dictez ia 
telefon, după aproape 40 de zile de turneu al Cenaclului 
Flacăra în județul Constanța. Mă mîndresc cu faptul că în 
nici o seară a acestui cenaclu, în care am obosit cit In 
cîțiva ani, -nimeni n-a plecat nemulțumit de la spectacol, 
nimeni n-a plecat plictisit, iar noaptea, pe străzile popu
late de tineri se puteau auzi, după sfîrșitul spectacolului, 
frînturi de cîntece între care și dragile noastre cîntece de 
țară. Dacă tinerii români au plecat acasă cu sentimentul 
patriei ta ei,. înseamnă că, mai mult decît din agasanta 
și inutila batere la cap a acelor tineri cu idei netransfigu
rate, efectul educativ al artei diversificate-și patriotice, 
atîta cît ființa omenească suportă, s-a produs. Și, probabil, 
cu ajutorul oamenilor buni și inspirați, se va produce în 
continuare.

Căci important este ce rămîne în oameni.
ADRIAN PAUNESCU ■

• ecuații critice •

Dc la valoare la difuzare an)
Ideea de a propaga literatura română, și mai ales poe

zia, prin tipărituri apărute aici și difuzate în felurite chi
puri in străinătate, este de dată relativ recentă și, oricit 
ne-am sforța să-i aflăm defecțiuni de principiu, nu am 
reuși. Cine s-a gindit la aceasta n-a greșit, avind proba
bil în vedere că un traducător român, bun cunoscător al 
fenomenului in curs și al istoriei literare, nu ar comite 
erorile care la un străin par inevitabile. In principiu, așa 
și este, traducătorului român nu i se cere mai mult decît 
deplina obiectivitate și un tablou cît mai fidel față de 
acela al criticii literare ; inițiativele .proprii și judecățile 
„de gust" n-au ce căuta aici cită vreme e vorba a pre
zenta o literatură in ce are da mai semnificativ. Lui G. 
Alboiu, să zicem, i se poate admite o selecție „lacunară" 
într-o „antologic a poeților tineri", fiindcă aceasta apare 
în românește și este expusă prin limbă unui public, pro
fesional și amator, care o poate elogia sau respinge (deși 
eu cred că în nici o antologie gustul nu e un criteriu ope
rativ). Cine are ceva de spus spune și dovedește că anto
logatorul a greșit. Cititorul străin nu poate 'reacționa însă 
în acest chip și ia tabla de valori, pe care o primește, 
drept literă de lege. „Antologia pentru străinătate" e lip
sită de elementul verificabilității și, dacă dintr-o astfel 
de întreprindere ar rezulta că Ion Pușcă e cel mai mare 
poet român de azi, n-ar mai fi nimic de făcut spre a rec
tifica o astfel de propunere : în străinătate judecata se 
impune, cel puțin o vreme, automat.

Cea mai de seamă chestiune e in aceste condiții obiecti
vitatea selecției, care însemnează mai mult decît onesti
tate intelectuală — o absolută obligație etică. A mistifica 
ierarhiile sir dialogul cu străinătatea poate fi, pentru vi
itorul unei culturi, o îndeletnicire criminală.

Admițînd, așadar, că traducătorul e onest, rămîne totuși 
de văzut dacă nu cumva piedicile pe care trebuie să le 
biruie sînt cu adevărat obiective și mari. Oricum am 
lua-o, ne întoarcem tot la selecție și, dacă „gustul" liber 
nu se poate admite, s-ar putea discuta „selecția stimula
toare". Dar ce ar fi aceasta ? Sînt voci care susțin că lite
ratura română nu se poate impune decît prin producții 
care stimulează interesul străinătății și verifică fenomene 
pe care alte literaturi le-au consumat sau le consumă. 
De aci ar rezulta că trebuie să traducem în englezește mai 
ales poeți care seamănă cu lirica americană sau engleză, 
mai veche ori mai nouă, în franțuzește —- suprarealiști 
sau ermetici, în spaniolă.— conceptuali baroci și așa mai 
departe. Un astfel de raționament e fără efecte pozitive 
și adincește ideea falsă de intîrziere a literaturii române, 
în plus nu este nici eficace. Literaturile străine nu vor 
să cunoască, de aiurea, ceea ce ele au cunoscut sau cunosc 
în acel moment, magia teritoriilor noi funcționează pre
tutindeni. Cheia succesului pare a fi expoziția întregului 
fenomen original și nu a cite unui fragment unde o lite
ratură străină să se oglindească mecanic. Este, ca atare, 
absurd a selecționa imperfect pe considerentul că un au
tor sau altul nu va fi receptat în străinătate ; împiedica
rea propagării unor nume, din motivul lipsei de „acce
sibilitate", seamănă mult cu instituționalizarea propagă
rii pe care, pare-se, am abandonat-o deocamdată.

Examenul cîtorva antologii, apărute în România ta 
limbi străine, în scopul difuzării externe, Indică insă un 
număr considerabil de inexactități, deși, în general, ceea ce 
s-a făcut e mult mai corect decît ar fi putut s-o facă stră
inii. O „Antologia de la poesia rumana contemporane»" 
(Ed. Minerva, 1977), alcătuită și tradusă de Darie Novicea- 
nu, e, prin raport ia ceea ce s-a făcut maj apoi, cea mai 
serioasă dintre toate și, pentru momentul cind a apărut, 
nu cred că i s-ar putea faee însemnate obiecții. Clasicii 
contemporani (Arghezi, Bacovia, Voiculescn, Barbu. Bljiga, 
Vinea, Philippide) sînt reprezentați consistent, ca, dealt
fel, și Umil Bolta, Nichita Stănescu. Labiș, Adrian Pău- 
nescu, Ion Gheorghe, loan Alexandru. Lipsesc Cezar Ivă- 
nescu și Daniel Turcea, prezențe obligatorii dacă D. No- 
văceanu a selecționat pe M. Dinescu și s-a „autoantologat" 
și pe el. Apoi, „Antologia" nu are prefață, iar o asemenea 
întreprindere nu poate elimina schița critică introductivă, 
deși antologatorul a pus aci știri bibliografice numeroase 
la fiecare poet.

Mult mai puțin decît a făcut Darie Novăceanu (a cărui 
lucrare în propagarea corectă a poeziei românești în me
diul hispano-american merită încă o dată salutată) face, 
într-o foarte recentă antologie de „Romanian Poems", tra
ducătorul Dan Duțeseu (Editura Ejnincscu, 1982). El a în
tocmit, este clar, o antologic românească de poezie, adunînd 
aci autori din felurite epoci, însă, procedînd capricios, și-a 
intitulat antologia „Poeme românești", spre a se sus
trage, probabil, unor obiecții care în condițiile date sînt 
de neinlăturat. Dacă nu e o antologie a poeziei românești, 
atunci „Romanian Poems" e doar o antologie a traduce
rilor lui Dan Duțeseu din poezia românească în engleză, 
așadar o antologie a unui autor. Presupunere întărită, 
dealtfel, și de o seamă de elemente de tot interesul. Vo
lumul are o prefață (spre deosebire de aceia al lui D. 
Novăceanu, care n-avea) unde nu e însă vorba deloc de
spre poezia românească, ci despre cariera de traducător 
a lui D. Duțeseu, „Antologatorul" și-a tradus, pare-se, 
în englezește un „curriculum vitae", făcut într-o manieră 
toarte atrăgătoare ; numai că editurile românești nu sînt ARTUR SILVESTRI ■

Mari opere oferite 
marelui puHic

Actuala expoziție de la 
Muzeul colecțiilor de 
artă, în care sînt pre
zentate o parte din dona
țiile intrate în patrimo
niul acestuia ta ultimii 
ani, propune publicului 
cel puțin, cîteva întâlniri 
.cu opere de excepție. 
Centrul atenției îl consti
tuie donația Maria Dona 
care, pe lingă operele 
din colecția ce a intrat 
deja ta patrimoniul sta
tului — și care îi poartă 
numele, împreună eu cel 
al doctorului Iosif Dona 
— a dăruit o seamă de 
picturi de Grigorescu, 
Luchian, Petrașcu, Pal- 
lady, Șirato, Steriadi, To
nitza, Ciucurencu, co
voare și ceramică orien
tală. Donația Margareta 
Dumitrescu e remarca
bilă —, și ea, prin cali
tatea indiscutabilă a pic
turilor, unele din ele. 
precum cele ale lui Pe
trașcu, contribuind Ta în

tregirea profilului artiști
lor respectivi. Li se adau
gă pînze de Țuculescu, 
din perioada sa de figu
rativ, Ghiața, Grigorescu, 
Tonitza. în. donația Sorin 
Schochter, axată mai 
mult pe grafică, găsim 
lucrări semnate de To
nitza, Ghiață, Pallady, 
Jiquidi, Nutzi Acontz. în 
eea a lui Mircea Rădu 
lescti sînt prezente lu
crări de Ștefan Dimitres- 
cu, Tonitza, Lucian Gri
gorescu, Iser, Gh. Vînăr 
toni, ca și piese de ce

ramică mică antică- des
coperită în țara noastră. 
Donația Sandu Lieblieh e 
interesantă prin faptul 
că, pe lingă lucrările lui 
Iser, prezintă lucrări de 
pictură și grafică de rea
lă valoare artistică ale 
unor plastîcleni mai pu
țin prezenți în colecții 
publice,, ca Marcel lancu, 
M. W. Arnold, Cornelia 
Babic-Dăniel, Kadar Be
ta și Kimon Loghi. O do
nație mai modestă, dar 
nu mai puțin emoționan
tă, e cea a tragic dispă-

datoare, credem, propage în străinătate autobiografii. 
Că este vorba nu de o propagandă a poeziei românești 
ci de propaganda în folosul unui singur om se observă 
și mai bine dintr-o întinsă notă biobibliografică, atașată 
pe coperta a IV-a a cărții un nou portret al lui D. D. de 
unde cititorul străin află, privitor la poezia românească, 
știri tulburătoare : D. Duțeseu s-a căsătorit în 1913 și are 
o fiică și 3 nepoți, a făcut diferite studii în limba engleză 
și a lucrat, ca universitar, de două ori ea lector de limba 
română la Londra și Cambridge, a călătorit mult în Eu
ropa și S.U.A., a tradus din engleză și este reales în 1981 
în Consiliul de conducere al Uniunii scriitorilor. Intr-o 
antologie în al cărei aparat critic traducătorul și-a schițat 
propria apoteoză nu știu ce ar mai putea intra în discu
ție. Ceea ce este izbitor la cea mai sumară răsfoire este 
absența din „Poeme Românești", de Dan Duțeseu, a poe
tului național. Mihai Eminescu n-a intrat în vederile tra
ducătorului, care a selecționat, în schimb, un șir de llte- 
rați de înzestrare medie sau incertă, cîte unul chiar și 
fără volum. Nefiind vorba de o selecție din contemporani 
(căci D. D. a exemplificat cîte ceva din Anton Pann, Gr 
Alexandreseu, Macedonski și Goga). rezultă că absența 
lui Eminescu nu poate fi scuzată prin nimic.

Antologia lui D. D. are, dealtfel, trei părți cuprinzînd 
„poeți din timpurile noastre", „poeți din zilele de ieri" și 
„miscellanea". „Din timpurile noastre" (înțeleg prin aceasta 
pe contemporani) ar fi, alături de Arghezi, Bacovia, Voi- 
eulescu, și Perpessicius, și Dan Botta, poeți importanți.

Cu o astfel de încheiere; probabil că tabloul pe care 
l-am schițat ar fi părut și aci dezamăgitor, dc n-ar fi 
apărut chiar în aceste zile o admirabilă antologie „100 de 
ani de poezie românească / 100 years of romanian poetry", 
tipărită la Editura Junimea din Iași. Autorii ei nu sînt, din 
păcate, traducători români (ceea ce nu salvează, așadar, 
inconsistența majorității antologiilor pe care le fac ro
mânii pentru străinătate), ci americani : Ioana și Stavros 
Deligiorgis, doi entuziaști care, dacă nu mă înșel, au stat 
mai mult în România în chip de lectori de limbă engleză. 
Spre deosebire de alții, care vin și pleacă fără să se 
intereseze de țara unde petrec cîțiva ani, cei doi intelec
tuali americani s-au pasionat de poezia românească și 
s-au pasionat cu... înțelegere. Intr-o prefață, Stavros De- 
ligiorgis susține că antologia lor ar fi „subiectivă prin 
definiție*!, dar observația nu este adev^țată : autorii s-au

obiectivat enorm și au îmbrățișat fenomenul foarte exact, 
i-au descris corect istoricește și au fixat pe un tablou 
elocvent fenomenele care le-au părut interesante. Pro
porțiile dintre autori sînt judecăți subînțelese de valoare 
așa cum este corect, indicațiile bibliografice se fac, și 
ele, atit cît e necesar, prefața precizează, în cîteva fraze 
pătrunzătoare, ceea ce trebuie ținut minte. Ce ne-am 
putea dori mai mult acum decît o antologie ca aceasta, 
de unde nu lipsește nici un poet mai important ai ulti
mului secol, unde figurează cu poezii pînă și L L. Gara- 
gîale, Urmuz, D. lacobcscu, Șt. Bănulescu, Modest Mo« 
rariu (autori a căror poezie critica foiletonistică o ignoră) ? 
S-ar putea face, desigur, nesemnificative obiecții, dar ele 
pălesc pe lingă exactitatea acestei adevărate antologii de 
poezie românească, efect al unei cunoașteri adinei a fe
nomenului și, poate, o întiie contribuție cu adevărat po
zitivă într-un domeniu unde ta cultura noastră mai sînt 
încă enorm de multe de făcut.

ruților soți Clara șl Ana 
toi E. Baconsky : două 
pînze de Ion Gheorghiu, 
în rtadul artiștilor nota
bili ai anilor noștri care 
au făcut masive donații 
se numără și Lucia Dem. 
Bălăcescu. Anul trecut, 
o amplă expoziție i-a pre
zentat o mare parte din 
cele peste două sute de 
lucrări, completate acum 
cu altele, picturi și gra
fică colorată. Tot o ar« 
tistă, Victoria Nădejde- 
Beldiman, a donat o sea
mă de tapiserii executate 
într-o tehnică personală, 
eu acul, de o certă ori
ginalitate. în sfîrșit, scri
itorul și cercetătorul 
Marcu Beza e prezent cu 
o donație de manuscrise, 
cărți, documente icono
grafice privind arta, isto
ria și cultura noastră. 
(Ion Tătaru).

Coaja și miezul
Istoria tipăriturii cu

noaște spectaculoase mo
mente, ediții rare, legă-
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Călătorii în lumea spiritului
^șă ' ' ?, ; % Desigur, poți să cutre-

' ""-ieri locuri și să admiri 
priveliști, să cunoști așe
zări și obiceiuri de pe alte 
meleaguri iar apoi să con
semnezi cele văzute ca 
un reporter tare nu do
rește să se piardă nimic 
din cele aflate și descrie 
cu migală ambianțele pe 
unde s»a perindat in așa 
tel incit oricui îi citește 
relatările să i se pară că 
a fost la rîndul 'ău în in
timitatea lor. Dar la' fel 
de bine poți să transformi 
o călătorie într-un voiaj 
in lumea spiritului, pe 

parcursul căruia să te impresioneze mai puțin înfă
țișarea tărîmurilor unde ai fost oaspete și să te 
intereseze în special atmosfera intelectuală pe care 
o întrețin oamenii din acele părți. Spre acest gen 
de periplu înclină criticul și istoricul literar Vale
riu Râpeanu în recentul său volum Tărîmul unde 
nu ajungi niciodată (Ed. Sport-Turism). Chiar și in 
însemnările sale despre Danemarca, Finlanda, Sue
dia, în care se descriu eu lux de amănunte edificii, 
se înregistrează forfota de pe aeroporturi și se com
pară cu cea observată la porți aeriene de pe alte 
meridiane, sau se comunică starea vremii și ce se 
vinde în unele magazine, apar pasaje cu impresii 
prilejuite de vizitarea unui muzeu sau de citirea 
unei cărți. Răzbate din paginile acestui volum fer
voarea unui cărturar bucuros să descopere pretu
tindeni emblemele artei și să le descifreze cu vo
luptate. Nici o clipă nu-1 surprindem uluit atunci 
cînd străbate spațiul cultural al unor țări străine. 
O familiarizare deplină cu cele mai de <--eamă re
pere literare și artistice ale epocii noastre îi. îngă
duie să abordeze cu nonșalanță, fără nici un com
plex, mari reprezentanți ai literaturii și artei, a că
ror operă o cunoaște de cele mai multe ori în pro
funzime. Itinerarele sînt parcurse de un ghid om
niscient care poate să dirijeze o discuție sau să co
menteze o lucrare astfel încit cititorul să obțină nu 
numai p informație cît mai exhaustivă, dar să și 
asiste la un palpitant spectacol de idei, ingenios 
regizat și agreabil prezentat, cu toate că uneori cu 
prea înaltă gravitate, ca și cum marile probleme 
ale omenirii ar cere o rezolvare chiar în clipa 
aceea. Extraordinară e, de pildă, discuția pe care 
Valeriu Râpeanu o poartă cu compozitorul Marcel 
Mihalovlci și cu pianistă Monique Haas despre 
George Enescu. Pe parcursul convorbirii, profilul 
marelui muzician român, urmărit în viața de toate 
zilele, se îmbogățește cu amănunte care zni-l fac și 
mai apropiat sufletește. Plin de interes este și in
terviul cu istoricul de artă Renă ITuyghe, în care 
acesta punctează cîteva din coordonatele artei mo
derne. Dirijorii Ionel Perlea, Antonio de Almeida, 
Serge Baudo și compozitorul Aaron Copland sînt 
alți cîțlva „monștri sacri" ai muzicii timpului nos
tru pe care autorul român îi supune unor întrebări 
capabile să le suscite Interesul și să-i oblige astfel 
la confesiuni esențiale pentru cunoașterea destinu
lui lor de creatori într-un secol de mari prefaceri 
artistice. Vizitarea unei expoziții consacrate lui 
Malraux cu prilejul împlinirii unui an de la moar
tea scriitorului devine o ocazie de a rememora 
viața celui care a scris Condiția umană și, totoda
tă, de a-i analiza creația care a înrîurit atîtea con
științe de pretutindeni. Vestea sinuciderii lui 
Montherlant îi prilejuiește „o incursiune în struc
tura morală a operei", ca dealtfel și apariția ulti
mului foman al lui Francois Mauriac, Un adoles
cent de altădată, Pierre de Boisdeffre, Jean 
Anouilh, Emmanuel Robles, William Gibson, Tho
mas Mann sînt alți autori ale căror opere, chiar 
dacă nu sînt interpretate întotdeauna șocant, în 
orice caz li se face o bună popularizare în mediul 
nostru cultural. Amintiri ale unor întâlniri cu per
sonalități marcante ale scrisului, muzicii și artelor 
plastice, informații din ziare și reviste, analize de 
cărți, de spectacole sau concerte sînt montate in
genios într-un text ce se parcurge cu plăcere, fiind 
o mostră de claritate și precizie. Bucuria cu care 
este sărbătorită în Tărîmul unde nu ajungi niciodată 
puterea omului de a crea durabil conferă lecturii 
noului volum al lui Valeriu Râpeanu garanția unei 
sigure desfătări intelectuale.

Dc trei ori despre dragoste
Acum, Ungă ușa deschisă a vagonului, cu blugii 

mulați pe coapse, în bluza decoltată și fără ochelari, 
bibliotecara deconspiră o feminitate tulburătoare. 
Vasea o iscodește cu ochii neputinței hămesite. 
Katka, fetița femeii, privește către Vasea, prietenul 
ei. Vasea o mîngîie pe păr cu gîndurile aiurea.

— Spune-i să ia fetița și să dispară în comparti
ment, șuieră Vasea și vocea lui denotă deopotrivă 
hotărîre și desperare.

Pe platforma vagonului, soțul bibliotecarei esca
ladează geamantane, îndreptîndu-se spre ieșire.

Vasea, începe calm femeia, și inima lui tresare 
încurajată fiindcă vocea ei amintește din nou de 
fetișcana neînsemnată și tremurătoare care-și ascun
dea fetița adormită în rafturile cu cărți, Vasea, doar 
nu vrei să mă răpești în felul acesta ?

Soțul, înalt, pistruiat și chel, apare în ancadra
mentul ușii. Lașul ! Răsfățatul ! Vasea îl urăște din 
tot sufletul lui neîntinat.

— Hai, spune-i !
Vasea este mecanizator. Are o morală răspicată 

și dreaptă ca o brazdă bine lucrată. Intrase în bi
bliotecă, așa cum intra pretutindeni : răpezit și pus 
pe șotii. îl întîmpinase opacă și abătută o fetișcană 
cu trupul veștejit și ochelari care-i subliniau singu
rătatea. Ca și Katka, fetița ei. Simțise nevoia s-o 
facă să zîmbească și reușise. Din milă, și pentru că 
nevoia de a o vedea zîmbind pe bibliotecară nu-i 
trecuse, Vasea împrumută pentru Katka un țarc, 
ca fetița să nu mai doarmă pe rafturile cu cărți. O 
apărase mai tîrziu de agresiunea lui Kolka, huliga
nul, și o îndrăgise. Tot de dragul ei se lăsase apoi 
cotonogit de Kolka. Pe Kolka îl înțelegea. îl bătuse 
în fața ei și un bărbat nu suportă umilința de a fi 
azvîrlit ca o cîrpă în fața femeii pe care vrea s-o 
cucerească. Erau chit. Da, pe Kolka îl înțelegea.

O să înțeleg, îi promisese el cuprins de înflăcă
rare. O să citesc tot ce-mi spui și o să înțeleg. Parcă

Cu melancolie.
despre arta naiva

O expoziție cu trei artiști naivi la Galeriile de 
artă ale Municipiului pare prilejul cel bun pentru 
o încercare de rememorare critică a succeselor miș
cării naive, a țelurilor și puterilor ei. Și aceasta 
deoarece e la îndemîna oricui să constate o anume 

. stabilizare, la un nivel destul de modest, a Intere
sului public. Criticii scriu mult mai puțin ca, spre 
exemplu, în urmă cu un deceniu, numărul galeri
ilor de pe aiurea, specializate peste noapte în co
merțul cu pictură insitică, a diminuat considerabil, 
o mulțime de talente mărunte, luate de val și pur
tate un timp pe coamă sînt acum complet ignorate, 
plătind, s-ar putea spune, pentru o notorietate prea 
lesne cîștigată, creatorii autentici și-au instituțio- 
nalizat viziunea, și a mai vorbi despre unii din ei 
în termenii generalului vădește ori nepricepere 
ori tendință. Un Ivan Rabuzin nu e un mare pictor

*■ naiv ci, pur și simplu, un mare pictor. Omul care 
se îndeletnicește cu pictura ani de-a rîndul, chiar* 
dacă în punctpl de pornire gîndirea lui plastică 
este de tot inocentă, învață destul ca să conștienti
zeze actul creator, să dobindeaseă un fel de este
tică. în arta naivă, naiv, de fapt, e doar începutul.

O dovadă a celor scrise pînă aici e și expoziția 
de la Galeriile Municipale, unde Emil Pavelescu și 
Viorica Onișor prezintă pictură, iar Anton Sli- 
jevschi sculptură în lemn.

Emil Pavelescu, de profesie șofer, e un povestitor 
al viețțj cartierelor. Cartoanele sale au mult pito
resc și pentru pitorescul acesta, mai presus decît 
pentru meșteșugul lor, Emil Pavelescu a făcut, ca 
pictor naiv, o senzațională carieră internațională. E 
reprodus într-o serie de mari albume de artă, e 
invitat în tabere cu naivi din lumea largă, e pre
miat și, de curînd, a primit o pagină într-un „Al

vorbise altcineva în el și revenise. Șr Hitler citea, 
și soțul tău citea, nu-i așa ?... Dar cititul nu l-a 
împiedicat să vă părăsească, pe tine și pe fetiță, și 
să vă lase să vă chinuiți singure... Nu, nu cititul sau 
nu cititul singur îi putea oferi lui Vasea acel ceva 
care-i lipsea pentru ca femeia aceasta necăjită și 
părăsită să-1 poată îndrăgi.

— Du-te, îi spune ea soțului. Ia fetița și mergi 
de ocupă locurile în compartiment.

Vasea hotărîse să se reclădească pe sine și deve
nise punctul de sprijin inexpugnabil al celor două 
suflete părăsite. Spărgea lemne, făcea cumpărături, 
repara și dregea și se juca cu fetița și ântr-o zi, 
lîngă căpița de fîn unde-1 atacase Kolka, cu capul 
spart și sîngele șiroindu-i pe tâmplă, îndrăznise și o 
ceruse în căsătorie sărutînd-o. Ea izbucnise în plîns 
și el iarăși nu mai înțelegea. Mama lui nu plînsese 
niciodată. Bătăile bărbatului ei, tatăl lui, îi împie
triseră pe chip viclenia și tăria de a nu mai crede 
în nimic. Vasea nu și-a iertat niciodată tatăl și din 
această intransigență se nutrea morala lui tăioasă. 
Dar mama lui îl rugase : Vasea, să nu ne dezbini, 
pe mine și pe tata. Noi așa am trăit totdeauna....

Și apoi picase din senin soțul ei, răsfățatul ! — și 
le luase pe amîndouă, pe ea și pe Ka’tka, ca pe niște 
jucării împrumutate și le cărase la gară, el fiind 
șoferul. Da, ca pe niște jucării...

Cu Katka în brațe, supus, bărbatul dispare în in
teriorul vagonului. Vasea nu-și poate reține obser
vația ce vine din inima lui în clocot :

— E foarte ascultător !
Femeia îl sărută, cum sărută o femeie un bărbat. 
— Tu ai fi ascultat ? îl întreabă.
Brav, Vasea neagă o asemenea idee nedemnă 

de el.
— Vasea, spune ea resemnată, astea sînt lucrurile 

pe care și el și eu le înțelegem. Fiindcă el este al 
meu. Tu ești băiat de treabă. Ești un băiat minu
nat, Vasea, dar nu ești ăl meu.

Trenul se pune în mișcare. în ultima clipă, fe
meia se agață de scara cea mai apropiată, tulbură
toare și neverosimilă. Ferestrele vagoanelor defi
lează lent și implacabil pe lîngă Vasea rămas 
singur pe peron.

Și dacă ar înțelege, tot ar trebui să se mai 
nască o dată.

NICOLAE CRISTACHE ■

bum mondial al picturii naive", în rînd cu nume 
faimoase. Emil Pavelescu are o inteligență delicios 
vicleană. Pictând de un timp bunișor, el s-a instruit 
în chestiunile compozițieț și ale acordului de cu
loare, dar s-a oprit cu instrucția acolo unde aceas
ta putea să-i afecteze plăcerea de a nara, care i-a 
adus succesulz Altfel spus, ar fi putut să ajungă 
un picter-pictor, dar de o valoare oarecare, și, pen
tru că a înțeles ce cîștigă și ce pierde, a ales dru
mul de care, mai întâi, a fost el însuși ales. Aceas
ta înțrueît Emil Pavelescu e tânăr și dispus la învă
țătură în tipar tradițional. Viorica Onișor are, în 
chip și mai pronunțat, calități de colorist Din pic
tura ei se pot selecta cîteva lucrări care, atent pre
zentate, ar da ideea unui artist merituos în linia 
unor nabiști. în fața cîtorva din cartoanele sub 
semnătura ei trebuie să faci eforturi ca să numești 
elementele socotite tipice pentru arta naivă.

în ce-1 privește pe Anton Slijevschi, problema e 
mai complicată. El are unele reușite „în genul 
naiv", dar cît se poate vorbi de-o sculptură naivă, 
e greu de spus. Cioplitul lemnului pretinde știință 
șj un tip de devotament pentru lucrul de sculptor, 
pe care numai persoana cu o concepție clară asupra 
formei ajunge să-l manifeste. Daca în pictură stân
găciile emoționează și dispun privitorul cel mai exi
gent la bunăvoință și surîs cu simpatie, în sculptu
ră, stângăciile în tratarea proporțiilor umane produc 
un simțămînt mai degrabă dezagreabil. Pare ciu
dat, însă nu-i tocmai greu să produci o cioplitură 
artizanală. Nu de talent ai trebuință, ci de oste- < 
neală și ambiția de a încheia o treabă. De aceea 
e posibil să recunoști într-un tablou mina picto- 
lui — fie el și naiv — de aceea, de cele mai multe 
ori, este imposibil să recunoști în sculptura unui 
amator un stil, ori măcar niște repere ale stilului. 
Un tablou este, în esență, o melodie și melodii 
știu născoci toți cei ce au ureche muzicală și în
demn la muzică. Un monument în piatră < ri in 
lemn, chiar de mici dimensiuni — fiindcă orice 
sculptură autentică are condiție monumentală — 
este echivalentul unei simfonii. Or, pentru realiza
rea unei simfonii învățătura e una singură pentru 
toată lumea.

Trecînd vremea, tot ce stimula cîridva plăceri 
partizane în expozițiile naivilor devine parcă motiv 
de melancolie.

TUDOR OCTAVIAN SGEORGE ARION ■

turl savante, ferecaturi 
de argint, miniaturi și 
gravuri, ilustrații, și cine 
ar sta să admire aseme
nea capodopere tipografi
ce, cum se făceau acum 
cîteva sute de ani și cum 
se mai fac, rar, și acum, 
n-ar putea decît să uite, 
amețit de , vizual, esența 
cărții care este emina
mente... conțlnutistică. Nu 
altfel s-ar putea explica 
Ideea unor editori români 
de azi de a tipări într-un 
chip aproape bibliofil au
tori de o înzestrare lite
rară nulă, ale căror cărți 
ar putea însă să concu
reze sub aspect exclusiv 
tehnic la orișice expoziție 
editorială din lume (și 
cu însemnate șanse de 
succes). O astfel de ad
mirabilă tipăritură este 
recentul volum „Discurs 
despre judecata cea 
dreaptă" de Vasile Smă- 
răndescu, apărut la Ed. 
Dacia. E o carte cu o co
pertă cartonată, ca o coa
jă de hîrtie cretată ele

gantă, împănată cu Ilus
trații de culoare cafenie 
ale graficianului loachim 
Nica. Tipograful și ilus
tratorul și-au dat mîna în 
a înfăptui un „cap de o- 
peră" și, chiar de nu l-au 
realizat, ceea ce a ieșit 
este de tot în afara co
munului. Admirabil tipo
grafic, „Discursul" Iui Va
sile Smărăndescu este, 
sub raport estetic, o ca
tastrofă. Iată cum rimea
ză „poetul": „Cine îți dă 
dreptul, veacule, de a ne 
ucide / mai turbat decît 
vremile. seleucide?"; „Mă 
dezic de tine și te desti
tui din al vremilor plu
ral / șl rămîn, dacă alt
fel nu pot, / paradoxal de 
atemporal". El i-a întâl
nit „pe hadeșii epocii mo
deme", pe „zeii cu pri
viri terne / și cu genți di
plomat, înrămați eoni / cu 
discrete mirosuri de neu
troni" și apelează, avocă- 
țește, „veacul la bară": 
„Veacule, te chem la 
bară / la etatea-ți cente
nară l Pentru toate să

răspunzi / fără dreptul de 
recurs". Un potop de „ga- 
laxonauți" năvălește în a- 
ceste pagini care sînt, 
deseori, de o vulgaritate 
vecină cu songurile popu
lare despre „Bălălău" și 
„Magdalena". Capodopera 
de tipografie a servit, ca 
atare, în a propaga ver
suri de o subtilitate ma- 
halagească precum sînt 
acestea, treapta cea mai 
de sus a „gîndirii" lirice a 
lui Vasile Smărăndescu: 
„Și-ar mai fi necesar 
Dumnezeu / care să con- 

rducă acest turneu / dar 
el s-a retras desamăgit / 
că lumea nu i-a reușit / 
și așa cum s-au înțeles 
inițial / în primordial / a 
lăsat veacu / în grija lui 
Dracu". în vreme ce ast
fel de cugetări, de soiul 
unor „graffiti", sînt pre
zentate cu o izbitoare ri
sipă de subtilitate tipo
grafică, de parcă ar fi 
vorba de operele comple
te ale unui poet de în
semnătate națională, vo
lumele unor poeți stima
bili, tineri, aflați la abia 
întâia carte, apar în pla

chete de grosimea unul 
caiet de teză de nici 20 
de pagini, cu versurile 
înghesuite unul în altul, 
lizibile uneori doar cu 
lupa. Pentru Vasile Smă
răndescu, un imposibil 
autor trivial, se poate e- 
dita o carte elegantă de 
peste' 100 de pagini (tiraj, 
oh, neprecizat), pentru 
alți tineri de talent se fac 
concursuri, care, de mul
te ori, sînt așa cum sînt. 
Aceste mistere ar trebui 
odată dezlegate! (A. Silv.)

Romane populare
Destui oameni au con

vingerea că viața lor ar 
face substanța unui ro
man de succes, pentru că 
a avut suișuri și cobprî- 
șuri și întâmplări 4eose- 
bite. Cine are curiozitatea 
să asculte povestea unor 
astfel de vieți descoperă 
că tot ce-i pare narato
rului fapt unic, senzațio
nal, e lucru obișnuit : co
piii se nasc cum se nasc 
toți copiii, moartea e și 
ea ca orice moarte, zilele 

se scurg și mîntuie și su
ferințele, și bucuriile. 
Pentru acești oameni, in
teresati de aventura exis
tenței lor, romanele Dom- 
nicăi Gîrneață apar ca un 
act de justiție : iată, prin 
urmare, un suflet care se 
dezvăluie în întregime, 
iată, în sfîrșit, p femele 
ce se pricepe să spună cu 
patos istorii de toate fi
lele cu tonul celui care 
cuvîntă epopee. Farmecul 
celui de al doilea roman 
cu acuzat traseu autobio
grafic al preavestltei Dom- 
nica Gîrneață — „Inel, 
Inel de aur...",. Editura Al
batros —- stă aproape tot 
în cadența evenimentelor, 
întocmai ca în unele fil
me populare, unui singur 
om i se întâmplă într-un 
număr de ani cam ce li 
s-ap nimeri la mai mulți 
într-o viață.

O parte însemnată a ci
titorilor de ficțiune lite
rară, partea care vrea re
flectare înainte de orice 
altceva, se simte perso
naj al cărților moldoven
cei și încheie lectura în 
cel mai pur catharsis. în 

fond, puțini dintre noi 
refuză cu adevărat me
lodramă. Mințile cele mai 
lucide și cu știința unor 
coduri ale creației au și 
ele acces la melodrame. 
O dovadă o constituie suc
cesul unei cărți de rînd 
cum e „Love story", cu 
meritul însă de a fi gă
sit locul geometric al unor 
frustrări. Cariera excep
țională a unor filme slabe 
nu se explică numai prin 
profesionalismul înalt al 
regiei. în mai toate pre
vizibilele narațiuni ale co
tidianului e vorba de tan
drețe. Or, dacă întocmim 
bibliografia acestui sen
timent în literatura mo
dernă, vedem că ea e mo
destă. „Inel, inel de 
aur...“, scrie Mircea Ne- 
delciu în postfața cărții, 
„povestește despre acele 
lucruri pe care aproape 
nu le credem cînd le ve
dem, dar suferim cînd le 
citim". Astfel că „autoa
rea e prinsă în capcana 
propriei vieți și încear
că să scape prin povesti
re". (Tudor Octavian)



I

i

i

E HacSra pag. 12 Q m 
—

In cuprim

teafara ș

. ' - ....... ■

Dovada supremă a libertății este a 
nilor de a-și așeza munca sub semnul 
inspirație. Luni, 23 August 1982, cînd .■ 
rilor din Capitală s-au îndreptat cok 
reșteni pentru a lua parte Id tradițioi 
în cinstea sărbătorii noastre național 
și mîndra trecere în revistă a izbînz 
de aceea, garanțiile în temeiul căron 
liberi și stăpîni pe ei înșiși, liberi și 
lor, și atunci. în zi de celebrare a 38 
nouă, actul revoluționar de la 23 Aut 
nat conștiința comună a națiunii și s- 
getul nostru ca întemeiere de fapt și 
stări de inspirație. Și spunînd astfel, 
paradisiacă de rosturile șî adevăruri! 
vedere, de bună seamă, ci tocmai eu 
marea acestora, prin înțelegerea te< 
dezvoltare a societății, cu consecința 
lui și a puterii de creație — în iiberta

Așa cum s-a subliniat și. în cadrul 
din 21 august a.c., întrunite !a Pala 
culturii din București în prezența tov 
Ceaușescu, a tovarășei Elena Ceauș 
tovarăși din conducerea partidului și 

.cum s-a desprins și din freamătul s 
Ioanelor de demonstranți, din năzui 
tată spre progres național și pace în 
versare a revoluției de eliberare soe 
antifasciste și antiimperiaEste, a reli 
reperul durabil al istoriei socialiste a 
destructibilă o întregului popor în | 
jurul secretarului său general, t 
Ceaușescu, inițiator și ctitor de ep" 
temporană a -României prin reafirm'' 
potrivit căruia socialismul se constru 
șî pentru oameni. Apare evident ast< 
celor 17 ani care au trecut din vara 
al IX-iea, că sub conducerea to-. 
Ceaușescu, Partidul Comunist Român 
nergiile națiunii de viziunile rigide, si
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'ea largă a orizonturilor țării, s-a văzut întreagă, 
rată, splendoarea sărbătoririi libertății noastre

rame- ti ce asupra esenței noii orînduiri, ceea ce a determinat
rii de ca perioada aceasta, care pe drept se numește „epoca
viato- Ceaușescu", să reprezinte o etapă hotărîtoare pentru
bucu- eliberarea tuturor resorturilor de acțiune și conștiință
îtrație ale poporului nostru. Declanșînd un proces continuu
easca de aprofundare revoluționară, de cuprindere tot mai
prins, largă în universul acestei revoluții a colectivității româ-
î simt nești, Congresul al IX-lea al partidului a întronat cul-

țara tul adevărului în viața publică românească și, afirmînd
storie un spirit lucid, rațional față de realitățile obiective, a
ilumi- descătușat mințile de precepte înguste, unilaterale și
n cu- deformatoare și a deschis cale liberă gîndirii vii, origi-
cestei naie și fecunde. Acești 17 ani au însemnat mers înain-
ndere te, îh sensul lucidelor noastre aspirații ilustrate de Pro-
n in gramul partidului de făurire a societății socialiste multi-
asu- lateral dezvoltate și înaintare a României spre cornu

's de nism, ei au însemnat suiș întru prosperitate și civiliza-
lindu- ție, înspre omenie, dreptate și egalitate, înspre âemni-
ui. tatea omului și a țării. In cursul acestei perioade, ca
estive răspuns la nobilele îndemnuri ale secretarului general
>r și al partidului nostru, întreaga națiune s-a angajat în-
coîaa tr-o bătălie decisivă, avînd ca obiectiv strategic trece-
jrlaîți rea României în rîndui țăriîor dezvoltate. Incit astăzi,

așa cînd laturi ale acestui obiectiv fundamental pentru is-
il ce- torta viitoare a țării au și fost îndeplinite, cînd cursa
amu- pentru dezvoltare în care ne-am angajat și-a dovedit

i ani- sensul ei pozitiv, cînd ceea ce înainte era doar năzu-
mală, ință și mai apoi program de acțiune a devenit acum,
dată aievea, viață a oamenilor și. viață a țării, cu dreaptă
a in- mîndrie luăm act de faptele de muncă ale concetățeni-
ui, în lor noștri, de succesele lor, înălțătoare fiind însemnele
coiae patriotismului și aie devotamentului comunist probate
son- de șirul strălucit’ ai acestor succese ce stau, întru-

piuluî chipînd spiritul și puterea muncitorească, la temeliile
imeni libertății acestei țări, ale independenței și suveranită-
ictiva ții ei.
ngres Piața Aviatorilor, 23 August 1982... în întrecerea des- 
coiae fâșuratâ în cinstea marii noastre sărbători naționale, 
at •- oamenii muncii din Capitală au realizat peste preve- 
gma- derile planului o producție netă de peste 1 miliard de 

lei, obținută integral pe seama creșterii productivității 
muncii. Alte fapte ce se cuvin consemnate cu o satis
facție legitimă : astăzi, industria românească are un 
potențial care îi îngăduie să realizeze în numai 70 de 
zile întreaga producție a anului 1965 iar 80 la sută din 
fondurile fixe ale economiei naționale au fost create 
chiar în răstimpul celor 17 ani care au trecut de ta 
Congresul al IX-lea al partidului, răstimp la capătul 
căruia se poate spune, tot astăzi, că 70 la sută din 
populația țării locuiește în case noî... Și sute și mii de 
alte argumente irump, din freamătul tineresc al zilei de 
sărbătoare, din uriașul fluviu de oameni, în Piața A- 
victorilor în București, unde prezența în tribune a to
varășului Nicolae Ceaușescu, a tovarășei Elena 
Ceaușescu, a celorlalți „.tovarăși din conducerea de 
partid și de stat, precuiîî și a oaspeților de peste ho
tare sosiți să celebreze cu noi înalta semnificație a 
acestei zile glorioase de august, imprimă coloanelor o 
puternică emulație și superba decizie de a urma în- 
tr-o unanimă expresie de voință partidul și conducăto
rul său iubit, pe tovarășul Nicolae Ceaușescu, omul de 
gîndirea și fapta căruia se leagă destinul națiunii, pe
rioada cea mai rodnică din istoria țării. însă aici, în 
Piața Aviatorilor, aceste argumente înscrise pe panouri 
și care alegorice încadrate de drapele tricolore și 
roșji sînt numai o parte, numai simbolul a ceea ce un 
martor obiectiv poate să spună, exhaustiv, despre rod
nicia anilor luminoși ai socialismului învingător în țara 
de ta Carpați și Dunăre. Căci nu numai asupra unor 
cifre de plan raportate, in mersul coloanelor, se cade 
să ni se abată atenția ci și asupra faptului că, de 
exemplu, aproape toate întreprinderile a! căror nume 
stă înscris pe panourile care răsfrîng lumina de august 
sînt creațiile acestor ani ai cursei pentru dezvoltare 
rar cei ce- iau parte ca producători, proprietari și be
neficiari la această pașnică bătălie a muncii, în folo
sul tar și al fiilor și fiicelor lor sînt, ei înșiși- o împli
nire a idealurilor temerare aie revoluției, detașamente 
de oameni ai muncii tineri, care înstăpînesc spațiul 
solemn al sărbătorii cu vigoarea constructorilor de 

lume nouă. Tot astfel, în orașele reședință de județ, 
ta Pitești și Satu Mare, !a Tulcea, Vaslui sau Craiova, 
ta Alexandria, Focșani, Rîmnicu Vîlcea ori Suceava, 
aici ca pretutindeni dealtfel, sărbătoarea de August 
desprinde din înfățișarea nouă a acestor orașe exem
plificarea propriei ei semnificații. Iar dincolo de aceste 
fapte, încorporîndu-îe pe toate și făcîndu-și simțită 
prezența în bucuria de recunoscut și în glas, și în gest, 
și în spiritul tînăr și avîntat al coloanelor de demon
stranți, se străvede în adîncuri de conștiință și se 
înalță ca o prezență tutelară a vieții noastre politice 
cucerirea de temelie a socialismului românesc. A- 
ceasta este democrația societății noastre noi, înfrățire 
a destinului comun și statură a demnității oamenilor, 
respectul de sine al omului de la care începe respectul 
de sine al unui popor și se însuflețește inima lui în 
acea stare de inspirație care-i fertilizează munca și-j 
dă gîndului putere vizionară.

Coloanele de demonstranți au prezentat, desigur, 
fapte, în primul rînd certitudini ale muncii lor. Insă a- 
ceste fapte trebuie înțelese în interdependența lor, 
numai astfel fiind posibil să sesizăm că dincolo de pro
centele privind producția netă, să zicem, înscrise pe un 
panou purtat de muncitorii unei întreprinderi, trebuie 
văzute ca un fapt la fel de important și întreprinderile 
abia date în funcțiune, și orașele reînnoite în care se 
resfiră bucuria sărbătorii, și casele de unde oamenii 
au venit pînă acolo, în pragul solemn al acestei săr- 
tori, și aspirațiile mereu mai îndrăznețe care ne lumi
nează inimile. Și atunci, în această cuprindere mai 
largă a orizonturilor țării, se întrevede întreagă și tea- 
fără și curată splendoarea sărbătorii libertății noastre, 
a zilei naționale a acestui popor vrednic pînă ta sa
crificiu și luminat șl încrezător în viitorul lui și rntr-o 
lume a păcii de care-șl leagă toate speranțele, a 
acestui popor viteaz și mîndru, care-și întemeiază fi
ința și idealurile pe realitatea Și pe conștiința libertă
ții lui.

DUMITRU ELIADE ■
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Că nu prea se știe exact cît trebuie în

vățat în gimnaziu, cît în liceu și cît în fa
cultate pare a fi singurul lucru< care se 
știe exact în ultima vreme. Ne întemeiem 
observația pe păreri deschis formulate de 
către buni profesioniști ai catedrei și pe 
diversitatea de opinii personale care aspi
ră la a se substitui unui necesar punct de 
vedere comun care să-i unească în aceas
tă privință pe autorii programelor și ma
nualelor de fizică. In general, manualele 
de gimnaziu — și programele cărora se 
conformează ele — evită supraîncărca
rea. Aceasta pare a fi fost rezervată 
pentru liceu. Cine dorește să se con
vingă n-ar trebui decît să stea de 
vorbă cu profesorii. Mihaela Ionescu, 
prof. gr. I la Liceul „Dumitru Petrescu" 
din Capitală : „Este importantă adaptarea 
programelor și a manualului la specificul 
de vîrstă al clasei căreia se adresează. Și 
este nefiresc să uităm că nivelul unei 
clase concrete nu poate însemna nivelul 
cîtorva elevi foarte dotați, să zicem. Pro
fesori și părinți deopotrivă, noi vedem și 
simțim foarte exact ce înseamnă o clasă 
de peste 40 de elevi și nivelul acelei clase. 
Eu, de pildă, am copilul într-a șasea, la 
o altă școală, într-o clasă de 42 de elevi. 
Ei bine, unii autori de manuale par a nu 
cunoaște condițiile concrete în care sînt 
folosite cărțile scrise de dînșii. Iar aceste 
condiții sînt date, în primul rind, de cla
sele care sînt așa cum sînt și de vîrsta 
copiilor. Nu trebuie uitat că au început 
școala la 6 ani. De acest lucru trebuie să 
ținem seama pe tot parcursul școlarității. 
Cît privește manualele de liceu, aici lu
crurile se schimbă. După gimnaziu se face 
un salt care sfidează vîrsta elevilor. Chiar 
elevii foarte buni au dificultăți. Răul cel 
mare este poate supraîncărcarea. Care în
cepe — cum altfel ? ! ? — prin programe. 
Și la care nici nu este nevoie să se mai 
adauge altceva decit cele 17—18 obiecte 
de învățămînt la o clasă și cele 6 ore de 
cursuri pe zi. Programa este încărcată 
față de numărul de ore afectate. Mai ales 
la treapta întîi. Manualele sînt greu acce
sibile multor elevi, mai ales celor din li
ceele industriale. Majoritatea problemelor 
sînt foarte grele. Sînt la nivel de concurs. 
Dăm probleme din culegeri, mai dăm de 
la noi. Dar nu putem dicta prea multe. 
Apoi, culegeri sînt puține. N-au mai fost 
reeditate de ani de zile. în fine, se în- 
tîmplă că noi străbatem prea repede ma
nualele, le parcurgem intr-un ritm prea 
alert, în detrimentul elevului, al experi
mentului, al calității învățării. Dar alt
fel nu putem termina materia. Am 
spus că problemele sînt grele pentru elevi. 
Cind o problemă din manualul de clasa a 
IX-a îmi ia mie două ore pentru rezolva
re, este clar că elevilor le va consuma 
simțitor mai mult timp. Și, atunci, cîte 
probleme îmi pot eu permite să cred că e 
bine să le dau copiilor pentru acasă, de 
exemplu ? Un asemenea lucru e normal 
să-1 intereseze pe profesor. Anormal e că 
nu-i interesează pe autorii manualului. 
Sigur, eu mă gîndesc la masa de copii, nu 
la vîrfuri. Dar manualele acestea fiind u- 
nice, sînt pentru toți elevii țării. La su
praîncărcarea de care vorbeam se adau
gă însă și o prezentare greoaie, chiar de
ficitară a lecțiilor din manual." Natalia 
Niculescu, prof. gr. I, Liceul de matema- 
tică-fizică „Mihai Viteazul", la unison cu 
colegele sale Gabriela Șeitan și Ștefania 
Popescu care, fiind alături, au contribuit 
la formularea clară a următoarelor opi
nii : „La fizică, numai elevii excepționali 
pot învăța tot ce cuprind manualele. Și 
ne referim la clase de matematică-fizică. 
Predăm pînă în ultima zi de școală. Pro
gramele sînt excesiv de încărcate, la a 
IX-a și la a X-a, cu materie tradițională 
de liceu, ca să zicem așa, pentru că la a 
XI-a și a XII-a predăm o materie pe care 
noi am fâcut-0 în facultate. Aici autorii 
iau drept modernizare introducerea unei 
cît mai mari părți din materia de facul
tate Ia liceu. Ehei, unde sînt zăpezile de 

altădată ?, cînd modernizare a predării 
putea să însemne chiar și integrarea ex
perimentului în lecție... Dar nu mai avem 
timp de această integrare, fiindcă n-am 
mai putea parcurge decît jumătate din 
programă. Handicapul începe la trecerea 
de Ia gimnaziu la liceu. Copiii obișnuiți. 
media, majoritatea, rămîn cu goluri mari. 
Programa, și așa excesiv de încărcată, mai 
e completată, adică depășită de manual. 
Care manual, la a IX-a seral, este impo
sibil de parcurs. La a XI-a, manualul e 
scris parcă anume ca să nu fie înțeles 
decît de profesor, nu cumva să-1 înțelea
gă și elevii. Capitolul de electronică e o 
mostră. Problemele de la acest capitol nu 
le rezolvă decît 2—3 elevi. în general pro
blemele din manuale au ajuns mai grele 
decît în culegeri. Iată o întîmplare eloc
ventă : la etapa județeană și pe munici
piul București a olimpiadei de fizică, la 
clasa a XI-a de pildă, din 6 probleme 4 
erau din manual iar a cincea era una re- 
formulată, dar tot din manual și aceea. 
Sub aspect grafic, manualele noastre stau 
rău. Mai ales cel de clasa a XI-a. Acolo 
optica se bazează pe desene, or, tocmai 
acolo hîrtia este neadecvată și lipsesc 
culorile. Trebuie subliniat faptul că noile

Dosarul manualelor școlare

FIZICA
manuale au fost introduse pentru moder
nizarea învățămintului fizicii dar, mai 
ales datorită supraîncărcării, ele submi
nează eficient tocmai modernizarea pre
dării. Noi lucrăm cu clase întregi, care au 
36—40 de elevi, nu doar cu cei 2—3 care 
înțeleg aproape fot. Introducerea experi
mentului integrat pretinde mai mult de
cît se poate în condițiile noasire."

Se pare deci că mai sînt încă destule 
de discutat și de lămurit în legătură cu 
manualele de fizică. Am încercat să aflăm 
unele lămuriri de la prof. univ. dr. Ion 
M. Popescu, prorector al Institutului po
litehnic din București, vicepreședinte al 
comisiei de fizică a Ministerului Educației 
și învățămintului. Și am aflat.

— Tovarășe vicepreședinte, cunoașteți 
noile manuale de fizică ?

— Da.
— Răspund manualele noi cerințelor 

care le-au impus ?
— Poate că în anumite capitole sînt 

prea stufoase. De fapt, la a IX-a s-a tre
cut deja la indicarea paragrafelor care în 
proxima ediție vor fi tipărite cu carac
tere mai mici. Se păstrează astfel unita
tea întregului manual. Ar fi de dorit ca 
la finele fiecărui capitol să se facă exem
plificări mai multe în legătură cu im
plicațiile în tehnică și tehnologie ale ca
pitolului respectiv. De asemenea, ar fi de 
dorit ca laboratoarele dd fizică, în toate li
ceele, să fie bine dotate, așa încît să cu
prindă o bună parte din experiențele fun
damentale. Se impune acest lucru deoa
rece legătura directă între teorie și apli
cațiile fundamentale se face în primul rînd 
și mai ales prin laboratoarele de fizică și 
chimie. Majoritatea țărilor dezvoltă aces
te laboratoare, fără să mai apeleze la alte 
tipuri de laboratoare. Este evident de ce : 
în laboratoarele de fizică se prezintă ex
periențele cruciale din care se ramifică 
aplicațiile specifice disciplinelor tehnice 
de bază și disciplinelor tehnologice. Ma
joritatea liceelor noastre nu sînt dotate cu 
astfel de laboratoare, deși se putea face 

acest lucru dacă nu se cheltuiau fondurile 
pe diferite mașini-unelte și alte utilaje 
tehnologice care nu sînt folosite și care, 
chiar utilizate, n-ar avea o contribuție 
importantă la formarea elevului din punct 
de vedere științific. Cînd spunem din 
punct de vedere științific, ne referim la 
faptul că orice elev care învață fizica tre
buie să se aleagă măcar cu cunoașterea 
legilor naturii. Numai după ce sînt bine 
cunoscute aceste legi se pot înțelege pro
cesele tehnologice complexe pe care le în- 
tîlnește orice muncitor în diferitele dome
nii industriale. Este evident că un rezultat 
de calitate al unui muncitor depinde mult 
de convingerea lui că disciplina tehnolo
gică ce trebuie respectată în activitatea 
depusă nu este o emanație a unui legiui
tor ci un rezultat al legilor naturii și că 
aceste legi ale naturii reprezintă starea 
lucrurilor independent de ființa noastră. 
Dotarea corespunzătoare a laboratoarelor 
de fizică în fiecare liceu ar fi mult mai 
eficientă economic deoarece experiențele 
fundamentale care trebuie înțelese de toți 
elevii rămîn aceleași cît lumea, pe cînd 
dotarea într-o anumită tehnologie are du
rată maximă de viață eficientă 4—5 ani. 
Din acest punct de vedere susținem că 

manualele noi pot fi foarte utile cu a- 
ceastă condiție : să fie dublate de labora
toare bine dotate ; și folosite. Spun și fo
losite deoarece chiar modesta trusă de 
experiențe de fizică de liceu este 'găsită 
de multe ori prăfuită în diferite rafturi, 
profesorii chiar neștiind s-o folosească. Și 
iată că am ajuns la problema crucială ,a 
predării fizicii : existenta unor buni pro
fesori de fizică. Manualele, oricît de bune, 
nu pot aduce mari schimbări în învăță- 
mîntul fizicii, dacă nu avem profesori 
foarte buni. Este de remarcat că recipro
ca nu e adevărată. Profesorii foarte buni 
pot suplini manualele.

— Să revenim la manuale. La manuale
le unice. A fost o idee bună crearea aces
tora ?

— Ideea unor manuale unice pentru 
toată gama de elevi dintr-o generație este 
pe deplin greșită. Să nu uităm că oa
menii se nasc diferențiați. Dacă scoți un 
singur manual pentru, toți elevii unei ge
nerații, prima întrebare este pentru care 
nivel să-1 faci : superior, mediu, medio
cru ? Dacă-1 faci pentru cei buni — și e 
normal ca o națiune care optează pentru 
un singur manual să-1 gîndească pentru 
cei buni — circa zece la sută îl înțeleg și 
se prezintă bine. Restul : unii înțeleg 
ceva, iar alții devin dp la început com- 
plexați. Dacă-1 scrii pentru medie, cei 
slabi vor înțelege puțin din el, iar valorile 
reale, de viitor, mințile de viitor ale tării 
sînt lenevite și dispăr în mare parte în 
domeniu. Ca atare se impune să avem 
două-trei ticuri de manuale de fizică di
versificate pe nivele, care să fie folosite 
simultan la clasă și care să cuprindă fie
care întreaga materie.

— Ce ar trebui pentru aceasta 1
— Bineînțeles, un astfel de lucru cere o 

preocupare mai mare pentru învățămînt 
din partea conducerii M.E.ț. și a profeso
rilor, Și anume din partea conducerii mi
nisterului, pentru a se trece la un învă
țămînt diversificat — pe clase de nivel 

— iar din partea profesorilor pentru a 
face o selecție judicioasă a valorilor* pe 
clase. S-ar părea că ar fi o discriminare 
în învățămînt Impresia aceasta este com
plet falsă, deoarece existența unui singur 
manual face să apară mutilați întrucit e- 
levii nu sînt pregătiți conform valorii și 
posibilităților lor.

— Nu credeți că s-ar ajunge la situația 
absurdă ca tot învățămintul să se invir- 
tească în jurul fizicii? Dreptul de a pre
tinde împărțirea elevilor pe grupe de ni
vel l-ar cere, a doua zi, și matematica, 
și alte discipline...

— Eu am în vedere faptul că elevii buni 
sînt buni la toate materiile. Nu fac o ple
doarie absurdă pro domo ca fizician. Ju
dec lucrurile în primul rînd ca pedagog, 
împărțirea pe clase de nivel nu trebuie să 
pornească de la aptitudinile pentru fizi
că, română, matematică etc., ci de la ca
pacitatea intelectuală a elevilor, care se 
poate testa în cele patru clase de gimna
ziu astfel ca împărțirea să înceapă din 
clasa a IX-a și să fie efectiv un mijloc 
eficient de creștere a valorilor de miine 
ale acestei țări și totbdată un mijloc si
gur de atingere a cotelor maxime în pre
gătire pentru fiecare tînăr. La fiecare sfîr- 
șit de an se pot face corecții, deplasînd 
elevi într-un grup sau altul, după evolu
ția fiecăruia. Un asemenea sistem ar avea 
și meritul că ar menține o permanentă 
atmosferă de competiție în munca elevi
lor, formindu-i pe tineri din vreme pen
tru trăsătura accentuat competițională a 
lumii în care trăim și mai ales a lumii 
mileniului următor, în care vor trăi ei. De 
asemenea, nu exclud posibilitatea ca. în 
treapta a doua de liceu, elevilor care nu 
au aplicații deosebite spre partea teore
tică a formării lor pentru viață să li se 
dezvolte cu precădere înclinațiile practi
ce, plecînd de la premisa că un muncitor 
bun e cel puțin la fel de mult stimat ca 
și un inginer, un medic, un literat care își 
fac meseria în mod corespunzător.

— Dar ce se întimplă cu mecanica, de
venită o nouă disciplină școlară 7 Cunoaș
tem un caz in care profesorul, de la în
ceputul anului școlar, a făcut fizică in 
orele de mecanică. Elevii nici măcar n-au 
dus la școală manualul. Care manual, 
pe copertă este manual pentru elevi, iar 
pe pagina de titlu este — tipărit clar ! — 
manual pentru profesori. Pentru cine au 
scris de fapt autorii mecanica de clasa a 
X-a ?

— Nici ei nu știu ?
— Găsiți că este firesc să se facă și la 

fizică tradiționalul capitol de mecanică și 
să devină și disciplină independentă de 
studiu ?

— Ei; autorii, au cam transpus pentru 
liceele industriale situația din învățămîn- 
tul superior. Așa au ajuns la introducerea 
mecanicii în paralel cu fizica. Lucru care 
se repetă cu electrotehnica la liceele de 
profil. Ei zic că după aceea introduc teh
nologiile și aceste cursuri ar fi baza teh
nologiilor. Cei ce predau tehnologiile spun 
însă că degeaba se fac aceste cursuri, 
fiindcă elevii nu înțeleg nimic. Este una 
din deficiențele învățămintului nostru. 
Dar mai e și altceva. Scrise acum 
3—4 ani, mecanica și electrotehnica 
descriu procese tehnologice de acum 
10—15 ani. Care între timp s-au schimbat. 
Așa că manualele, de fapt, chiar dacă ar 
fi înțelese, nu mai sînt bune. Dealtfel, ni
căieri nu se scriu cursuri de tehnologie. 
Peste tot în lume se știe și se afirmă : 
tehnologia se învață muncind. Noi îi du
cem pe elevi și stau degeaba la practică, 
dar le predăm tehnologia cu creta. în 
condițiile în care — trebuie spus odată 
deschis și acest adevăr ! — profesorii de 
tehnologie la liceele industriale sînt a- 
proape toți ingineri slabi, care nu fac față 
în industrie. Se mulțumesc să cîștife mai 
puțin, dar se, bucură că scapă de proble
mele industriei. Aceasta e situația reală.

DORIN GHERGHINESCU B

VASILE TOMESCU
(Urmare din pagina 9)

creat de Marin Constantin, de o tulbură
toare simplitate, și ajung pînă la magis
tralele oratorii, sonate, Triplul concert 
pentru vioară, violoncel, pian și orchestră 
compuse de P. Constantinescu, la admira
bilele creații simfonice, vocal-simfonice 
sau camerale semnate de S. Drăgoi, D. 
Cuclin, Z. Vancea, M. Negrea, P. Ben- 
toiu. D. Popovici, V. Munteanu. Primul 
dintre oratoriile amintite ale lui P. Con
stantinescu, pe care am avut fericirea să-1 
prefațez în partitura tipărită de celebra 
editură Bărenreiter din Kassel, pe discul 
Electrecord precum și pe discul editat de 
Casa Deesse din Paris, lucrare interpre
tată Ia noi ca și în multe centre de peste 
hotare, situează pe autor pe linia mari
lor creatori ai genului începînd cu J. S. 
Bach. „Există compozitori contemporani 
—■ scria un ziar din Dresda la 6 ianuarie 
anul acesta — care niciodată nu au fost 
la modă și care tocmai de aceea sînt po
sesorii prezentului nostru", ilustrînd în 
acest sens cu numele lui Fr. Martin, A. 
Honegger și P. Constantinescu. Iar 
„Săchsisches. Tageblatt" însemna la aceeași 
dată despre audiția oratoriului compozito
rului român : „Oratoriui de Bach este 
magnific și asigură rețete, d'ar, pe lingă 
el, în universul sunetelor există în actua
litatea imediată o operă care acum ni 
s-a relevat la Dresda".

— De cînd se poate vorbi, la noi, despre 
școli de muzică bizantină ?

— Școlile de muzică bizantină au înflo
rit pe pămîntul nostru începînd cu acti
vitatea desfășurată de Filotei, activ Ia 
curtea lui Mircea cel Bătrîn, pentru a do- 
bindi o largă recunoaștere peste hotare 
în epoca lui Ștefan cel Mare și o nouă 
strălucire în epoca brîncovenească. Nenu
mărate manuscrise și tipărituri românești 
aflate la noi și in centre de cultură ale 
lumii atestă aportul original la crearea și 
teoretizarea acestei muzici, continuat de 

autori ca A; Pann, G. Musicescu, D. Gh. 
Kiriac, G. Cucu. Muzicologi al epocii mo
derne și contemporane ca I. D. Petrescu, 
Gr. fanțiru, Gh. Ciobanu, T. Moisescu, 
M. Ionescu, S. B. Bucur, V. Giuleanu, 
A. Șirli, H. Petrescu, împreună cu au
tori de peste hotare ca J. Raasted. D. Ste- 
fanovic, A. E. Pennington sau D. Cono- 
mos, relevă cu autoritate identitatea a- 
portului românesc în cultura muzicală bi
zantină. Pe planul compoziției, interpre
tării și gîndirii teoretice sînt fructificate 
în organică relație cu elementele folcloru
lui românesc particularitățile modale de 
străveche obîrșie și rezonanță, generozi
tatea inspirației melodice, subtile proce
dee de înveșmîntare eterofonică, polifo
nică și timbrală.

— Rămine — ne-am îngădnr să vă con- 
pletăm — ca pasionanta activitate de pe 
acest tărîm să Tie cuprinsă și în sistemul 
de valorificare a patrimoniului cultural 
național.

— Exact î
—■ Dar cum ?
— Prin sincronizarea cercetării cu ti

părirea și înregistrarea pe disc, astfel în
cît să oferim științei românești șl univer
sale un Corpus integral al acestei muzici, 
al cărui etos participă la definirea muzi
calității românești. Consider că avem 
dreptul și datoria să organizăm chiar un 
festival național al muzicii vechi de pe 
teritoriul patriei noastre.

— Cum vă argumentați propunerea ?
— -Avem în țară multe formații de mu

zică veche în^măsură să valorifice monu
mente ale acestei creații aparținînd dife
ritelor straturi de culturi (muzică bizan
tină și orientală, muzică gregoriană, mu
zică a autorilor autohtoni - din perioada 
clasică). Implicit, s-ar valorifica și acti
vitatea acestor formații, hu o dată mal 
mult decît meritorie.

— Apropo de arta bizantină, spunețî-ne, 
vă rugăm, ați citit interviul nostru cu 
poetul Ioan Alexandru, din penultimul 
număr al „Flăcării" ? Interlocutorul nos
tru vorbește despre un „model bizantin" 

care s-a imprimat adine in spiritualitatea 
românească, jucînd un rol decisiv în con
stituirea ei.

— Ideea unui „model bizantin", afirma
tă de Ioan Alexandru nu numai în inter
viul pe care l-ați publicat, dar și în ope
ra însăși a acestui mare poet contempo
ran, exprimă tocmai esența prezenței ro
mânești în cultura bizantină, care nu re
produce, ci creează, demonstrînd perma
nența și rodnicia sursei. Este exact ceea 
ce ne cohflrmă și domeniul muzicii noas
tre, care incorporează dealtfel tot atît de 
structural elemente ale culturii antice de 
sinteză traco-getă, elenistică și latină.

— Dv., stimate Vasile Tomescu, sînteți 
și autorul monografiei „Musica Daco- 
Romana". Tomul I al acestei impunătoare 
lucrări a apărut, dacă nu ne Înșelăm, la 
Editura Muzicală, acum vreo doi ani, fiind 
consacrat evocării artei sunetelor in ca
drul vieții spirituale a epocii vechi de pe 
teritoriul patriei noastre, aspectelor artei 
vocale și coregrafice. Ne stă pe limbă 
o întrebare de profani : cum cîn- 
tau strămoșii noștri, cum suna glasul 
lor ? Nu, nu ne răspundeți acum, păstrați 
răspunsul pentru mai tirziu, după ce veți 
mai medita asupra lui. Acum spuneți-ne 
doar, vă rugăm, ce va cuprinde tomul al 
doilea și în ce stadiu'se află el.

— Cel de al doilea volum al lucrării Ia 
care vă referiți își propune să documen
teze prezența artei instrumentale, parti
ciparea muzicii la activitatea teatrală, per
petuarea unor valori ale culturii antice 
în folclorul românesc și a unor teme ale 
istoriei daco-romane în creația muzicală 
românească și universală. Lucrarea ur
mează să vadă lumina tiparului în cursul 
anului curent, prin sîrguința aceleiași har
nice întreprinderi poligrafice din Brașov.

— Care sînt premisele și obiectivele cele 
mai importante pe care le implică cerce
tarea muzicii noastre în epoca veche ?

— Cercetarea muzicologică românească 
— cea de ieri ca și cea de azi — a fost 
și este conștientă de marele interes pe 
care îl suscită trecutul muzicii naționale, 

din punctul de vedere al istoriei patriei 
ca și din perspectiva participării noastre 
la cercetarea muzicologică fundamentală 
pe plan mondial. Abordarea într-un sis
tem cuprinzător a problemelor legate de 
cultura muzicală a strămoșilor n-a deve
nit însă posibilă decît în etapa actuală, 
cînd istoriografia, arheologia, lingvistica, 
etnografia, folcloristica muzicală au ob
ținut rezultate notabile în studiul surse
lor vechii civilizații autohtone. Mă refer, 
de pildă, la vestigiile civilizației geto-dace 
descoperite în apropierea davei (oppidum) 
de la Popești pe Argeș, presupusa Arge- 
dava Este vorba de cupe deliene de fac
tură getă revelatoare pentru importanța, 
acordată dansului în cadrul unui sincre
tism cultural local. O descoperire ca a» 
ceasta ne ajută să înțelegem mai bine de 
ce istorici și geografi ai antichității îl so
coteau pe legendarul Zamolxis alături de 
Orpheu și Museu, celelalte două persona
je mitice ale Traciei care simbolizează 
muzica. Ideea sincretismului artistic legat 
de Zamolxis este atît de puternic reliefată 
în istoriografia antichității încît Lexico
nul lui Hesychius din Alexandria o sin
tetizează prin următoarea glossă ; „Za
molxis — Cronos (Saturn), zeul timpului, 
tatăl lui Zeus însuși ; dans, pantomimă ; 
cîntec, cîntec magic, religios, cîntec de 
luptă".

— Am vrea să retractăm întrebarea 
noastră de adineaori. De fapt, s-o refor- 
mulăm. Deci n-o să vă mai întrebăm 
cum cîntan strămoșii, fiindcă sunetul de 
demult, e limpede, n-a putui fi păstrat 
pentru o ureche care nu s-a ivit în timp. 
(Deși, observa cineva, c<wa din ei ar mai 
rămîne, se pare, imprimat în cuvînt, o 
materie care ia uneori amprenta glasului 
uman, ca și lutul... Dar asta e o altă po
veste.) O să vă întrebăm așadar, direct și 
simplu, de cînd putem vorbi despre do
cumente elocvente pentru afirmarea cul
turii muzicale în spațiul civilizației sud- 
est europene șî autohtone. De cînd ?

— Ne putem referi, de exemplu, la do
vezi materiale. în legătură cu prezența
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• acțiunea „șușa" •

Pămint românesc
Pămîntul tării mele din mine nu se mută, 
Cit timp prin mine seve coboară-n rădăcini. 
Iar cerul din semințe nu-i patrie durută, 
Cînd pulsul ei lăuntric ne-ncinge cu lumini.

Țarina orișiunde ne strigă și ne poartă, 
Atita timp cit sintem cutremurati de ea. 
Și trupul doar' acelor e ca o mare moartă, 
Ce nu și-o știu de inimi cu mina-apropia.

Pămîntul țării-nseamnă iubire și durere. 
Lumină risipită din unu-n celălalt, 
Cind cerul lui de datini și tulnice ne cere 
Să îl cioplim fierbinte cu sîngele-n bazalt.

Țarina limpezită de propria-i văpaie
In andezit răsună pe cumpeni de cuvînt, 
Cînd fiii lui Zamolxe încing o horă n ploaie, 
Iar dansul lor miroase a grine și-a pămint

Țărîna ce-aș dori-o adine rostogolită 
Pe axa de lumină a măduvei de zi, 
îmi constelează trupul cu-aeea nedezmințită 
Putere de-a învinge și alta de-a trăi.

Pămîntul e-nvierea lăuntrică prin care 
In lume nu se poate stingaei să te răsfiri, 
Cînd răstignit e graiul pe sacrele altare 
De ierburi de mireasă și clopote de miri.
Țărîna ce rostește culorile spre sîmburi 
Și-n care pling mioare pe gurile de rai. 
Mereu ne amintește c-aiei nu sintem singuri. 

Că mai arăm o glie, că mai vorbim un grai.

Pământul' ce rămine și care-n veci nu pleacă, 
Pămîntul eare-n inimi de mii de ani nc-a fost. 
Sub viscolite vetre de patimi nu se-aplcacă. 
Cit timp această (ară ne știe pe de rost !...

LUCA ONUL ■

Surori
Sălcii, sălcii curate 
aidoma cerului de luni, 
bezmelice-n mine-s vărsate 
visele ca potire de buni.

O, surorile mele de mas 
in vrăjmaș ceas de culme 
statornice-n cunune ati rămas 
din umbre cum să mă adune î

De la primul la ultimul cuvint 
pierdut doar voi m-ati plins 
mi-ați mingiiat grumazul de mînz 
fecioare, fecioare in apă de rînd.

• SANDU STEUAN ■

Căi de comunicație a
S-a ținut nefrint dialog 
cu înaltul înaltului 
prin antenele spicului de grîu.

Prin turnurile și zidurile cetății 
s-a comunicat mereu împrejurimilor 
și mai departe 
și s-a respectat dreptul de-a fi — 
aici și așa !

Prin cei cărora nu le-a fost teamă 
să plece de-acasă 
și nu au uitat să se-ntoarcă, 
nici rușine să vină-napoi, 
am vorbit lumii despre 
„mult in puțin și bun 1".
Ce n-am putut învăța noi niciodată : 
limba agresivității.

Prin țevile de tun 
se comunică numai cu moartea —

și noi sintem Nemuritori 1
GHEORGHE DINICA ■

Cine? Ce?
Poate-a venit o burniță de lănci 
dezmeticită din străbuni ?
Poate-i potop cimpia — un potop 
de ochi loviti de văzul meu de-acum ? 
Poate-a venit o ploaie de riduri 

călătoare — 
nn chip nomad, ea un reflex de spare...

Cine-a căzut temeinic pe-aeest șes — 
atit de greu, incit 
eu nu-1 mai pot cuprinde, 
și parcă-aș sta-nlăuntrul lui

ea într-o sarcină fierbinte T 
Dar a erupt o mare ?
Dar m-a-nșfăcat un flux ?
Dar mă iubesc părinții 
și mă rețin in puls ?
Dar e o noapte-n urmă 
și-o alta înainte ?
Ce rîs năprasnic a trecut pe-aici 
de mi-a-nnegrit avutul din cuvinte “

IONEL DINCA ■

Calul neînșeuat
Intr-adevăr 
calul neînșeuat 
este cel mai frumos Om di» Univers. 
Calul neînșeuat 
fără ochelari 
de cal 
fără hamuri 
zăbală 
și hățuri.

Calul neînșeuat 
este cel mai frumos Om din Univers. 
Calul neînșeuat 
eare nu cunoaște biciul 
stăpinul.

Acest cal superb 
este păcatul meu iertat 
conștiința mea curată.

PETRU DAN LAZAR ■

Despre dragoste
Despre dragoste nu poți să spui
Decit că in grădină erau mulți portocali șl 
Gardurile își scoteau mirate pălăria 
Încărcată eu păsări 
In fața rochiei tale mov 
Copacii strigau : „mamă, mamă !" 
Nisipul cu ochii cenușii te urmărea 
Bănuitor, •
în plimbarea de singurătate. 
Sprijinită de zid 
Murmurai cuvinte (de dragoste ?), 
Petele de pe zid păreau impresionante. 
Micile vietăți din aer 
își scuturau corpurile astrale 
Și fugeau mai departe 
Erai atit de. singură incit lesne se putea 

crede
Că ești o statuie părăsită. 
Cu degetele zgîriind chipul de aur 
Al înserării, 
Făcind semne in zadar 
Veșnicului peregrin 
Să vină o dată, 
Să-ți îndrepte o șuviță de păr de pe frunte.

SILVIA CHIJIMIA ®l

Spectacol de pierdut timpul
Am pierdut încă una din serile vieții noastre. De data 

aceasta în interes de serviciu. Contra sumei de 20 de lei 
am obținut un bilet „în picioare" la spectacolul „Melodii 
litoral 82“, aranjat de faimosul impresar, regizor, cîntăreț, 
actor de estradă, Giony Dimitriu. Cine este de fapt Giony 
Dimitriu ? Un om de plan secund al muzicii- ușoare româ
nești, un om de turneu, perseverent in organizări de spec
tacole de prost gust, specialist in „rețete" mai mult sau 
mai puțin „dietetice" pentru casele de bani.

Itar ni s-a întimplat să înregistrăm atitea platitudini, 
atîtea „subtile" vulgarități în două ore și cileva minute 
de ritm, muzică, oarecare umor de bulevard și foarte, 
foarte puțină fantezie. Am trăit într-un aer continuu de 
improvizație profesionistă, abil mascată^ într-o atmosferă 
de obligație îndeplinită funcționărește, cu indiferență și 
uneori chiar cu insolență.

Mai iutii a apărut o cîntăreață absentă de pe afiș ; 
Cornelia Șarpe, pe care Giony Dimitriu, joly-jocker-ul 
spectacolului, nc-a prezentat-o ca pe o debutantă de ,,real 
talent". Drapată intr-o rochie gri, blondă și bronzată, sub
țire și dezinvoltă, Cornelia Șarpe a lăsat impresia că 
vine de la un local de mina a doua : a cântat mai ales fals 
și strident și s-a strecurat printre violențele orchestrei 
cu teama de a nu fi călcată de un Rolls Royce defect.

Cornel Constantiniu ne-a amintit incă o dală că se află 
în căutarea propriului său glas și că suferă de traheită. 
E bizar cum unii cîntăreți de muzică ușoară nu-și găsesc, 
în sfîrșit, după atiția ani de carieră, un stil prin care se 
pot exprima cel mai firesc și inteligent, nu chinuit, eu 
disperare și chiar cu angoasă. Surprinzătoare deprofesio- 
nalizare pentru un absolvent de institut de teatru ! Cîn- 
tărețul ar trebui să facă o pauză vocală mai lungă, să 
se judece pe sine cu mai mult spirit critic, să-și recon
sidere repertoriul, să rămină la cinteccle pline de lirism 
și de tandrețe care l-au lansat și să renunțe ia aerele de 
vedetă de estradă. El poate fi mai mult decit atit.

La un moment dai a explodat în scenă Maria Nag^, 
o interpretă care, în ultimul timp, mizează pc un succes, 
după părerea noastră, ambiguu. Maria Nagy se vrea o 
cîntăreață-saltinibanc. plonjează prin scenă in toate po
zițiile și ritmurile, dizgrațios și uneori chiar vulgar, se~ 
îmbracă fără gust și urlă agresiv, se ambiționează, ade
sea, nu să cînte, ci să spargă timpane. Cită deosebire în
tre această Maria Nagy și cea care, ci nd va, in Cenaclul 
Flacăra, făcea dovada unor indiscutabile calități, aplau
date de publicul care, și azi, așteaptă reîntoarcerea artistei 
la talentul — real — care a lansat-o !

In această numărătoare inversă de interpreți in recita
luri banale, singurul cîntăreț demn de reținut și de aplau. 
dat, cu stil și inteligență, a fost Mihai Constantineseu, 
firesc, cald, improvizind eu umor un dialog surizător cu 
spectatorii, asaltat de copiii din sală, cintind pentru toată 
copilăria noastră, cu o undă limpede de poezie și de sin
ceritate, salvind intr-uu fel concertul de la un eșec la
mentabil. Cînd Mihai Constantineseu va reuși să-și cul
tive mai atent înclinațiile spre poezie, poelizind fără 
locuri comune și sub dicteu automat, va deveni, desigur, 
o voce cu un timbru de mare puritate în muzica noastră 
ușoară.

Marina Voica a cîntai cu antren, cu vervă, bine disti
lată, eu oarecare strălucire, mișcindu-se discret și cu bun 
simț, citeva melodii cunoscute și răsuflate. Oricum, Ma
rina Voica nu-și trădează spectatorii, nu-i minte, nu-i 
amină. Pentru ea, fiecare concert reprezintă o revelație 
și o solicită ca o premieră.

Dar, pînă Ia urmă, ce a vrut să spună acest concert ? 
Ce a vrut să spună acest spectacol organizat sub egida 
A.R.l.A. de către Giony Dimitriu, cupleiist banal, stereo 
tip» și calp, cu antren de restaurant? Se pare că nimic. 
Spectacolul urmărit de noi a fost, clar, un spectacol de 
„rețetă". N-am rîs, nu ne-am distrat, rareori am trăit 
momente de artă fragilă și ușoară. Am părăsit concertul 
dezamăgiți, obosiți și înșelați. Pentru că, printre altele, 
reprezentația a plutit în derivă pe valurile tulburi ale 
unei orchestre dezordonate și stridente numită Litoral, 
cu stațiile de amplificare scîrțîind ca toate ușile rămase 
neunse^ de pe pămint ! Formația ni s- a părut o tristă 
improvizație, acoperind mereu interpret», neinspirată și 
nesigură în orchestrație, in acompaniament, rudimentară 
în exprimare, fără finețe, fără nuanțe.

Astfel de spectacole pot fi considerate, fără remușcări, 
spectacole de pierdut timpul ! Or, asemenea spectacole, 
slavă Domnului, ne putem organiza și singuri, fără talen
tul de detector de banalități al hii Giony Dimitriu.

ADRIAN DOHOTARU ■

can

fluierului cu 39 500 de-aiii în urmă în via
ța locuitorilor de pe cursul mijlociu al 
Dunării, iar în zona munților Carpați in 
perioada paleoliticului superior, ceea ee 
sugerează o vechime de aproximativ 10 000 
de ani. In primul caz este vorba de un 
fluier din os de urs, datat prin metoda 
radiocarbonului (C 14), iar al-doilea caz 
de un tub din corn de cerb sau ren, con
siderat ca aparținînd unei faze superioare 
a magdalenianului, avind o perforație lon
gitudinală și patru orifieii laterale cores- 
punzînd tipului de fluier ce va fi per
fecționat în epocile următoare. De aseme
nea, aparțin stratului de cultură arhaică 
figurile umane în mișcare, pictate sau 
modelate pe va.se, denumite „suporțuri- 
hore“. caracteristice civilizației care a în
florit în perioada neolitică, la confluența 
dintre cel de al IV-lea și al IH-lea mile
niu, în nordul Moldovei. Statuiete din te
racotă aparținînd culturii Gîrla Mare, da- 
tînd din epoca bronzului —- secolele XV— 
XIII — au aceeași semnificație ; una din
tre ele, descoperită la Ostrovul Mare, jud. 
Mehedinți, reprezintă o dansatoare care 
ilustrează practica cultului zeiței-mamă, 
înlocuit prin heliolatrie în aceeași epocă 
a bronzului. Notez că ecouri ale cultului 
soarelui se păstrează vii în balade ca 
„Soarele și luna" sau „Iese muma mire
lui" — cintec de nuntă din Făgăraș cules 
și interpretat de nemuritoarea Maria 
Tănase.

— Deci la întrebarea : eum cîntau stră
moșii, ce înseamnă cîutecul nostru' ar
haic ? — ne rămine deschis, pentru răs
puns, acest drum : supraviețuiește cînte- 
cul nostru folcloric, care, precum s-a spus, 
este și proaspăt, dar și străvechi, arheolo
gia lui confundîndu-se cu perpetua naș
tere, pînă la îneîntarea sau deruta cerce
tătorului...

— Văd că vă oferiti singur răspunsuri.
— Dar eum pot fi definite — cum le de

finește muzicologul care sînteți — elemen
tele specifice culturii noastre muzicale în 
epoca veche ? Și în ce măsură acestea îșî 
află ecouri în contemporaneitate ? (Deci 
in folclor, dar nu numai

— Dacă fenomenul de poligeneză se ma
nifestă în general prin forme de expresie 
relativ asemănătoare, conferind valorilor 
mitologiei, artei un anume caracter de u- 
niversalitate pe planetă, modul în care se 
concretizează prin muzică spiritualitatea 
unei colectivități etnice distincte — ase
menea triburilor geto-dace unite într-un 
stat eare s-a afirmat în perimetrul earpa- 
to-pontieo-danubian printr-o remarcabilă 
civilizație — acest mod nu poate fi decit 
original, caracteristic. Creatorul și inter
pretul anonim, a cărui virstă este egală 
cu cea a folclorului, este cîntăr.ețul — poet 

■ și filosof — care-și face propriul portret 
liric în doine, expresie specifică a „spa
țiului mioritic", cum l-a definit Blaga, fi
lon al melodiei infinite, „deschise", pusă 
in apoteoză de George Enescu în „Pr^ 
ludiu la unison" și materializată de Brân- 
cuși in „Coloana infinită". Departe de ori
ce patetism exaltat, balada populară ro
mânească tranfigurează artistic, eu sobrie
tate, fapte extraordinare, teme de o mă
reție cosmică, printre care intervenția 
forțelor naturii în sensul dorit de om, așa 
cum întâlnim în „Miorița", „Mihu Copilu" 
sau „Ghlță Cătănuță". Nu trebuie însă să 
pierdem din vedere că realitățile folclo
rului a,șa cum sînt ele cunoscute de știin
ța modernă nu păstrează decit o parte 
din trăsăturile artei vechi, inclusiv sub 
aspectul limbajului, mijloacelor de ex
presie. Aceasta se explică prin evoluția 
firească a spiritualității poporului, prin 
ansamblul influențelor și confluențelor la 
care participă. Astfel, în balada „Mește
rul Manole" vedem astăzi, cum arăta Mir
cea Eliade, scenariul unui mit primordial 
care precede istoria sau, în termenii lui 
C. Brăiloiu, un reflex al „vieții anteri
oare".

— Ca să încheiem această pasionantă 
Incursiune în cînteeul nostru arhaic : cum 
Se integrează muzica în dinamismul civi
lizației daco-romane ?

— Pfocesul de asimilare a valorilor cul
turale nu. va înceta să se adîncească și, 
așa cum & existat o perioadă pre-traiană 

a sintezelor culturale-daeo-romane, « 
existat și o perioadă post-aureliană în 
cursul căreia s-a afirmat spiritualitatea 
Daciei romanizate și a dacilor „liberi" din 
care s-a zămislit civilizația românească. 
Numeroase documente ne oferă informa
ții despre cultura și obiceiurile romanilor 
stabiliți în Dacia și despre sintezele spi
rituale care S-aU săvîrșil aici. Vestigiile 
civilizației materiale — statuiete, basore
liefuri, vase, inscripții, monede, instru
mente muzicale autentice —, precum și 
opere istoriografice, scrieri muzicografice 
pe pergament și chiar notații muzicale 
ale antichității clasice fac posibilă recon
stituirea sistemului de valori proprii ar
tei sonore preluat și dus la desăvîrșire de 
poporul român.

— încă una din preocupările care vă 
definesc activitatea se referă la raportu
rile muzicale ale popoarelor din țările la
tine. O probează teza dv. de doctorat la 
Sorbona, închinată relațiilor muzicale ro- 
mâno-franceze, lucrare distinsă cu pre
miul Academiei de arte frumoase de pe 
lingă Institutul Franței, ea și istoria re
lațiilor muzicale româno-ltaliene, la care 
știm că lucrați in prezent. Dv. concreti
zați astfel, pe planul muzicii, un dialog 
care, pentru culturile noastre, este de 
veacuri un solilocviu. De ce ați crezut o- 
portun s-o faceți ?

-— Pentru a concretiza pe firul istoriei 
ceea ce constituia inițial un sentiment, o 
simplă premisă : anume că in multiplele 
contacte ale culturii noastre muzicale cu 
alte culturi, preeminente sînt relațiile cu 
cultura popoarelor neo-latine, determinate 
de afinități pe plan lingvistic, afectiv, ge
neral-spiritual.

— O întrebare adresată acum observa
torului fenomenului muzical la zi : se dis
cută despre — scuzați-ne pleonasmul ! — 
o „nouă avangardă" în muzica româ
nească. Despre ce este vorba ?

— O „nouă avangardă" contrariază, în- 
tr-adevăr, atît logica limbii, printr-un 
pleonasm factice, cit și istoria culturii 
muzicale ca atare. Cu adevărat nouă în 
muzică este opera care reflectă in mo

dalități inedite omul ca „miez și coajă", 
cum ar zice G. Lukaes. Dacă între a- 
ceste două părți ale fructului pe care îl 
coace o primăvară artistică nu există un 
raport organic, profund, recolta nu ajunge 
pînă în toamna împlinirilor. Cum spu
neam mai înainte, noul nu se consacră 
ca atare decit în perspectiva istorică și în 
acest sens cred, ca și colegul D. Popovici, 
că noi cu adevărat sînt permanențele mu
zicii noastre, fiindcă, apărute ca expresii 
de avangardă ale timpului respectiv, el® 
trăiesc continuu în viața spirituală ro
mânească : acestea sînt valorile de ieri 
consacrate astăzi și valorile de azi con
sacrate mîine.

— Nu credeți că în cronicile muzicale — 
ne adresăm acum redactorului șef al re
vistei „Muzica" — este prea multă săr
bătoare ? De ce lipsesc articolele critice 
ascuțite, polemicile ? Nu există lucrări 
care să le merite ?

— Ați sesizat intr-adevăr un aspect 
real al orientării revistei, ceea ce, evi
dent, este, susceptibil de discuție. Sper 
insă că nu e vorba de „prea multă săr
bătoare", ci de selectarea foarte exi
gentă a valorilor. Fără a subestima va
loarea criticii ascuțite, a polemicii, cred 
că în sprijinul desăvîrșiții măestriei ar
tistice este mai eficace relevarea mode
lelor, decit inventarierea tentativelor ne
izbutite, chiar dacă zgomotoase, preten
țioase. Convin însă că trebuie să acor
dăm mai multă atenție dialogului aprins 
de opinii în dezbaterea operelor, a di
recțiilor controversate.

— Spuneți-ne, vă rugăm, în încheiere, 
citeva cuvinte despre tendințele muzicii 
românești de azi. Ce este pregnant în 
aceste tendințe, ce este bun ?...

— Cred că cele mai semnificative orien
tări actuale ale muzicii românești sînt 
ilustrate de creații care descoperă noi și 
noi valențe modale, ritmice, timbrale ale 
melosului național, lărgind aria unei ex
presivități distincte. în strîns raport cu 
gîndirea și sensibilitatea poporului nos
tru și cu experiența prestigioasă a lumii 
muzicale contemporane. -



Simple note
Jurnal de vacanță

Marca fără Ulise
1.

1 august
Am regăsit marea.
Seara, o aud chiar cu 

lansul. Aici sînt și zeii și 
gîndesc cît de simplă ar

2 august

ferestrele închise, li recunosc 
altarele de care am nevoie și 
putea fi, în fond, filosofic.

bâ
rnă

De fapt, explicația emoției cu care regăsesc de fiecare 
dată marea ar trebui s-o caut, probabil, nu numai în 
amintirea ceasurilor petrecute pe .plajă. In tinerețe, a fost 
o vreme cînd am trăit, într-o cameră sărăcăcioasă, ca o 
pasăre în colivie. Și ce poate face o pasăre în colivie ? 
De obicei, păsările se adaptează sau mor. Van Gogh vor
bește chiar de o pasăre care a înnebunit Eu nici nu m-am 
adaptat, nici n-am murit, nici nu mi-am pierdut mințile. 
M-am apucat de citit. Mi-am umplut colivia de cărți. Și 
noapte de noapte, aproape toată adolescența mi-am pe
trecut-o citind la intîmplare, fără noimă și fără program. 
N-aveam nici discernămîntul să aleg, dacă aș fi vrut să 
aleg. Din întîmplare, cele mai multe erau cărți despre mi
turile antice, despre arta elină, despre filosofii greci. Dar 
Anatole France nu greșea foarte grav, poate, spunînd că 
o carte n-are importanță prin ceea ce conține, ci prin ceea 
ce pune în ea cel care o citește. Eu am pus în acele cărți 
nevoia mea de soare, de dragoste și de speranță. Cum aș 
putea face acum abstracție de ele ?

Surîd unei alte amintiri. Era iarnă, război încă, aveam 
șaisprezece om. iubeam o fată, se sfirșise vacanța de Cră
ciun și plecam, eu îritr-o direcție, ea în direcția opusă. Am 
stat în gară pină la miezul nopții, lăsînd să treacă, fiecare, 
un tren. Era o gară rurală, mică și cam pustie. Apoi am 
luat amîndoi același tren, dar numai pînă la prima stație

9

unde am coborît și am stat "pînă dimineața. N-am reținut i 
nici un detaliu de război din noaptea aceea, pur și simplu / 
războiul nu moi exista,, deși cu siguranță prin fața noastră ) 
treceau trenuri înghețate încărcate cu soldați și armament, î 
dar clădirile gărilor erau pline numai de spaima că pînă / 
la vacanța următoare nu ne vom revedea. Eram în afara > 
altor amenințări. Dragostea exorciza toate primejdiile. I 

Cred că morea a făcut același lucru. M-a ajutat să-mi ( 
găsesc un loc între tandrețe și ceea ce vreau să refuz.

Poate că ar trebui să scriu aici ceva despre iluzie. Mai 
ales că sînt, probabil, singurul naiv de pe plaja aceasta 
care uită că melodia sirenelor, din povestea lui Ulise, e 
alta astăzi.

Urmărind valurile care vin și se sparg de țărm, descopăr 
ceva ilogic în legenda Afroditei. Cum să se nască o zeiță 
din spuma valurilor, adică din partea cea mai efemeră a 
mării 2 Dm spuma valurilor ne puteam naște noi, dar o 
zeiță ? Dacă s-a născut din mare, Afrodita a apărut»din
tr-o mare imobilă ca eternitatea.

Cum era marea azi dimineață în zori. Fără nici un rid pe 
fața ei bătrînă ca lumea.

Vara trecută, un vînzător de gogoși străbătea plaja și 
striga • „Plîngeți copii, obligați-le pe mamele voastre să vă 
cumpere gogoși calde I" Ca și atunci, mă gîndesc că există 
tot atîta adevăr într-un asemenea strigăt și în tăcerea lu
minoasă care strivește trupurile prăbușite pe nisip. Ca și 
atunci, îmi spun că, murind în fiecare clipă, frumusețea nu 
dispare totuși niciodată ; și că pe o plajă caldă reușești 
uneori lucrul cel moi dificil, să stai perfect liniștit la jumă
tate de drum de amărăciunea de a ști că existența nu-ți 
e dată pentru totdeauna și de fericirea de a o avea to
tuși. Numai în asemenea clipe mi-a fost limpede de ce la 
Roma fiecărui nou papă i se repetă că nu va mai trăi 
douăzeci și cinci de ani.

Cît de ridicol e orice orgoliu aici. Cît de inutilă e mo
destia. Culcat pe nisip, îți repeți că singurul mod adevărat 
de a iubi viața este de a o iubi dureros. Răstignit între 
copilărie și moarte, fără s-o,uiți pe cea dintîi și fără s-o 
accepți pe cea de a doua.

Oare eu sînt cel care visa altădată să ajungă la Polul 
Nord ?

Profesorul
loan Canlatuzino
Insist cu scrisorile primite de Ion 

Simionescu — chiar cu riscul de a 
putea părea monoton — de la căr
turari și oameni de știință, de la 
dascăli eminenți și istorici, de la 
scriitori și de la pictori, cum s-a vă
zut și pînă acum în succintelel mele 
evocări, toți cu merite unanim re
cunoscute și toți — fără nici o ex
cepție — înrudiți în spirit și în nă- 
zuinți, întru aceeași dragoste de om, 
de dreptate și de fericire și bună 
rînduială obștească. Și între ele sînt 
cîteva de la savantul Ioan Canta- 
cuzino, medicul și biologul de re
nume mondial, pe care l-am cunos
cut foarte bine, pe care de nenu
mărate ori am fost tentat să-1 po
menesc și am ezitat întotdeauna, 
fiindcă mi-am dat seama că vorbele 
nu mă pot ajuta după gustul meu, 
să-i cuprincL personalitatea și să-i 
încheg portretul sufletesc și mintal, 
atît de luminos și de linear, atît de 
grandios și de exemplar în toate 
componentele lui, — rarisim și de
rutant parcă hărăzite unui singur 
semen de-al nostru.

Lumea de azi nu-1 mai știe așa 
cum a fost. Și încep deocamdată 
să-l înfățișez biografic cît mai pe 
scurt cu putință.

S-a născut la 25 noiembrie 1863, 
ca fiu al juristului Ion Cantacuzino 
— fost ministru în timpul domniei 
lui Cuza Vodă — și al Marjei 
Mavros, fiica generalului Nicolae 
Mavros, devenit aghiotant al gene
ralului Kiseleff, însărcinat de aces
ta cu organizarea carantinelor din 
epocă și care a lăsat Muzeului de 
antichități din București, prin testa
ment olograf, bogata sa colecție.

In casa lor, din Călineștii Praho
vei, s-a semnai Regulamentul Or
ganic.

Profesorul Ioan Cantacuzino ră- 
mîne orfan de tată la patru ani și 
toată educația și formarea lui s-a 
datorat mamei sale, a cărei amin
tire o păstra cu duioșie și evlavie.

La 16 ani, adică în 1879, este tri
mis la Paris, unde absolvă liceul 
„Louis le Grand", avind colegi, în

l O femeie-fotograf trece din cînd în cînd de-a lungul 
plajgi. Poartă pantaloni scurți, de un albastru tocit, iar de 
mina stingă îi atîrnă un colier de fotografii colorate. Merge 
cu ochii în pămînt și cu pas egal, ca și cum nu s-ar gindi 
la nimic. Poate chiar nu se gîndește. La intervale regulate, 
duce un fluier la gură și scoate un fluierat strident. Nimeni 
nu-i dă atenție, dar ea nu se sinchisește de acest amă
nunt. Lasă impresia că nici măcar"n-o interesează. își con-
tinuă cursa, ca un robot, fără să schimbe nimic din ritua-" ( 
Iul ei. ’

în timpul acesta, marea se tolănește la țărm ca o pisică 
leneșă în ochii căreia sticlește uneori o lumină perfidă.

Marea, nisipul, cerul, sînt aceleași din totdeauna. Cînd 
muzică și rugăciune, cînd altceva, de o nepăsare ironică. 
Dar noi ? Cineva îmi povestea despre o fată care, trăind 
undeva în ’ - .apropierea mării, ținea îritr-o sticlă apă 

„Marea mea", zicea fota. Și de fiecare 
pleca cu barca împreună cu tatăl ei, 
să schimbe apa. „Tată, ii zicea fata, 

dacă va face valuri, marea mea o să spargă sticla". „Tu 
nu vezi, p liniștea tatăl, că marea ta e o mare-copil ? încă 
nu știe .cum se fac valurile". Din păcate, vine totdeauna o 
vreme cînd nu mai putem zice „marea mea". Și cînd ra* 
mînem singuri, fără zei și fără legende, pe țărmul mărilor. 
Pe plajă, e un amestec ciudat de mondenitate și rumoare 
gureșă. Afrodita ? Ulise ? Cine are timp de ei ? Trebuie să 
fim atenți la ce se întîmplă pe uscat, nu-i așa ? Poate că 
vecinul tocmai spune ceva important și mai ales .ufiL La

de mare, 
dată cînd 
lua sticla

urma urmei grecii cu ale lor, secolul XX cu ale sale.
Cîndvo. ' ris, mi se pare, că mi-ar fi plăcut să trăiesc 

în secolul m Cervantes. Era o copilărie. Nici prostia, nici 
răutatea nu sînt în funcție de secole. Te lovești de ele, în 
funcție de mprejurări și de noroc. Și apoi, cei mai mulți 
s-au pi c :um să rîdă de DansQuijote. Nu-i mai dau 
atenție nici măcar prin rîs. îl lasă să se bată fără martori 
cu morile /înt.

Da, lumea a evoluat.

OCTAVIAN PALER E

Desene pe asfalt
------- —----- ---- '••■m----X,

Dresda, Madonnc,
Sashii (o

...Nici Dresda se credea că nu 
va mai exista pe hărțile lumii 
după nimicirea ei la 13 februar 
1945. Deși nu avea mare însemnă
tate strategică, nu avea fabrici de 
avioane ori de armament, deși nu 
găzduia trupe ce trebuiau anihilate 
înainte de a se integra frontului, 
totuși Dresda a devenit — cu arme 
clasice — un antrenament pentru 
Hiroshima. Aviația americană și-a 
asumat bravura sportivă de a șter
ge din istorie în numai citeva ore 
un oraș milenar adăpostind o mare 
zestre universală de opere de.artă. 
Numărul bombelor n-a putut fi 
calculat. Martori oculari ai dezas
trului spuneau că au văzut bombe 
ciocnindu-se în aer înainte de a 
mușca turlele de aur ori de a 
fractura podurile de fontă de peste 
Elba. Pămîntul a fost perforat cu 
orbite colosale, repede umplute cu 
structurile dezmembrate ale unor 
biserici ori palate cărora, ascunse 
în adînc, nici ruinele nu li se mai 
văd.

Reconstrucția n-a fost posibilă. 
S-au conservat cîteva vechi capo
dopere distruse numai pe jumătate 
(Zwinger-ul, din fericire. Opera, 
Primăria) și în jurul lor a fost 
concepută, rapid, o nouă Dresdă, 
cu palate de inspirație răsăriteană, 
cu amplă zidire, dar străină de 
spiritul orașului asasinat. Ceea ce 
cu migală^s-a făptuit într-un mi
leniu eriT greu să fie înlocuit în 
numai câțiva ani, dar oamenii au 
nevoie de case în care să poată 
dormi, de cinematografe și brută
rii, și e greu să le amendezi graba. 
Acolo unde a fost posibil, bijute
riile clasice au primit proporțiile 
originare și chipul pierdut.

Totuși Dresda din memorialele 
de călătorie de pînă în 19'45 nu va 
mai exista niciodată. Tremurăm 
pentru înclinarea turnului din 
Pisa, deplingem lenta scufundare 
a Veneției, mai avem lacrimi pen
tru Pompei și Palmira, dar, nu 
știu cum se întîmplă, țatastrofele 
petrecute mai aproape de noi ne 
tulbură mai puțin. Drama Dresdei 
(orașul declarat cu precauție des
chis a fost totuși distrus la ordine
le unui general zornăind de deco
rații) trebuie să ne pună în gardă: 
frumusețea nu se poate apăra sin
gură. .

Ațn impresia că sînt pe platoul 
de filmare al domnului Griffith și 
asist la dulgherirea decorurilor pen
tru un episod Dresda adăugat, post 
festum, secvențelor din „Intole
ranțe". Elba e veridică așadar, cu 
catedrale numai pe jumătate ridi
cate (meșterii vor fi somați să Îs 

tre alții, pe Romain Rolland, pe 
Joseph Bedier, pe Andre Suarăz ^i 
pe Victor Berard.

După ce își la licența la Sorbona 
în filozofie și mai apoi în științele 
naturale. începe medicina și dobîn- 
deste titlul de-doctor în 1894. în ace
lași an se reîntoarce în țară și este 
numit profesor suplinitor de mor
fologie animală la Facultatea de 
științe din Iași, de unde, doi ani 
mai tirziu, va demisiona, ca să plece 
din nou la studii în Franța, lucrînd 
la Institutul Pasteur timp de cinpi 
ani, ca asistent în laboratorul lui 
Mecinicov.

în toamna Iții 1901 revine la 
București și este titularizat șeful 
catedrei — atunci înființată — de 
medicină experimentală. Și de aici 
încolo se dedică cu o putere de 
muncă uluitoare, activității și crea
ției lui științifice, ratificată pe plan 
mondial. în 1905 fondează „Revista 
științelor medicale", iar în 1907 de
vină codirector cu C. Stere al 
„Vieții Românești". Numit director 
general al Serviciului Sanitar, în
ființează sanatoriile de la Biseri- 
cani, Bîrnova, Nifon, C^rbunești și 
Filaret și pune bazele celor dintîi 
laboratoare de bacteriologic și de 
igienă de la Craiova, Galați, Con
stanța, Iași și Sulina.

Combate holera în campania din 
1913 și între 1914—1915 prepară L. KALUSTIAN ■

*

termine cît mal repede), zidurile 
sint negre (vopsitorii le vor colora 
cu bidineaua), lipesc arborii (de
coratorii vor planta stejari și boa- 
babi) și totul va fi O.K. ! Din. pă
cate, filmul e viu și nimic nu poa
te fi trucat atunci cind reface bio
grafia Dresdei.

Pe viitor, turiștilor străini veniți 
la Dresda ar trebui să li se arate 
în prealabil tablourile (ori baremi 
reproduceri fidele) lui Canaletto. 
Același Canaletto care vedea mai 
exact și mai sigur decît orice apa
rat de filmat ori de fotografiat ja
ponez ne-a lăsat un ghid al Dres
dei (avem și o Veneție a lui) de 
mare utilitate pentru' restauratori. 
Arta salvată de artă ! Numai după 
ce ai răbdare să descifrezi un mi
nuțios Canaletto poți spune că știi 
cîte ceva despre Dresda eternă.

Dar Dresda a fost ..redusă" chiar 
pe vremea cînd era teafără, la 
Zwinger, și Zwinger-ul a putut fi 
salvat. Operele de artă au plecat 
în diaspora, iar ansamblului de 
clădiri i s-a redat ulterior anato
mia pierdută. Mai sînt în Dresda 
și alte bogate muzee (Alberti- 
num-ul, de pildă, unde am văzut 
tezaurul regilor saxoni, portretul 
unui August cel Mare, saxon, pro
ducător a 365 de copii, dar și Tou- 
Icuse-Lautrec, Degas, Corot, Mai- 
oll, Rodin — un „sărut" — dar și 
un... simbure de cireașă pe care 
sînt sculptate chinezit 82 de figuri 
omenești, dar și pictură clasică 
germană și, surpriză, o piatră de 
mormînt de la Adamclisi !). to
tuși Zwinger-ul e punctul cel mai 
fierbinte de atracție.

Zwinger-ul (turn întărit, bastion, 
traduce cineva ; curtea dintre zi
duri, traduce altcineva) e un com
plex muzeal desenat inițial de ar
hitectul Daniel Ooppelmann, în se
colul al XVIII-lea și e una dintre 
cele mai grandioase realizări ba
roce europene. Sînt peste patru 
secole de când e un regat al ca
podoperelor, dar numai în veacul 
trecut Gottfried Semper i-a dat 
rost muzeal dărîmînd plafoane și 
pereți, propunînd noi scări de ac
ces și asigurind o iluminare a să
lilor care Convine și azi.

O baie a „Nimfelor" în spațiul 
„dintre ziduri" se desăvîrșește sub 
privirile noastre : grațioasele ori 
opulentele nimfe cu piatra, oxidată 
de acel fum al exploziilor de ne
înlăturat sînt așezate în nișe sau 
mărginesc un bazin secat, veghea
te de satiri inclemenți cu bărbi 
pofticioase, albite de ger. Injecți
ile cu mortar, adaosurile de mar
mură, corectarea fizionomiilor mu
tilate nu fac din nimfe făpturi is
pititoare. Războiul le-a răpit nu 
doar albul ce le făcea să pară 
transparente, îmbăiate mai mult 
de o muzicală irealitate decît de 
apa țîșnită printre stînci și ogive 
de serai orienta!, ci chiar tinere
țea. Sînt nimfe bătrine, cu păr în- 
cenușat și cu podoabe impudic ex
puse, păstrate în slujbă Zwinger- 

serul antidifteric. în aceeași perioa
dă pleacă la Paris și alături de 
Nicolae Filipescu, Take Ionescu și 
Vasile Lucaci activează în cadrul 
Acțiunii Naționale; în 1917, la Iași, 
în plină restriște, conduce Directo
ratul Sănătății, Publice, civile și mi
litare, combătînd epidemiile de ho
leră, tifos exantematic și febră re
curentă, iar la 1 mal, împreună cu 
doctorul N. Lupu, Gr. Trancu-Iași, 
George Diamandi și Grigore lunian, 
întemeiază Partidul Muncii.

După pacea de la București, la 16 
iunie 1918, pleacă la Paris, unde 
împreună cu Vasile Lucaci, Nicolae 
Titulescu, generalul Averescu, Ele
na Văcărescu, neurologul Gh. Ma
rinescu și Octavian Goga, alcătuiesc 
„Comitetul Național" pentru apăra
rea intereselor țării.*

în 1920 este ministru în cabinetul 
lui Vaida-Voievod și semnează ca 
prim delegat Tratatul de la Tria
non, care statornicea alipirea pro
vinciilor românești stăpînite de Im
periul austro-ungar. Din delegația 
noastră mai făceau parte Al. Vaida4 
Voievod, Nicolae Titulescu, D. 
Ghika, Al. Lepădatu, Nicolae Can- 
tacuzino, Const. Antoniade, Mihai 
Ciucă, Gh. Răutu, I. Neculcea, T. 
Dumitrescu și Caius Brediceanu.

Voi continua în Flacăra viitoare.

ului spre a aminti o veche slavă 
și spre a dovedi friabilitatea fru
museților.

Cînd ajungi într-un muzeu ca a- 
cesta vrei să vezi totul, înlîrzii ex
cesiv in sălile prime mai puțin 
„importante", apoi obosești și nu 
urmezi circuitul clasic, . reîntoreîn- 
du-te în sectoare deja cercetate, 
și, ajuns în altarele Ădotației, te 
trezești buimăcit de spectacolele 
ce ți s-au oferit pină atunci, parcă 
abrutizat de prea-plin, umilit și 
învins. Apoi, cuprins de panică la 
gîndul că va trebui să pleci, că 
mîine nu mai poți reveni în fața 
pereților acum atît de aproape de 
privirile tale înfometate, că poate 
e ultima șansă a unei vieți de a-i 
integra lumii tale de impresii, în
țelegi zădărnicia gestului, nu, un 
mufceu nu se poate vedea într-o zi, 
poți trece prin el, te poți împro
prietări cu dreptul de a spune că 
l-ai străbătut așa cum traversezi o 
gradină. Ideal ar fi să-ți alegi vî- 
natul preferat, să ignori săli în
tregi, să contempli doar acele pîn- 
ze pe care le crezi ieșite din logi
ca democrației capodoperelor. Dar 
astfel nu faci decît să reconfirmi 
sau să infirmi părerea altora, gus
tul altora. Poate că o pictură ano
nimă, expusă într-un loc puțin a- 
vantajos, undeva între mașinăriile 
de climatizare, o pictură de nimeni 
pomenită și nereprodusă în albu
me să te impresioneze mai mult 
decît opera unui mare maestru. 
Fiindcă fiecare om aflat în fața 
unei opere de artă reprezintă nu 
doar o șansă a lui, de a se înnobi
la cu o fărîmă de înțelepciune, ci 
și pentru sublimul obiect expus 
asupra căruia el poate rosti obser
vații absolut insolite, adevăruri 
cuceritoare. Oamenii văd nu doar 
cu ochii lor și cu instrucția lor in
telectuală, cu nervii și sensibilită
țile lor — toate unicat universal 
—, cu bucuriile și disperările lor, 
oamenii văd cu viața.

Zaraful din mine s-a rezervat 
pentru monedele mari, sunătoare, 
și astfel nu pot să-mi amintesc su
tele de tablouri pe care le-am fo
tografiat. pe lîngă care am trecut 
după o iubire de un minut (aud 
ticăloși care nu spun : am văzut 
Luwul sau Voronețul ci am făcut 
(!) Luvrul și mănăstirile). Și am 
fost în preajma lui Tizian („Banul 
lui Iuda", „Portretul Doamnei în 
alb" — poate una dintre doamnele 
ce-i înveseleau ospețele cu Aretino), 
a lui Holbein Tînărul („Tho
mas Godsalve și fiul lui" in două 
portrete), Metsu („Autoportret") și 
Giorgione („Venus adormită").

Sînt aici pentru Rafael. 
„Madona sixtină..."

Mă așez pe; o bancă alături de o 
grupă de ostași în permisie (ochi 
oblici, cizme văxuite. firesc, ca de 
paradă) și privesc Madonna uriașă 
(265 X 196 cm, după catalog) care-i 
obseda, voi spune mai la vale pe 
cine...

GHEORGHE TOMOZEI
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Ioana Lixăndroiu este muncitoare ca
lificată în secția 22 mase plastice la în
treprinderea „Electronica" din București. 
Mai este și speră chiar să mai fie, adică 
să poată lucra liniștită și conștiincioasă 
cum a făcut de 7 ani, de cînd este în
cadrată aici. Fiindcă tocmai de liniște n-a 
avut parte în ultima vreme. Așa a ajuns, 
în disperare de cauză, să se adreseze re
vistei. Ceea ce este ciudat e că sîntem 
rugați să intervenim pentru ca o dispo
ziție a directorului întreprinderii să fie 
respectată de un maistru și de un șef de 
secție. Ioana Lixăndroiu ne spunea că 
fiind bolnavă, a cerut să lucreze numai 
în schimburile unu și doi. Acest lucru 
i-a fost aprobat de directorul întreprin
derii, Octavian Juncu. Dar după o vre
me, cînd acesta era în concediu, șeful 
secției a zis că nu-i pasă de nici o apro
bare, să vină ea bine-frumos în schimbul 
trei. Mai abitir decît lui, nu-i păsa de 
aprobarea dată de director nici maistru
lui Victor Torjescki. Acesta î-a spus că 
dacă nu-i convine să-și caute de lucru în 
altă parte. Tot e bolnavă și tot umblă ea 
pe la director după aprobări cu care nu 
era de acord Victor Torjescki. „Mă che
ma în fiecare zi să mă amenințe ca să 
zic singură că lucrez în schimbul trei, 
altfel îmi dă preaviz... Deși nu am lip- 
Buri, — precizează scrisoarea muncitoa
rei -=, nu întîrzii, nu am absențe ne- 
motivate, îmi realizez norma ; deși ta 
urmă cu trei ani am fost bolnavă de he
patită, după care m-am îmbolnăvit de 
TBC pulmonar, în prezent fiind sub su
praveghere medicală".

Ei bine, tot ce ne-a scris Ioana Lixăn
droiu este adevărat. Tovarășul director 
ne-a spus că nu la noi trebuia să se adre
seze ci la dînsul ori lă adjunctul dumi- 
sale. Dar tovarășul Octavian Juncu era 
in concediu cînd ea era amenințată zil
nic cu datul afară dacă nu acceptă să lu
creze în schimbul trei. Ce să caute ea la 
alți șefi, ne-a spus, cînd maistrul Victor 
Torjescki îi spunea că nu-1 Interesează 
aprobarea directorului î Maistrul ne-a 
declarat, vineri 13 august, mai întîi așa ? 
„lucrează trei schimburi ! Așa a cerut ea 
singură ! Chiar ieri a cerut ea să lucreze 
și în schimbul trei, așa a zis ea. Am vor
bit cu ea, eu am vorbit cu ea și domnul 
Ionescu a vorbit cu ea ieri și ea a zis". 
Cînd a priceput că directorul nu prea se 
bucură de acest răspuns, bîlbîiala mais
trului a fost desăvîrșită. Cu greu am în
țeles că îl asigura pe director că se va 
face, totuși așa cum a aprobat dînsul, 
că el, Victor Torjescki, n-a nesocotit

în urmă cu mai bine de șapte luni, re
dacția noastră expedia Direcției sanitare 
a județului Iași un memoriu prin care 
cinci cadre medii sanitare de la Poli
clinica nr. 1 sesizau un climat necores
punzător de muncă, urmare a nerespec- 
tării normelor de disciplină și etică pro
fesională la serviciul de balneofiziotera- 
pie din unitatea medicală amintită. Fapte
le se datorau în cea mai mare parte mo
dului defectuos în care medicul coordo
nator, dr. I. Furcoi, conducea serviciul, 
fiind pentru o parte din personal mumă, 
iar pentru cealaltă, ciumă. Mai erau men
ționate o serie de încadrări făcute ana
poda, în temeiul unor relații și interese 
personale și foarte puțin spre eîștigul 
colectivității, precum șl numeroase acte 
de indisciplină comise de surorile medi
cale Hasna Lucia și Hasna Maria, surori 
bune (adică rude bune), acte tolerate de 
medierii coordonator în virtutea unor 
motive mai mult sau mai puțin obscure, 
în orice caz, tolerate cu atîta consecvență, 
incit cele două surori surori medicale con
fundau cu din ce în ce mai mult zel servi
ciul de balneofizioterapie cu o mică 
moștenire personală.

Au trecut, așadar, șapte luni, timn în 
care ne pierdusem orice speranță pri
vind sosirea vreunei vești cînd, sur
priză: ne răspunde Direcția sanitară. O 
filă și jumătate cuprinzînd motivele în- 
tîrzierii (nu ne-au convins deloc) și mă
surile luate, măsuri pe care le prezen
tăm mai jos :

„...S-a constatat că majoritatea as
pectelor semnalate în scrisori se da
torau atitudinii necorespunzătoare a 
doctorului L Furcoi și a surorilor me
dicale Hasna Lucia și Hasna Maria. 
Ca urmare, dr. I. Furcoi a fost sanc
ționat (...), iar Consiliul oamenilor 
muncii de la Direcția sanitară a dis
pus schimbarea locului de muncă în 
cadrul Dispensarului' policlinic nr. X 
Sora medicală Hasna Lucia a fost 
sancționată (...) și a fost trecută cu 
loc de muncă în clinica a III-a chirur
gicală. Totodată, a fost numit medic 
șef al serviciului de balneofizioterapie 
tov. medic primar Nuțescu Octavian, 
și a fost dirijată în locul tov. dr. 
Furcoi tovarășa dr. Ariton Alexan
drina."

Eram hotăriți să publicăm aceste mă- 
suri la rubrica „Flacăra la dispoziția 
dumneavoastră", cînd o a doua surpriză 
ne-a determinat să renunțăm și să le 
acordăm un spațiu mai amplu în această 
pagină.

Ce s-a întîmplat ?
La cîteva zile după răspunsul amintit 

bu sosit la redacție cele cinci semnatare 
ale memoriului : Suzana Pîrlog, Maria 
Maftei, Marieta Furtună, Doina Munteanu 
Și Maria Chiriac. Indignate și nedume
rite. în vreme ce noi primisem un răs
puns în care se menționa °. „Concluziile 
anchetei și măsurile adoptate au fost 
aduse la cunoștința întregului colectiv. 

aprobarea, nu e de vină el, ci șeful sec
ției, acel domn Ionescu pomenit mai îna
inte, al cărui nume întreg este Mihai 
Ionescu, în concediu medical pînă luna 
viitoare și despre care directorul ne spu
nea că, fiind bolnav, vine, la rugămintea 
lui, doar joia prin întreprindere.

Că niște șefișori sfidează cu o dezin
voltură greu de imaginat dispoziția clară 
și întemeiată pe omenie a directorului 
întreprinderii, este cît se poate de clar. 
Dar e la fel de clar și cum de își permit 
asemenea atitudini incredibile, de veri
tabilă brambureală, după bunul lor plac : 
incalificabila lor purtare nu l-a surprins, 
nu l-a deranjat, nu l-a intrigat pe tova
rășul director. Tot ce a ținut dînsul să

Directorul zice una, 

șefuleții fac ce vor

ne spună, ca reacție Ia purtarea acestor 
mici satrapi, a fost că femeia exagerează 
scriind la „Flacăra". Este adevărat că l-a 
chemat pe șeful serviciului personal, Ion 
Olteanu, cu listele de reorganizare a în
treprinderii și l-a pus s-o taie de pe lis
tă în fața noastră pe Ioana Lixăndroiu. 
Și drept este, de asemenea, că a ținut să 
ne spună eă muncitoarea va fi lăsată în 
pace, nu va lucra în schimbul trei și ni
meni chiar n-o va persecuta pentru că a 
scris revistei. Dar cine mai poate fi 
sigur deocamdată de asta ? Ea * fost 
tracasată îndeajuns nu pentru a se ti »■ 
dresat presei, dar chiar pentru a se fi »- 
dresat directorului I ?! Și mai putem fi 
convinși că omenia acestuia este vala
bilă oricînd și în secția în care Mihai 
Ionescu și Victor Torjescki fac absolut 
ce vor, sfidîndu-1 chiar pe directorul pe 
care acest lucru nu-1 supără ? Nici n-am 
ieșit din întreprindere și ne-am convins că 
în materie de omenie lucrurile se petapc 
la voia micilor șefi și în conformitate cu 
propria lor omenie. Discutînd despre 
altceva cu inginerul Radu Călărașu, șeful 
serviciului C.T.C., dînsul ne spunea, 

inclusiv semnatarelor scrisorii", ele, sem
natarele, primiseră cite o dispoziție po
trivit căreia erau mutate în alte locuri 
de muncă. In respectivele dispoziții, sem
nate de directoarea Direcției sanitare a 
județului, dr. Constanța Buiuc, decizia se 
justifică din capul locului : „Avînd în 
vedere referatul serviciului plan-organi- 
zare a Direcției sanitare a județului Iași, 
prin care sînt prezentate concluziile „Stu
diului muncii" în cadrul compartimen
tului Balneo-Fizioterapie din Policlinica 
nr. 1 Iași, din care rezultă necesitatea 
redistribuirii a șase cadre medii și două 
infirmiere din acest compartiment în in
teresul asistenței medicale în alte locuri 
de muncă din Spitalul clinic județean 
Iași". Și urmează lista cadrelor medii

Care este adevărul ?

redistribuite. In fruntea lor, cele cinci 
femei care au sesizat. în continuare, su
rorile Hasna și o îngrijitoare, Sandu 
Maria. Deci, un studiu temeinic, care îl 
împacă pe toți : și pe cei ce au sesizat 
neregulile și pe cei care le-au comis. 
Mărturisim că ajunși în acest punct n- am 
mal crezut nimic din bunele intenții pri
vind analiza serioasă a celor sesizate șâ 
primite prin poștă după șapte luni. Dar, 
mai ales, n-am mai priceput mare lucru: 
cine a greșit și cum a greșit, cine e 
sancționat și pentru ce etc., etc. Și 
fiindcă nu vrem să rămînem In conti
nuare într-o stare de perplexitate, soli
cităm aceleiași direcții sanitare și în te
meiul aceleiași Legi a presei să ne răs
pundă la următoarele întrebări : 

apropo de reorganizarea interioară a în
treprinderii, că în cazul unei munci
toare bolnave de TBC n-a putut s-o trea
că pe listă „că are doi copii — și Ioana 
Lixăndroiu are doi copii — n.n. — cum 
s-o trec pe listă în situația ei ? Noi nu 
sîntem oameni ? Ne poate pretinde cineva 
să fim neoameni ?“

Nu, nu poate pretinde nimeni asta, dar 
celor care sînt astfel fără să-i îndemne 
cineva, ci pentru că la atît îi duce capul 
și sufletul și propria lor omenie, acelora 
trebuie să le cerem să fie oameni ! To
varășul director ne-a rugat, la sfîrșitul 
discuției despre Ioana Lixăndroiu, „nu
mai atît, oricît de aspru veți scrie, să nu 
uitați că acei doi șefi ai ei sînt buni spe
cialiști în mase plastice și că au proble
mele lor de plan și de sănătate, amîndoi 
fiind bolnavi". Or, tocmai asta ar fi tre
buit să-i facă mai oameni în purtarea 
lor !!! In purtarea lor cu oamenii, nu cu 
masele plastice Fiindcă or fi ei speciali
zați în a lucra cu masele plastice, dar 
aici e vorba de nepriceperea lor în a lu
cra cu oamenii. Să dăm, desigur, ma
selor plastice ce e al acestui cezar al 
secției respective, adică maselor plastice, 
dar să tratăm oamenii ca pe niște oa
meni. Mai ales cînd e vorba de munci
tori cu care ne-am făcut mulți ani pla
nul. Planul acela de producție la mase 
plastice datorită realizării căruia au fost 
nu o dată apreciați și răsplătiți șefii aces
tor1 muncitori care, de, ce să le faci, sînt 
și ei oameni, se mai pot îmbolnăvi mun
cind, acest privilegiu nu este rezervat 
șefilor după cum nu se cuvine să Ie re
zervăm doar acestora dreapta compăti
mire. In fine, acea culme a cinismului 
dovedită — cum ne spunea Ioana Lixăn
droiu — de „tovarășul Iliescu de la per
sonal" care o îndemna pe muncitoarea 
suferindă să-și ascundă boala numai ca 
să scape cineva de ea, aici, unde a mun
cit pînă acum și unde s-a îmbolnăvit ; ei 
bine, acest mod de a trata oamenii ar 
merita un tratament. Chiar personal. Tot 
este vorba de serviciul care uzează și în 
titulatură de acest termen. Pentru că 
dincolo de acest cuvînt și de toate cu
vintele, și de toate dosarele, este vorba 
de oameni și este nevoie de omenie!!! 
Chiar dacă trebuie pentru aceasta să-1 
apărăm pe un director foarte ome
nos, cum este Octavian Juncu, de pro
pria lui blîndețe speculată de cei ce 
uită de omenie.

1) Ce reprezintă un studiu al muncii ? 
Ce este și ce vrea el 7 Care sînt rațiunile 
care îl fac necesar și la ce perioade de 
timp se efectuează el ? (Una din semna
tarele scrisorii arăta că de cînd este în
cadrată la Policlinica nr. 1, serviciul cu 
pricina, adică de 8 ani, „n-a mai prins" 
un asemenea studiu) ;

2) Să fie vreo legătură între faptul că 
aceleași cadre medicale, care au semnat 
memoriul, au devenit și „victimele" stu
diului întreprins în „interesul asistenței 
medicale" î

3) Care este „interesul asistenței me
dicale" în unitatea amintită dacă asisten
tele medicale care ni s-au adresat au fost 
„redistribuite" în cu totul alte specialități 
decît acelea pentru care au fost pregătite 
și unde au o experiență de ani buni 1

4) Direcția sanitară a județului Iași ne 
crede cumva naivi ?

P.S. Reamintim aceleiași instituții sa
nitare că s-au împlinit două luni d® cînd

DORIN GHERGHINESCU ■

revista noastră a publicat sub titlul 
„Tensiune la ortopedie" concluziile unei 
anchete întreprinse la Spitalul clinic de 
recuperare. Mai exact, a trecut o lună de 
cînd trebuia să primim nu „un răspuns", 
ci răspuns la problemele ridicate. Ne-au 
parvenit, între timp, cîteva ecouri, în 
special de la foști sau actuali bolnavi ai 
unității respective, scrisori ce scot în evi
dență calitățile profesionale și sufletești 
ale cunoscutului chirurg ieșean, medicul 
primar dr. Paul Trosc, lucruri cu care 
sîntem întru totul de acord (dealtfel, nu 
ele au făcut obiectul articolului nostru), 
în același timp Insă, probabil contrar 
intenției celor ce au scris, rândurile pri
mite confirmă concluziile anchetei privind 
atmosfera din secție. Un astfel de exem
plu este și scrisoarea semnată profesor 
T. Drăgan (lipsa spațiului nu ne îngă
duie să dăm cîteva fragmente din ea), 
unde, la un moment dat, se afirmă : 
„Știm noi bine cine se face vinovat de 
această tensiune". Cine ? Aceasta este 
chestiunea pe care o ridicam și noi. Pe 
de altă parte, solicitam conducerii Mi
nisterului Sănătății clarificarea statutului 
dr. Iulian Grădinaru, precum și conclu
ziile raportului întocmit în urmă cu trei 
ani de o comisie de control, raport care 
ar lămuri multe. Dar, repetăm, au trecut 
două luni șl nici Ministerul Sănătății, 
nici Direcția sanitară județeană nu dau 
vreun semn de viață în această privință. 
Reluăm întrebarea din finalul articolului 
publicat atunci : are cineva interesul să 
nu se facă lumină în acest caz ?

RAZVAN BĂRBULESCU •

„Sîntem datori să 
ducem noi judecata 
pînă la capăt..."

...Natale Dumitrescu, fost fotograf-coo- 
perator, domiciliat în Buftea, a decedat. 
A făcut parte, în mod evident, din re
țeaua „obiectiviștilor" (citește : obiective- 
foto — N.A.), adică dintre cei cincispre
zece oameni — actualmente inculpați sau 
învinuiți —• care au pătat numele unor 
instituții, care au furat din buzunarul 
statului, care au pus oameni pe drumuri, 
au trezit suspiciuni, temeri și rușine 
reciprocă între tovarășii de muncă ai unui 
colectiv extraordinar (pentru că I.O.R.-ul 
își merită acest calificativ !) — care, în 
fine, au distrus familii ! Dar... „despre 
morți — numai bine !“... (apropo : știți ce 
poate conține o cutie cu alune chinezești, 
din care s-au scos alunele ? ! Nici mai 
mult, nici mai puțin decît un teleobiectiv 
valorînd cîteva bune mii de lei ; mă 
asculți, adică mă citești, stimate D. V.?!).

Din dosarul nr. 97171/1982, I.M.M.B., 
serviciul cercetări penale: „...Secția I.O.R.- 
2 (produce, printre altele, obiective și 
teleobiective destinate exportului — este 
vorba de una dintre secțiile întreprin
derii OPTICA ROMÂNA — N. A.)... 
profitînd de faptul că I.O.R.-2 nu are 
o evidență corespunzătoare (eficiență) a 
produselor realizate deși acestea fiind In- 
seriate), cît si faptului că nu se urmă
rește corespondența între subansamblu- 
rile primite pe această secție și produsele 
finite conform consumului specific, in- 
culpații, în perioada 1978—1982, au desfă
șurat o vastă activitate infracțională prin 
sustragerea repetată de obiective și tele
obiective foto înseriate înainte de recepția 
finală s produselor finite și de livrare, 
fără ca partea civilă să constate vreo 
lipsă de-a lungul timpului. Obiectivele si 
teleobiectivele sustrase au fost valorifi
cate atît prin intermediul unor gestiuni 
(magazine), cît și prin vînzarea la diverse 
persoane particulare, inculpații obținînd 
importante foloase materiale în special 
prin amenajarea de laboratoare foto la 
domiciliu"...

Magazinele vizate sînt, printre altele s 
„CIREȘARII" (care tin de I.C.S. „VIC
TORIA"), I.C.S. „BUCUR-OBOR", I.C.S. 
„BUCUREȘTI".

Nici un inculpat nu a avut antecedente 
penale.

Caracterizări aflate la dosar : toți au 
avut o comportare „corespunzătoare", 
activitate în producție „bună" (cu excep
ția numitului Dică Gheorghe, despre 
care : „la locul de muncă a avut o com
portare in general corespunzătoare").

Caracterizare aflată la actualul dosar, 
cel al miliției bucureștene : „Dică Gheor
ghe — 46 ani, 8 clase, muncitor I.O.R. 
secția montaj foto optice ; nesincer șî 
refractar în timpul cercetărilor, a proferat 
injurii și amenințări, a încercat să-i 
determine pe alții să-și schimbe declara
țiile ; este acuzat de furt în paguba 
avutului obștesc (între 1978—82, a sustras 
de la locul de muncă 147 piese în valoare 
de 154 932,50 Iei)..."

Cum a fost posibil ? !
„Unul dintre fire a plecat de la Ion 

Văleanu (45 ani, șapte clase, plus două de 
școală comercială, gestionar al raionului 
foto-sport de la magazinul „CIREȘARII") 
— îmi spune It. major I. Popa, de la 
I.M.M.B., cel care a condus. în mare 
parte, ancheta. Aici s-au descoperit obiec
tive fără forme legale. Rețeaua „obiecti
viștilor" a căzut apoi repede : Dică 
Gheorghe, despre care am pomenit, apoi 
Munteanu Viorel, tehnician proiectant la 
Institutul proiectări căi ferate, Săndu- 
lescu Gheorghe, conducător auto la 
aceeași întreprindere (și cumnat cu Dică), 
Suveică Olimpia, 24 ani, 8 clase, gestio
nară a raionului foto-sport la magazinul 
BUCUR-OBOR, Radu Stelian, Ifrim Ni
colae, Orlea Radu, toți tineri, de la I.O.R.;’ ’ 
Bărbulescu Mihai, Pelin G. Vlad, de la 
I.P.C.F., și alții, și alții...". Un veritabil 
carusel al jafului ca-n codru. In care, 
din păcate, s-au mînjit oameni cu funcții ; 
mai de răspundere, pe linie de sindicat j 
sau C.O.M....1 >

Obiectivele șl teleobiectivele se scoteau j 
de cele mai multe ori ascunse la brlu, 
rar învelite In cîte un ziar, făptașii folo- 1 
sind mai ales orele ieșirii din schimburi, i 
atunci cînd la poartă se aglomerau cîte 
40—50 de oameni. In plus, furtul a fost 
facilitat și de faptul că nu exista o evi
dență' strictă a seriilor de la obiectiv® 
(culmea: seriile erau în schimb notate de 
către... partenerii străini !), nu exista, de 
asemenea, o evidență a rebuturilor.

In marea, In covîrșitoarea majoritate E 
cazurilor, pagubele au fost recuperate. 
Fapta rămîne însă faptă și nu se poate 
să nu te revolți aflînd că într-un colectiv 
de muncă tînăr, capabil — cum este cel 
de la I.O.R. — s-au găsit și cîteva lepă
dături care au confundat banul statului 
cu propriul lor buzunar, care au aruncat 
o nemeritată umbră peste umerii unor 
muncitori cinstiți. Mihai Turceanu, secre
tarul comitetului de partid de la I.O.R. s 
„Credeți-mă, sînt negru la suflet de 
amărăciune ! Este regretabil că apărem cu 
o astfel de pată și este cert că ne facem 
vinovați, cu toții, de cele întîmplate. Că 
și-au găsit loc, la noi, oameni puși pe 
căpătuială și care mai ales au putut 
acționa atîta timp... Am cerut ca judecata 
să aibă loc la noi. în întreprindere. Co
lectivul nostru nu merită să fie blamat, 
sintem datori însă să ducem, noi și aici, 
judecata pînă la capăt !“

HOR1A PATRAȘCU ■
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Pe litoral, în cîntec, bucurie și poezie, 
tinerii au sărbătorit împreună cu Cenaclul Flacăra 

al 38-lea an al libertății noastre

Aterizare iorțata
Localitatea: Mihail Kogălniceanu* 19 

august 1982, ora 29.
Durata : 4 ore și 45 de. minute.
Numărul de spectatori: 2 000.
Calitatea spectacolului : medie.
Atmosfera : improprie înăuntru, 

incongluentă afară.
Noutăți : a debutat Pîndichi Dumitru, 

cu un cîntee în dialect aromân.
Aportul organizatorilor : insuficient.

în jurul Casei de cultură atmosferă săr
bătorească : lume multă, pionieri, flori etc. 
în sală atmosferă incendiară, de mare 
derby, sala — dealtfel destul de mare — 
devenind neîncăpătoare. Primul șoc : îs 
intrarea in scenă ne-a Izbit un aer închis, 
semn că și acest lăcaș de cultură, ca 
multe altele din mediul rural, nu este su
ficient folosit.

La ora 20 fix încercăm grupul constăn- 
țean „Poesis", parcă replică a grupului fe
minin „Ecoul", care cîntâ șoptit, sensibil, 
profund, pe versurile lui Zaharia Stancu. 
Din repertoriul internațional — grupul 
„Flacăra-Pop". Atmosfera devine din fier
binte sufocantă la propriu și la figurat, 
astfel că piesa excepțională a Mihaelel 
Popescu nu este recepționată cum s-ar fi 
cuvenit. înțelegem că nu este numai vina 
publicului ci și a unui anumit gen de 
spectacole de proastă calitate cu care a fost 
asaltat. Tocmai în numele respectului pen
tru spectator, date fiind condițiile din 
sală, „sistemul de aerisire deficitar", im
proprii desfășurării unui spectacol de ca
litate, conducătorul cenaclului hotărăște 
ca spectacolul să se continue afară. în 
parcul din jurul casei de cultură, trans
formed . mașina de salon într-o mașină 
de teren". Toți membrii cenaclului devin, 
pe lingă artiști în scenă, instalatori, de- 
montînd și remontînd afară toată instala
ția de sunet și lumină fără a întrerupe 
spectacolul, operațiune extrem de dificilă, 
dar absolut necesară, pentru niște oameni 
de scenă care-și iubesc spectatorii.

La ora 21.50 spectacolul reîncepe cu Ște
fan Hrușcă. veritabil cristal de Maramu
reș, și parcă, pentru acel moment, toți s-au 
dat 'la o parte lăsînd impresia că stelele 
se reflectă în zecile de luminițe, în 
mîinile oamenilor ce se rugau pentru pă
rinți.

Prin pomii din jur au dat rod fructele 
muzicii noastre sub forma capetelor unor 
spectatori ce-și căutau un loc mai bun. 
Ca un Jumbo Jet aterizat în grădina ca
sei de cultură, își face apariția grupul „Iris", 
făcînd să se miște în ritm de rock și po
mii din jur. îi urmează „Mesaj", „Ecoul", 
„Decembre" a lui Alifantis dezgheață și 
ultimele calote din inimile spectatorilor și 
parcă și iarba din parc prelua suspinul 
refrenului. Acordurile cîntecelor lui Vasile 
Șeicaru ne poartă peste această grădină 
departe, aruneîndu-ne în valuri, și George 
Nicolescu închide această seară de mu
sics și poezta. Un spectacol obișnuit.

DAN COVEIANU ■

Sub zodia noutăților
Localitatea : Techirghiol, 21 august 1982.
Număr de spectatori : aproximativ 5:000 
(cu cei din pomi).
Durata : 4 ore.
Calitatea spectacolului : bună.
Atmosfera : entuziastă, cu unele stridențe. 
Condiții de desfășurare : Grădina de vară. 
Noutăți : Vasile Șeicaru eu „Techirghiol", 
Iris, cu „Generația afirmativă", grupul 
feminin Ecoul cit „Aiurea", toate pe 
versuri de Adrian Păunescu.
Aportul organizatorilor : inconsistent 
Oamenii de ordine : delăsători, dezintere
sați.

Și trebuie să o recunoaștem, nu e puțin 
lucru să te culci de fiecare dată pe la orele 
3 sau 4, iar a doua zi care începe de la 
8 și pînă după-amiaza la orele 14. Mi se 
pare un efort imens, cu toate astea, de 
cînd stau în preajma lor, nu o dată ara 
avut revelația că acești oameni intră obo
siți și Ies relaxați, ceea ce, ca să fiu sin
cer, mi se pare un paradox...

în fine, numai după cîteva minute Ar
pad Domokoș și Ducu Bertzi antrenează 
sala ; sînt ridicați copii deasupra capetelor. 
Se aplaudă într-o dulce inocență. Se cîntă 
superb de către întreaga sală. Apoi Vasile 
Șeicaru ne propune cîntecul „Techirghiol"... 
moment în care consemnăm și prima nou
tate a serîi. Este vorba de o subtilă, iro
nie. scrisă ad-hoc de Adrian Păunescu’, va
labilă pentru virsta a doua, vîrsta a treia, 
cu revenire la vîrsta întîia. Se rîde copios, 
dovadă că spiritul nu se îmbolnăvește de 
reumatism.că anchiloza ridică temnițe în 
sufletele oamenilor doar acolo unde gă
sește un loc viran. Aproape în același timp 
conducătorul cenaclului primește cîteva 
bilețele din partea unor tineri care cer, 
nici mai mult, nici mai puțin, să le dea 
voie să intre In.... groapă, groapa fiind, 
bineînțeles, fosa din fata scenei, singurul 
loc care mai rămăsese liber. După o scurtă 
discuție cu organizatorii se primește în
cuviințarea și toată lumea este fericită.

Din cauza cîtorva „eretici" certați cu 
bunul simț, dar și cu casele de bilete, se 
consemnează și două rateuri la microfon.

Mai există din păcate și oameni care ni
meresc greșit la Cenaclul Flacăra, oameni 
care îi compară pe membrii acestuia cu 
niște lăutari de bodegă tocmiți de bețivi. 
E drept, nu poți cere măgarului tril și pri
vighetorii să danseze cadril.

Și Ștefan Hrușcă ne aduce cu colindul 
său taina unor frumoase obiceiuri ale ro
mânilor, ne aduce în sală chiar un sat 
încărcat de omături și promoroacă, sat în 
care gurile copiilor aburesc cu cîntece 
cîte o fereastră. Șl e bine că pe pămînt nu 
s-au isprăvit lucrurile frumoase și mai 
ales e bine să ne amintim de ele. „Feri
cita generație umană, intervine conducăto
rul cenaclului, care aplaudă cu aceeași 
plăcere colindul și rock-ul. Minunată con
ciliere a extremelor".

Se întimplă multe la Cenaclul Flacăra, 
dar cîte nu se întîmplă într-un spectacol 
în care răspunsul este mereu devorat de 
întrebare.

Ca o ilustrare la cele spuse mai Înainte, 
un fapt unic s-a petrecut pe scenă la cîn
tecul „Foaie verde spic de pîine", cîntat 
de George Nicolescu. aproape tot cîntecul 
a fost cîntat de sală, iar cîntărețul deve
nind spectator. Moment pe care l-a subli
niat și conducătorul cenaclului în cuvinte 
de o aleasă noblețe.

în minutele următoare se dă citire unei 
scrisori de-a dreptul admirabile.

Domnule Păunescu,

Nu vin pentru prima oară In Romă 
nia, dar este pentru prima oară cînd 
văd un lucru atît de deosebit, de fas
cinant, de angajant pe linia educației 
unui public tinăr, atît de... cu totul 
aparte. Anul acesta este al 12-lea de 
cînd vin în România cu diferite ches
tiuni de afaceri, iar ca unul care îmi 
place să aud tot ce se discută pe stra
dă, in restaurant sau cofetării, în 
parcuri sau pe plajă, am auzit me
reu rostindu-se (înțeleg de acum bi
nișor românește) „Cenaclul Flacăra" ! 
In cele din urmă, am fost și am văzut.

Ce am văzut întrece insă orice în
chipuire. Nu am cunoscut in viața mea 
— și credeți-mă că am cunoscut mul
tă lume ! — un om care să țină in 
mină cu o asemenea siguranță 2 000 
sau 4 000, sau chiar 25 000 de oameni, 
de tineri (subliniez cuvintul), așa cum 
o faceți dumneavoastră.

Sînt tineri care nu. numai că vin de 
bunăvoie, dar și plătesc pentru a... 
participa la spectacol, a lua parte e- 
fectiv la tot ce se întimplă in scenă 
(2 000, 4 000 sau 25 000, indiferent cîți 
sînt I), direct sub impulsurile și în
drumarea dumneavoastră. Cu 200 sau 

300 de spectatori se mai poate așa

Rugăminte
în finalul unei emisiuni de joi seara, ce 

se petrecea pe Ia sfîrșitul verii, am fost 
pătruns de o adîncă emoție atunci cînd 
v-ati declarat „posibila dorință", anume 
aceea de a fi prezenți la Tebea. cînd se 
vor împlini 110 ani de la trecerea în ne
murire a eroului de la Vidra.

Este o sfîntă datorie a noastră, azi, să-1 
cinstim memoria lingă mormîntul unde 
odihnește !

Ar fi o sărbătoare cuvenită. Așa cum el 
s-a dus la împăratul pentru noi, veniți, 
vă rugăm, la mormîntul de sub mărețul 
gorun al lui Horia și cîntați pentru bucu
ria întregului neam. Cîntați pentru sufle
tul ce nu s-a stins, ci trăiește și tresaltă 
ta milioane de suflete, ta noi toți, pentru 
sufletul ce a fost lumină vie și ne-a că
lăuzit drumul falnic și drept, de la care 
nu ne vom abate niciodată.

Marius Gonzo 
din Oradea

Fiți sigur, Marius Gonzo, a spus în în
cheiere conducătorul cenaclului, fiți sigur 
lă la mijlocul lunii septembrie vom fi cu 
toți în Țebea, pentru a cinsti așa cum se 
cuvine pe eroul neamului.

VALERIU ARMEANU ■

Costinești, îh avangarda 
bunului gust

l ocalitatea : Costinești, 21 august 
1982, ora 21,00.

Durata : 5 ore și 30 de minute. 
Numărul spectatorilor: 12 000.
Calitatea spectacolului : foarte bună.
Atmosfera : publicul a fost predispus 

încă de la început să potențeze o în- 
tîmplare mare. Entuziasmul participării 
a fost deplin.

Noutăți : a debutat remarcabil eîntă- 
rețul de muzică tînără Mircea Rusu din 
Tg. Mureș. A recitat pentru prima oară 
în cenaclu învățătoarea Andra Ioana 
Nedelcu. George Nicolescu a lansat cîn
tecul „Imnul înecaților".

Aportul organizatorilor : ireproșabil.

Seara aceasta avea să fie cea mai fru
moasă întîlnire pe care am avut-o cu pu
blicul din Costinești și una dintre cele 
mai rotunde în acest lung turneu. Faptul 
s-a datorat atît evoluției precise, sigure, 
a celor din scenă cît și capacității extra
ordinare a celor aflati în amfiteatrul na- 

ceva, dar cu 25 000, cum s-a întlmplat 
in seara de duminică, iar toți să răs
pundă direct cu inima, asta e ceva cu 
totul deosebit.

Am fost, așadar, și am văzut, am 
auzit, am și filmat timp de două ore 
pentru sufletul meu, apoi am rămas pe 
ginduri. In primul rind mi-am dat 
seama că faceți un lucru foarte, foar
te mare pentru țara dumneavoastră. 
Practic, cred că „trageți" tot tineretul 
după dumneavoastră spre cultură. 
Cînd, pe scenă, din fața microfonului, 
se aude : „Trăiască libertatea, Trăiască 
Ceaușescu !", din tribune se aude la 
unison „Trăiască libertatea. Trăiască 
Ceaușescu !“ — iar asta înseamnă mult 
mai mult decît o simplă scandare, în
seamnă în primul rind o orientare. 
Ceea ce faceți, evident, are un foarte 
adine conținut educațional, o educație 
orientată spre cele mai nobile idea
luri : patriotism, pace, dorință de via
ță și de fericire, solidaritate umană șl 
așa mai departe. Și m-am gîndit cum 
de reușiți ? Singurul răspuns este acela 
că vă iubiți foarte mult țara și că 
prin educația tineretului asigurați țării 
un viitor bun.

Atamneh MANSOUR 
Israel 

tural, întins între hotelul „Forum" șl 
mare, de a traduce în sufletele lor starea 
de emoție pe care o transmitea fiecare 
evoluție artistică în parte. 'N-am simțit 
nici un moment plictiseală sau dezinteres 
și asta fiindcă, de fiecare dată, la tinerețe 
și spontaneitate s-a răsnuns printr-o ati
tudine tinerească șl spontană, la responsa
bilitate și inteligență, printr-o atitudine 
responsabilă si. inteligentă. Astfel, la fel 
de bine primite au fost și „Zurgălăul", 
această poezie scrisă de N. Labis cu 30 de 
ani în urmă păstrîndu-și pînă azi mesajul 
nealterat (in interpretarea Mihaelei, Po
pescu, aflată din motive obiective 
ultima ei prezență în acest turneu, dar 
într-o formă mare), și „Ordinea de zi", 
cîntecul lui George Nicolescu, cum tot ast
fel „Dor de Eminescu" sau „Nu uita că 
ești român" s-au bucurat de o aceeași 
înaltă cotă a aprecierii. Toate acestea au 
venit parcă în sprijinul afirmației după 
care, așa cum arăta și poetul Adrian Pău- 
nescu, poezia politică, atunci cînd este 
făcută să strălucească adevărul, durează 
ta eternitate. Magnifica interpretare a 
actorului Mihail Stan dată poemului „De 
tineri", creația poetului Ion Gheorghe, 
precum și aceluia lui Evgheni Evtușenko 
„Monologul puiului de vulpe", adaugă la 
deschiderea paletei interpretative a cena
clului un ton nou în distingerea reliefuri
lor poeziei politice.

Impresionantă reacție a publicului din 
această „stațiune de avangardă" a litora
lului, la cea de a treia noastră întîlnire, 
nu doar în raport cu tematica abordată ci 
și cu gradul de noutate al evoluțiilor sce
nice. Cîntecele mai vechi ale cenaclului 
au fost preluate, lucru firesc, în cor de 
întreaga asistență dar și noilor creații li 
s-au căutat, găsit și exprimat formele cele 
mai adecvate ale receptării. Bucuria des
coperirii noii expresivități a fost evidentă 
la cîntecele semnate de Arpad Domokoș 
(„Autoportret"), grupul folk „Ecoul" 
(„Adio, adică vino",), la recitarea 
poeziei lui Adrian Păunescu „Pacient", 
la ultimele compoziții al grupului 
„Iris", ca șl la debutul absolut aî 
cîntecului semnat de George Nicolescu, 
„Imnul înecaților". Un bilet trimis din 
public remarcă un fapt incontestabil : 
„Cenaclul este mereu altceva". Răspun- 
zînd, conducătorul cenaclului pune sub 
un con luminos întreagă semnificația aces
tei afirmații. Deși noi sîntem aproape a- 
ceiași, evoluțiile noastre văzute din inte
rior nefiind prea spectaculoase, contactul 
permanent cu publicul, mereu altul, mereu 
avid de cultură adevărată, deschiderea 
spre oameni în dorința de a le satisface 
chiar nevoita cele mai- intime de ordin 
spiritual explică fiabilitatea fenomenului 
numit Cenaclul Flacăra.

Ceea ce a caracterizat cu deosebire a- 
ceastă minunată seară a fost, poate mal 
mult ca oricînd, firescul exprimării. Parcă 
tinerețea celor prezenți potența toate în
țelesurile. Cîntecele lui Gil loniță, revenit 
după cîteva zile de absență motivată, sînt, 
iată, viață. „A treia pace mondială" ex
primă o liberă și importantă opțiune, pro
movează în arta noastră concepția pre
ședintelui țării, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, artizan eminent al păcii mon
diale. înrolarea tuturor vocilor în marele 
cor al păcii ca-ntr-o sfîntă armată, pre
cum ale oamenilor tineri care au partici
pat ia seara de muzică și poezie despre 
care vă relatăm, iată un ideal demn de 
urmat. Aplauzele care au salutat prezența 
multiplului campion Ivan Patzaichin au 
fost dovada înțelegerii că forța, ambiția și 
combativitatea au valoare pozitivă, umani
taristă numai tatr-un context de pace.

întîmplarea din seara zilei de 21 august 
de la Techirghiol a debutat într-o ușoară 
notă de monotonie, ea dormind, probabil, 
fi din oboseala care a marcat în ultima 
vreme atît pe membrii cenaclului, cît și pe 
conducătorul său, poetul Adrian Păunescu,
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Ne-am despărțit cu greu, tîrziu în noapte, 
de acești oamen’ care fac din Costinești 
stațiunea tinereții veșnice, convinși că am 
realizat împreună conturul unei punți spre 
eternitate.

CONSTANTIN DRAGOMIR fi

Dimensiunile unul 
succes extraordinar

Localitatea : Constanța — Stadionul 1 
Mai, 22 august 1982, ora 18.

Număr spectatori : 35 000 Ia două ore de 
la începutul spectacolului.

Calitatea : spectacol extraordinar, de ex
cepție.

Atmosfera : entuziasm și participare care 
au depășit nivelul reacțiilor la preceden
tul spectacol din 1 august pe același sta» 
dion.

Aportul organizatorilor : remarcabil.
Durata : 5 ore și 15 minute.

Să organizăm un spectacol pe stadion nu 
mai este un lucru nou, clar să realizezi în 
același loc atmosfera unei săli Intime de 
concert, în care atît concertantii eit și 
spectatorii cîntă continuu parcă „ODĂ 
BUCURIEI", acest lucru devine un eveni
ment care nu mai ține nici de întîmplător 
și nici de elaborarea anterioară a unui 
asemenea spectacol. Un asemenea specta
col se constituie spontan din căldura și 
forța interioară a momentului de cultură, 
din temperatura unei participări pe care 
nici un spectator nu și-o poate provoca 
anterior.

Acest moment, unic In felul său în viața 
Cenaclului Flacăra, a debutat la orele 
18 printr-o primire entuziastă pe care cei 
35 000 de spectatori au făcut-o membrilor 
cenaclului, care efectuau, alergînd, un tur 
de stadion și in semn de omagiu adus 
acelei prezențe emoționante. Adrian Pău- 
nescir ajunge apoi la microfon și adresea- 
zu spectatorilor chemarea de a sărbători 
prin cîntee, poezie și dans, bucuria marii 
sărbători naționale, 23 August, în care 
aveam să intrăm, peste cîteva ore.

Spectacolul este deschis de Constantin 
Dragomir care cîntă compozițiile sale 
„Drumul", și „Opțiune pentru muzica tî- 
nără" pe versurile poeților Adrian Pău- 
nescu și Daniela Crăsnaru.

Sărbătorim în cîntec, bucurie și poezie, 
cu cîteva ore înainte de marea noastră 
sărbătoare națională de 23 August, trei
zeci șt opt de ani de pace și libertate ; se 
cîntă în dialect aromân, în limbile rusă, 
engleză, turcă și cîntecul lui Gil loniță : 
„A treia pace mondială" devine un imn al 
tuturor celor de pe stadion față de opțiu
nea istorică a poporului nostru exprimată 
prin politica Partidului Comunist Român 
și a președintelui Nicolae Ceaușeseu ; 
peste noi cei din scenă se revarsă uralele 
publicului și la orele 20 și 17 minute în 
timp ce același loniță cîntă „Jurămînt la 
Putna", tribunele șl peluzele stadionului 
se umplu de luminile unor făclii confec
ționate ad-hoc, care se alătură unui 
imens cor ee însoțește pe cel din 
fața microfonului ca într-o imensă slu- 
iire a păcii, care rostește cu solemnitate

. bucurie cuvintele poetului :
„Credință veșnică patriei noastre".
Formația „Flacăra-Pop“ cîntă în ebraică 

și românește „Șalom alehem" și întregul 
stadion i se alătură cîntînd :

„Să fie pace în lume".
Simțim publicul alături ca un partener 

de vîslă al aceleiași bărci. Și imediat ni se 
confirmă forța de existență a cenaclului 
tocmai prin diversitatea genurilor artistice 
abordate. Este invitat în scenă basul Nico
lae Florei, prim-solist al Operei române, 
care cîntă două prelucrări folclorice ale lui 
Dumitru Kiriac. Și iată că pe un stadion, 
35.000 de oameni cîntă împreună eu un cîn- 
tăreț de operă, „Pe cărarea sub un brad" 
și „Foaie verde lămîiță", orice prejudecată 
legată de loc și destinația lui. Locul nu se 
poate substitui niciodată omului și vechiul 
proverb își confirmă aici valabilitatea : 

„Omul sfințește locul", cu toate eă locul 
«ste destinat prin excelență fotbalului.

Succesul notabil al acestui cîntăreț 
de operă, în mijlocul unui public în stare 
să participe cu aceeași dăruire și la reci
talul formației „Iris" ca și la recitarea 
unor versuri dificile din poezia lui Emi- 
nescu, confirmă pregătirea și lărgirea 
ariei de înțelegere și participare a publi
cului devenit obișnuit al cenaclului.

La orele 21 și 25 minute, publicul con
tinuă să pătrundă în tribunele stadionului, 
optînd pentru puținele locuri care au mai 
rămas în spatele scenei ; eram acum pri
viți circular și de un public care a con
simțit liber să asiste și să participe din- 
tr-un unghi nu prea comod, dar care con
firmă puterea de atracție și seducție a 
spectacolului. Și cum probleme privind 
ordinea și rîndul spectatorilor nu se fac 
deloc simțite, un milițian care se plicti
sise probabil așteptînd zadarnic ivirea 
unor cazuri în peluze se strecoară printre 
rînduri, își scoate șapca pentru a se pierde 
mai ușor în mulțime și cîntă împreună cu 
ceilalți ; nu era un abandon al postului 
său, ci transformarea unei sarcini într-o 
alta mai adecvată momentului. Mai ales 
că stadionul cîntă acum un cîntec de su
flet al cenaclului „Trăiască România" și 
primele cuvinte cîntate de Nlcu Alifahtîs, 
sînt suficiente pentru a ne da seama eă 
întreaga asistență cunoaște cîntecul Tri
bunele se ridică în picioare.

Ce păcat că aici nu se află o echipă a 
televiziunii sau cinematografiei. Reporta
jele lor ar fi înlăturat cu siguranță multe 
din prejudecățile încă existente față de fe
nomenul Cenaclul Flacăra și care izvo
răsc cu siguranță din necunoașterea aces
tui spectacol care este al tuturor.

Stadionul cîntă împreună cu George 
Nicolescu „Ordinea de zi" un cîntec prin 
care se făcea o declarație de dragoste 
păcii și vieții, o adeziune a zecilor de mii 
de oameni din stadion ca reprezentanti ai 
milioanelor care trăiesc pe pămîntul pa
triei noastre, la dezideratul păcii ca o pro
blemă capitală a planetei Pămînt.

Spectacolul propriu-zis se încheie eu 
acest cîntec. Este ora 23 și Adrian Pău- 
nescu adresează mulțumiri autorităților 
județului, activiștilor de partid și U.T.C. 
care prin munca lor au făcut posibilă o 
întîlnire de asemenea proporții, saljitînd 
prezenta la spectacol a tovarășului Ion 
Stoian, prim-secretar al județului Con
stanța.

Totuși, au loc prelungiri la cererea pu
blicului. Tinerii dansează în tribune îm
preună cu formația „Iris" care cîntă „Cine 
mă strigă în noapte" ? și întîlnirea noastră 
de excepție se încheie eu șoapta a 35.000 
de oameni care cîntă „Nu uita că ești 
român" l

MIHAI STANfi

Notații ia Nord
Localitatea : Eforie Nord — 24 august 
1982, ora 20.
Durata spectacolului: 5 ore
Numărul de spectatori : 3.800
Condiții de desfășurare : Grădina de vară 
Calitatea spectacolului : bună 
Atmosfera : caldă, intimă
Aportul organizatorilor : insesizabil
Noutăți : basul Nicolae Florei a interpre
tat pentru prima oară în cenaclu „Doruri
lor mele", versuri Octavian Goga șl „Așa -i 
românul", cîntec regăsit de Adrian Pău- 
nescu în repertoriul lui Doru Chiaja.

Ploaia s-a oprit de o oră, trebuie doar 
să înceapă cenaclul. ...Ora 20 fix, începe 
întîmplarea 624 în Eforie Nord. 5 minute 
mai tîrziu ne întrebăm : „Ori eu, ori tu, 
ori el,... ori noi ?“

Mihail Stan recită ca niciodată poezia 
lui Ștefan Augustin Doinaș, și printre co
paci se vede luna lucind..., natura fiind 
decorul atît de necesar de partea noastră 
pentru această seară.

Cenaclul Flacăra cîntă pentru oamenii 
muncii aflați în concediu, cîntă pentru 

oamenii muncii aflati în poziții de muncă, 
pentru tineretul României de azi, cîntă în 
24 august cu plăcerea pe care numai ani 
de libertate ți-o pot oferi.

Iese Iris, intră basul Nicolae Florei 
adueînd parfumul vechilor cînteee pe care 
tineretul e dator să le cunoască, drept 
moștenire de preț a neamului.

Ora 22,30 publicul cîntă „Jurămînt la 
Putna", Gil loniță continuînd cu o nouă 
strofă inspirată de mișcătorul moment : 
„Fiii tăi azi ți se-nchină / Peste istorica 
jale / Ei au în brațe lumină / Candelele 
trecerii tale II Puneți lumină în toate l 
Blinda lumină să ningă / Nu sînt asupră-ne 
torțe / Aste lumini să le stmgă".

Este cerut cîntecul „Graiova my love“ 
și vine dar greu, greu de tot...

Învățîndu-și cu conștiinciozitate textele, 
George Nicolescu cîntă noua sa piesă 
„Imnul înecaților din Atlantida" un suc
ces mai mult ca sigur. Aproape de ora 24

Cronicile inserate aparțin maniîesUrilor cu numerele • gig, «9, ®9, S21, 822, 623, 624,

Voci 0in public
Am apelat la dumneavoastră pen

tru eă de ieri nu mai am nici prie
tenă și prieten, nimic absolut nimic. 
Este poate o surpriză dar atunci 
cînd prietena nu te înțelege, atunci 
asta nu mai este prietenie.

Îmi venea să-mi iau lumea în cap 
dar am rezistat asta pentru că dra
gostea de frumos din senin învin
gea mereu.

Îmi pare sincer rău că nu a ieșit 
un spectacol pe măsura așteptărilor. 
Oricum concluziile le-ați tras sin
guri dar oricum sînt sigură că nu 
sînt din cele mai bune. .

Am impresia că mulți dintre gă
lăgioși participînd la cenaclu la 
Constanța au venit și la noi că pro
babil se plictiseau acasă pentru că 
altfel nu-mi închipui de ce tot trăn
căneau.

Mă gindesc cu oarecare teamă la 
clipa cînd vă veți întoarce la Bucu
rești și atunci va apare acel dor 
imens de a vă revedea sau mai bine 
zis de a vă asculta in fiecare zi fie 
și 30 de minute. Oricum, urmărim 
emisiunea de joi, „Valori ale mu
zicii tinere". Nu, eu nu am 
fost la nici un spectacol de-al 
dumneavoastră și al cenaclului de
oarece îmi place să ascult în liniște 
ceea ce este frumos și de valoare. 
Nu spun fraze mari pentru că de 
fapt nu m-a obligat nimeni să vă 
scriu această scrisoare ci eu singură 
am dat glas sentimentelor mele 
izvorîte din adlncid sufletului. 
Nu vă spun pentru prima da
tă faptul că formația Iris a 
adus un suflu nou in cenaclul 
dumneavoastră, eu vă spun că pînă 
aseară nu-mi plăcea Iris. Aveam 
impresia că sînt prea zgomotoși, 
dar aseară s-a intîmplat ceva fan
tastic jiot spune. Atunci cînd își 
susțineau microrecitalul, versurile 
cintecelor îmi curgeau fără să-mi 
dau seama cu toate că versurile cin
tecelor nu le cunoșteam prea bine 
și chiar așa mi-am dat seama că 
Iris este ceva fantastic. Oricum eu 
sper că atunci cînd veți mai veni la 
noi să iasă totul bine. Oricum eu vă 

0 microstagiunc îu județul Sibiu
Cenaclul Flacăra al Tineretului Revoluționar, organizat de C.C. al U.T.C. 

ți revista Flacăra, conclus de poetul Adrian Păunescu, va fi prezent în perioada 
următoare cu o microstagiune în județul Sibiu. Se preconizează următorul pro
gram ; 28 august - SIBIU • 29 august — SAL1ȘTE ; 30 august - AGNITA ; 31 
august — MARȘA-AVRIG ; 1 si 2 septembrie — MEDIAȘ ; 3 septembrie — SIBIU; 
4 septembrie - COPȘA MICA; 5 septembrie - JlNĂ (dimineața), C^NADIB 
(după amiaza) ; 6 septembrie - RĂȘINARI • 7 septembrie - SiBIU.

Toate manifestările, cu excepția celei de la Jina, vor începe la orele 18.

FOTO : GH. AMUZA fi

se aude o cracă rupîndu-se, pesemne ci
neva încerca reîntoarcerea la ascendent. 
Conducătorul cenaclului ne anunță fericita 
întîmplare de a intra în noua zi, cîntînd 
„Vrem o altă ordine de zi“..„ moment în 
care din sală sosește următorul bilet : 
„Vrem să vă rugăm să ne mai înviorați, 
picurîndu-ne în suflet hotărîrea de a ne 
împlini revoluționara menire, nu ne-am 
născut pentru a muri, noi ne-am născut 
pentru a fi“.

Ecoul cîntă „Adio, adică rămîi", pe ver
suri de Adrian Păunescu, prevestire 1 în 
curînd Ecoul va fi indisponibil (sperăm 
temporar) : Magdalena Finna urmează să 
nască, Sorina Feier urmează să se mărite. 
Adio, adică rămîi ?

Oricît de răcoare ar fi după două zile 
ploioase, invitația lui Vasile Șeicaru. âe 
a ne arunca în mare este prea tentantă 
așa eă : „Și eu, și tu, și el... și noi".

AL BERTZI fi

aștept din nou și tăsați dumnea
voastră că li liniștim noi pe huliga
nii noștri. Oricum eu vă mulțumesc 
încă o dată pentru tot ce-ați făcut 
pentru noi aseară pentru că ați fă
cut un efort fantastic pentru a duce 
la bun sfîrșit măcar în mare din tot 
ceea ce v-ați propus.

Elena Batamaei 
din Kogălniceanu

20 august 1982

Mă numesc Dermengiu Adelina 
Monica și sînt elevă In clasa a X-a 
la Liceul nr. 2 din Brăila.

Șă știți că sînt o mare admiratoa
re a muzicii tinere.

Această muzică a pătruns adine 
in inima mea.

Foarte mult îmi plac vocile și 
cîntecele lansate de Cenaclul Flacă
ra. Muzica tinără ne dă tuturor (nu 
numai celor tineri) încredere în noi, 
încredere într-un viitor luminos, 
încredere într-o lume mai bună, o 
lume a păcii.

Pentru că ce-i mai minunat decît 
să știi că pretutindeni e pace și 
niciun nor negru nu ameninți ome
nirea ?

Cu nesaț citesc în revista „Flacă
ra" cronicile manifestărilor de spec
tacol și poezie.

Ascult cu plăcere muzica tinără 
pe care dumneavoastră o prezentați 
(și cit de minunat o faceți) în ca
drul Radiovacanței.

Ce muzică tinără, minunată mu
zică tinără ascultăm joia la apara
tul de radio !

Nu am încă ocazia să particip la 
un spectacol de muzică și poezie al 
Cenaclului Flacăra.

V& aștept la Brăila. Voi avea ma
rea bucurie ca împreună cu părin
ții mei să fim în sală să cintăm îm
preună, pacea și prietenia.

Cu stimă și respect. •

Dermengiu Monica
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0 decizie ciudată
E multă vreme de cînd baschetul 

nostru, îndeobște cel masculin, se 
zbate în mediocritate. Ceea ce se 
vede e. cu adevărat, dezolant : me
ciuri sălcii, un campionat rezumat la 
duelul surd dintre Steaua și Dinamo, 
tribune goale etc., etc. Ce se vede 
mai puțin, dar se știe, e faptul că, 
de ani și ani, această disciplină, me
reu certată și mereu arătată cu de
getul de C.N.E.F.S., a fost lăsată de 
izbeliște, fiind tratată ca o „cenușă
reasă". Motivul acestei atitudini e 
simplu. Nereușind să obțină decît 
rareori (un turneu în Brazilia, cîteva 
victorii Ia Universiadă etc.) rezulta
tele dorite de C.N.E.F.S. spre a fi, de-a 
lungul timpului, interpretate și um
flate în tot felul de bilanțuri, pe cit 
de festiviste, pe atît de false, basche
tul a rămas un fel de „copil vitreg" 
pe strada Vasile Conta, privit cu o 
îngăduință mai degrabă vinovată.

Vom mai discuta, cît de curînd, pro
blemele de esență ale baschetului, 
pînă atunci însă, să trecem la subiect. 
De la o vreme, mai exact de cînd 
Dinamo a intrat intr-un proces de 
formare a echipei, de întinerire a lo
tului, Steaua (care a izbutit același 
lucru din mers) s-a distanțat net de 
restul divizionarelor A, adjudecindu-și 
3 titluri consecutive. Cu o floare, fi
rește, nu se face primăvară, de acord. 
Numai că, iată, grație sprijinului pri
mit din partea ministerului tutelar și 
datorită rîvnei antrenorului Mihai 
Nedef, Steaua a ajuns să aibă, și are, 
o formație redutabilă, presărată cu 
internaționali, care mai vechi (Ccrnat. 
Oczelak ș.a.), care mai noi (Opșitaru, 
Netolițchi, Ermurache ș.a.). O echipă, 
in două cuvinte, de talie (și la pro
priu și la figurat) internațională, gata 
oricînd, zic specialiștii, să se întreacă 
de la egal la egal cu cele mai puter
nice garnituri de pe continent. Gin- 
dind așa, adică realist (cîștigarea cam 
pionatului a încetat să mai fie un 
scop mobilizator, „noul val" trebuie 
să dobîndească experiență în meciuri 
grele, cu adversari serioși etc,), echi
pa masculină de baschet Steaua a fă
cut demersurile necesare pentru a fi

Înscrisă in Cupa campionilor europeni. 
A cerut ea prea mult î A sărit ea, 
cum se zice, calul ? Nu, a solicitat să 
i se respecte un drept eîștigat prift 
muncă și sudoare. Inițial, C.N.E.F.S, 
(adică organismul care n-a permis na
ționalei de polo, învingătoare în 6 
turnee anul acesta, să participe la 
mondialele de la Guayaquil) a lăsat 
o portiță deschisă, invitînd clubul mi
litar să-și procure singur banii (o 
nimica toată) necesari înscrierii în 
C.C.E. Sumă care, prin generoasa în
țelegere a forului tutelar, M.A.N., a 
fost găsită, numai că bucuria baschet- 
baliștilor de la Steaua n-a durat 
mult ? 1 C.N.E.F.S. s-a opus, de data 
asta cu fermitate, cererii echipei 
campioane, antrenorului Nedef reco- 
mandîndu-i-se „să obțină mai întîi 
rezultate și apoi să vrea să joace" ? !

Cum adică, ne întrebăm și ne mi
răm, să poată obține rezultate jucă
torii de la Steaua (și, firește, nu nu
mai ei) altfel decît jucind, altfel decît 
confruntîndu-se cu cei la fel de buni 
sau chiar mai buni (să nu ne fie ru
șine s-o spunem, nu sîntem noi pri
mii la toate disciplinele) decît ei ? ! 
A învins, cu alte cuvinte, încă o dată 
teama. Teama ca un blazon, și așa 
șifonat (vezi caiacul, vezi luptele li
bere, vezi scrima etc., etc.), să nu fie 
șifonat și mai tare, alte citeva posibi
le înfrîngeri adăugate celor de mai 
mai sus, puțind pereclita poziții, de
plasări șl așa mai departe. Din acest 
motiv, s-a ales soluția cea mai pre
caută, refuzul ? !

Procedînd așa, C.N.E.F.S. furnizea
ză încă o dovadă, a cita ?, că nu cu
noaște in detaliu realitățile din spor
tul românesc. Greșit a procedat în 
cazul boxului (trimițînd la mondiale 
o echipă completă), greșit a procedat 
în cazul echipei feminine de cros, 
greșit a procedat in cazul mondialelor 
de caiac-canoe (discu!pindu~i pe an
trenori și dind toată vina pe sportivi), 
greșit se procedează și acum. Știind 
că celor de la Steaua li s-a sugerat să 
lase un memoriu (in ee sertar o 
zace ? !), considerăm însă că forul 
responsabil al sportului nostru mal 
are timp să revină asupra unei hotă- 
rîri strîmbe și păgubitoare.
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Dar..., zice
Mircea Lucescu

A doua întrebare adresată Iui Mircea 
Lucescu, director tehnic al F.R.F., an
trenor al echipei naționale, a fost pusă 
de cititorul Marin Neagoe, din Bucu
rești. Ea sună astfel :

— DE CE INSISTAȚI ADESEORI 
ASUPRA COMPORTAMENTULUI JU
CĂTORILOR DE FOTBAL; DE CE NU 
AVEȚI ÎN PRIMUL RÎND ÎN VE
DERE CALITĂȚILE LOR TEHNICE 
SAU TACTICE, FELUL CUM ȘTIU 
SA SE DESCURCE PE TEREN ?

—■ în primul rînd, trebuie să se țină 
cont că vorbim despre jucătorii de 
fotbal, adică despre niște oameni ori
cum dotați cu niște calități deosebite, 
fizice, tehnice și așa mai departe. Dar 
comportamentul jucătorilor, ATITUDI
NEA lor față de muncă și activitatea 
pe care o practică, acest lucru are după 
mine o importanță covîrșitoare. în- 
tr-adevăr, de cîte ori am prilejul insist 
asupra acestei atitudini ce are la bază 
educația, atît cea civică, cît și cea 
profesională, fiindcă una fără alta nu 
pot exista. Cred că jucătorul de fotbal 
trebuie să aibă față de muncă o atitu
dine perfect asemănătoare cu cea a 
unui strungar sau a unui doctor față 
de meseria sa. Ea implică disciplină în 
joc, respectarea programului de pre
gătire, organizarea sportivă a vieții 
particulare. O echipă de fotbal este 
formată din oameni, iar acești oameni, 
îndeosebi tineri, trebuie astfel educați 
încît atitudinea lor în fața muncii, a 
performanței să fie una liber consim
țită, normală, nu impusă. Trebuie în
totdeauna să ne punem în față o ast
fel de strategie în formarea unei 
echipe, prin educarea atitudinii jucă
torilor ce o compun. După mine, totul 
pleacă de la educație : și selecția, și 
instruirea, și concepția de joc. De cele 
mai multe ori, antrenorilor li se cer 
în primul rînd rezultate. Repede, dacă 
e cu putință o schimbare totală de 
chiar duminica viitoare! Astfel de re
zultate, dacă sînt obținute, nu vin 
decît întîmplâtor și rămîn efemere. 
Abia atunci cînd echipa obține rezul-

tate bune ca un corolar al rezolvării 
tuturor aspectelor tehnico-tactice și de 
atitudine, atunci rezultatele vor avea 
continuitate, consecință firească a unei 
munci în perspectivă și profunzime. 
Sper că am reușit cîteva dintre aceste 
lucruri la Hunedoara, cu Corvinul.

Bun, veți zice, poate, dar cum să 
educi o astfel de atitudine? Aici tre
buie să se vadă măiestria antrenoru
lui. El trebuie să asigure o participare 
totală, conștientă, profesională a ju
cătorilor atît în pregătire, cît și în 
jocul propriu-zis. La marile echipe se 
vede limpede cultivarea permanentă a 
spiritului de echipă și grup, a respec
tului reciproc și a răspunderii perso
nale, participarea efectivă la toate pro
blemele și frămîntările colectivului. 
(Cîteodată, de obicei în cazul jucăto
rilor aflațl în jurul vîrstei de 29—30 
ani, ajunși spre sfîrșitul carierei 
la o maturitate deplină, se întîm- 
plă ca tocmai ei, acești fotbaliști 
trecuți prin toate, să impună at
mosfera generală de seriozitate...) în 
antrenament se cere aducerea jucăto
rului permanent în stare de competiti
vitate. Orice lucru face, trebuie să 
aibă o finalitate. El trebuie să aibă sa
tisfacții imediate după reușită, dar să 
primească și sancțiuni pentru greșeli. 
De fapt, astăzi mai mult decît oricînd, 
In fotbal la nivel de pregătire egală 
cîștigă cei care au o atitudine mai 
angajantă, pe un fond de relaxare. Se 
întimplă foarte des ca în preajma me
ciurilor de o mare importanță, uneori 
chiar la nivelul cel mai înalt, asupra 
moralului jucătorilor să se facă mari 
presiuni, încercîndu-se modelarea ati
tudinii lor față de joc, desigur cu cele 
mai bune intenții. Din păcate, adese
ori se obține tocmai rezultatul Invers: 
jucătorii devin nervoși, miza partidei 
îi inhibă, joacă vizibil cu trac, greșesc 
mult. Or, tocmai aici e buba ! Atitudi
nea, cîștigată prin îndelungate antre
namente, trebuie să devină o stare 
naturală a jucătorilor, rezultată dintr-o 
angajare permanentă, conștientă, pro
fesională, nu doar o stare de moment 
ce poate fi inhibată înaintea unuia sau 
altuia dintre meciuri...

Sper să nu vă pară prea... teoretice 
considerațiile mele. Oricum, cred că vă 
dați seama că mai sînt multe de făcut 
în fotbalul românesc !

MIRCEA LUCESCU ■

Sondaj „Flacăra"

Cine va juca anul viitor în Divizia A?
S-a reluat de curînd și întrecerea echipelor din eșalonul secund al fotbalu- 

iului nostru. Așa cum ne-au obișnuit, cea mai mare parte a celor 54 de forma
ții ale diviziei secunde vor lupta, din prima pînă în ultima clapă, pentru... evi
tarea retrogradării, pentru păstrarea unui loc de ,,B“ și în viitoarea ediție a 
campionatului. Doar o mică parte dintre aceste echipe, pe care le putem nu- 
număra pe degetele ambelor miini, au curajul să țintească mai sus, pri
vind spre divizia A. Există însă premise ca în actuala ediție și această luptă, 
a promovării, să se desfășoare în condiții deosebite —- dacă luăm în considera
ție măsurile pe care F.K. Fotbal le preconizează, așa cum au fost ele anunța
te acum Cîtva timp in ziarul de specialitate. Reamintim cititorilor că F.R.F. a 
preconizat o masivă reducere a numărului de echipe, în toate cele trei eșaloa
ne ale fotbalului românesc ; 16 echipe in divizia A (18 in momentul de față), 
40 de echipe in „B" (față de 54, acum !) și numai 6 serii pentru divizia C (în 
loc de 12 serii a cîte 16 formații, cîte sînt în prezent). Sigur, acest lucru în
seamnă în primul rind adoptarea unor măsuri organizatorice extrem de... seve
re, semănînd cu o adevărată „tăiere în carne vie" pentru fotbalul autohton ! 
In privința schimbului de echipe dintre diviziile A și B (promovare-retrogra- 
dare), după ultimele vești aflăm că F.R.F. preconizează ca din. prima divizie 
să retrogradeze trei echipe (locurile 18,17 și 16, la fel ca în anii precedenti), 
în vreme ce cele trei cîștigătoare ale seriilor din divizia secundă ar urma sâ 
susțină un baraj, stabilind astfel singura promovată in divizia A. Sigur, ca în
totdeauna există păreri pro și contra. Este motivul pentru care ne-am hotărît 
să efectuăm un sondaj de opinie în rîndul formațiilor celor mai de frunte ale 
diviziei B, rugind antrenorii sau conducătorii acestor echipe să ne răspundă la 
două întrebări :

1. CARE ESTE OBIECTIVUL DE PERFORMANTA AL ECHIPEI DV. ÎN 
EDIȚIA 1982—1983 A CAMPIONATULUI DIVIZIEI B ?

2. CUM APRECIATI PRECONIZATELE MASURI ALE F.R.F., CU PRIVI. 
RE LA REDUCEREA NUMĂRULUI DE ECHIPE ȘI LA ORGANIZAREA BA
RAJULUI PENTRU PROMOVAREA ÎN DIVIZIA Aî

r Seria I
Vasile Oprea, președinte (F.C. Gloria 

Buzău) : 1. Obiectivul nostru este promo
varea în prima divizie a țării. Cred că 
valoarea lotului de jucători ne dă dreptul 
să sperăm la acest lucru ; 2. Nu sînt îm
potriva reducerii numărului de echipe, 
dar trebuie mai mult gîndită modalitatea 
de a se ajunge la acest deziderat. Iar 
dacă în ,,B“ nu mai promovează nimeni, 
atunci divizia C pentru ce mai joacă ? ! 
în privința barajului, găsesc că ar fi ne
drept să lupți un an de zile și să pierzi 
promovarea într-un meci sau două, even
tual ajungînd să depinzi de... al treilea, 
în funcție de meciul celorlalte două par
ticipante la baraj.

Aristide Ghiță, antrenor (Dinamo-Uni- 
rea Focșani) : 1. Vrem sâ ne situăm pe 
unul din locurile 1—6. Avem o echipă 
modestă, totul e numai muncă și disci
plină ; 2. Cred că măsurile sînt bune. Se 
poate spera ca, prin restrîngerea valori
lor, să crească valoarea generală a fot
balului nostru. în cazul în care vom ieși 
pe primul loc în serie, mergem și la ba
raj, ce să facem ?! După mine este un 
rău necesar !

Ion Ionescu, antrenor (C.S.M. Suceava): 
1. Sperăm să ne clasăm pe unul dintre 
primele 6 locuri. E greu să țintim mai sus, 
acum sîntem într-o perioadă de întinerire a 
echipei, aducînd multe elemente din județ. 
Dorim în primul rînd să jucăm un fotbal 

snai bun, iar în rest... vom vedea ! ; 2. Pă

rerea mea e că actuala formulă e cea mai 
bună. Reducîndu-se numărul de echipe, 
multe din cele de „C“ vor ajunge în ju
deț. Acum avem în județul Suceava 8 
echipe de divizia C, pe care leTsocotim o 
bună bază pentru formația din divizia B. 
în campionatul județean nu sînt condiții 
pentru creșterea și promovarea tinerilor 
jucători. Apoi, cu numai două serii de „B“, 
deplasările se măresc, cheltuiala crește, 
iar vacanța devine mai scurtă... Organiza
rea barajului nu mi se pare echitabilă. 
Echipele de „A“ sînt mult prea protejate, 
față de cele din divizia secundă. Dacă e să 
facem o selecție valorică, atunci să 
„cadă" și din „A“ șase echipe, cum se pre
conizează la divizia B...

Ion Nunweiller, antrenor (Gloria Bis
trița) : 1. Sperăm ca anul acesta să nu ne 
mal dezamăgim suporterii. Vom încerca să 
promovăm în „A“, chiar dacă am încenut 
cu stîngul. Campionatul e lung ! ; 2. Sînt 
prea multe formații fără valoare în divizia 
secundă, asta e adevărat. Din această 
cauză, evident, calitatea jocurilor are de 
suferit, cele mai multe echipe folosind pe 
teren propriu orice mijloc pentru forțarea 
victoriei. Din păcate, concentrarea jucă
torilor nu se poate face de la sine, fiindcă 
actualul regulament nu permite transferă
rile... Barajul pentru promovare cred că e 
greu de acceptat, după un campionat atît 
de lung și greu.

Leonid Ântohi, antrenor (Dunăren- 
C.S.U. Galați) : 1. Ne-am propus un loc 
între 1 și 3. Am fuzionat astă-vară cu 

echipa studențească C.S.U., care retrogra
dase în „C“. Am luat de acolo 5 jucători, 
iar altor 6 le-am dat drumul. Sîntem așa
dar în curs de omogenizare a echipei ; 2. 
Nu consider ca necesare modificări în nu
mărul de echipe la divizia A Fondul ne
corespunzător de jucători nu se află acolo, 
ci la diviziile inferioare? Cred că ar trebui 
să „cadă" 3 echipe și să promoveze alte 3 
din divizia B. în divizia secundă, in
tr-adevăr se impune reducerea echipelor. 
Două serii sînt suficiente ; acum prea 
multe formații nu se luptă decît pentru 
evitarea retrogradării. Dar a treia divizie 
n-ar trebui schimbată, fiindcă sînt o mul
țime de orașe mici unde publicul are doar 
o mare plăcere duminicală : fotbalul ! Și 
apoi, federația nu acordă nici un fond 
pentru aceste formații de „C“... Barajul 
mi se pare inutil. Cîștigi seria, se bate un 
corner, intră mingea în plasă... Și așa s-a 
dus o muncă de 34 de etape !

Seria a II-a
Nicolae Vulpcanu, antrenor (Unirea 

Alexandria) : 1. Obiectiv : locul I—IV. Nu 
cred că putem emite pretenții pentru pro
movare. Dealtfel, după mine Rapidul nu 
are contracandidată anul acesta ! ; 2. Mă
sura reducerii numărului de echipe este 
bună. Nenorocirea vine doar de la baraj. 
Aici o neșansă poate anula munca unui an 
întreg !

Mihal Nacu, președinte (Șoimii Sibiu) : 
1. Dorim un loc fruntaș în serie. Ne propu
sesem între 1 și 4, dar în privința promo
vării, de cînd ne-a bătut Rapidul acasă, 
cu greu se mai pune problema... ; 2. Dacă 
toate măsurile preconizate s-ar desfășura 
fără baraj, ele ar fi de lăudat. Concentra
rea jucătorilor valoroși la mai puține 
echipe e un lucru bun Dar barajele au dat 
mereu de lucru... Evident, nu întotdeauna 
cea mai bună echipă dintr-un baraj reu
șește să și cîștige !

Pe Ciulești speranța nu s-a stins niciodată !

Fetre Moldoveana, antrenor (Progresul): 
1. Chiar dacă conducerea clubului nu ne-a 
stabilit un obiectiv precis, o echipă ca 
Progresul trebuie să se bată pentru pro
movare. Am început slab, avem și —4 în 
clasament, moștenire a campionatului tre
cut, dar mai sînt 32 de etape ! Din păcate 
i-am pierdut pe Zamfir, Țevi și Marica, 
pe care consider că ne-am mai fi putut 
baza, iar în locul lor n-am adus încă pe 
nimeni. Oricum, ori promovare, ori ni
mic ! ; 2. Dau dreptate federației. Sînt 
prea multe echipe fără valoare în divizia 
secundă, iar altele n-au drept scop decît 
să... stabilească echipele care retrogra
dează sau care încearcă să promoveze ! 
Cred că divizia secundă va face un salt 
de calitate prin reducerea numărului de 
echipe, rămînînd numai formații de mîna 
întîi, care să poată juca oricînd la nivelul 
primei diviziL Sigur că tot ce e nou prinde 
mai greu ! Dar de ce să fie promovarea 
un drept intangibil ? ! Eu spun că cine a 
mai bun să intre, chiar și cu baraj...

Paul Florea, antrenor (Automatica 
București) : 1. Primele trei locuri. Avem 
totuși o echipă modestă, e greu să spe
răm promovarea. Am început bine, dar 
pretenții prea mari nu avem ; 2. Pentru 
divizia A, cu doar 16 echipe ar fi prea 
puține meciuri de campionat ! în „B“ s-ar 
impune o reducere, însă cheltuielile ar 
crește mult. Mă gîndesc că o echipă ca 
a noastră, fără posibilități, după vreo 3 
deplasări la Iași sau Suceava, pe drumuri 
atit de lungi, aproape nu ne-am mai re
veni financiar ! Și mai sînt și altele la 
fel ca noi. Cît privește barajul, mă gîn
desc că și celelalte două echipe, rămase 
în urma celei promovate, vor fi muncit 
tot atît de mult ca să cîștige seria, însă 
tot în „B“ vor rămîne. Forma sportivă e 
greu s-o planifici tocmai la sfîrșitul cam
pionatului !
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Să învingi sub Tricolor
Au trecut trei săptămîni de la începe

rea sezonului oficial al fotbalului, timp 
în care, după cele patru jocuri ale cam
pionatului primei divizii, precum și o 
trecere în revistă a elementelor de re
prezentare de care poate dispune fotba
lul nostru prin verificările de miercurea 
trecută de pe „23 August", au apărut 
cîteva subiecte care trebuie consemnate.

I
Deși aparent fără importanță deosebi
tă, schimbarea desenului porților de fot
bal pe stadioanele noastre este o reali
zare ce se dorea de mult, cel puțin din 
acest punct de vedere înscrilndu-ne și 
noi alături de felul în care trebuie să 
arate și ca aspect regulamentar cele mai 

importante elemente do decor lipsite de 
viață ale fotbalului, barele și plasa. Un 
alt amănunt și el aparent nu prea demn 
de toată atenția, comentatele cartonașe 
galbene, au primit o nouă interpretare. 
Pînă acum devin supuse și unor sancți
uni pecuniare numai cele obținute pentru 
atitudine ireverențioasă. Era normal, în 
spiritul creșterii competitivității, dar fap
tul că prin acumularea lor nu mai apar 
ca o consecință firească etapele de . sus
pendare, dă în continuare de gîndit.

S-au numărat foarte multe avertismen
te galbene, chiar începînd cu prima eta
pă și forurile par speriate. Mai întîi 
vreau să apreciez faptul că diriguitorii 
fotbalului nostru merită apreciați că și 
aceste două măsuri diferite și aparent 
simple pe care le-au rezolvat au făcut-o 
în favoarea jocului, dovedind că sînt 
preocupați de a lua atitudini de adevă
rată meserie, părăsind intrucîtva biro
cratismul, formalismul și puțina compe
tență cu care începuseră să ne obișnuias
că. Cred, totuși, că problema cartonașe
lor merită o nouă reașezare, și anume, 
să ne inspirăm puțin din sistemul brita
nic de acum cîțiva ani. Arbitrul trebuia. 
să explice în foaia de arbitraj, la sfîrși- 
tul jocului, motivul pentșp care a arătat 
avertismentul galben. Fiecare infracțiune, 
în funcție de gravitatea ei, era „măsura
tă" printr-un număr de puncte de pena
lizare a căror acumulare în timp ducea 
automat la un număr de etape de sus- 

Ipendare. Acest principiu, firesc, de indi
vidualizare a pedepselor, promovat și de 
legea noastră, cred că se potrivește foar
te bine și fotbalului de la noi. Desigur, 
chiar dacă ar fi nevoie de ceva mai 

I multă contabilitate, grija de a nu greși 
■ ar mări importanța dată partidelor, iar 
B amănuntele propriu-zise ar avea o tentă

Valentin Stănescu, antrenor (Rapid) : 1. 
Rapidul va încerca să rezolve problema 
cîștigătorului seriei încă din turul campio
natului I ; 2. E bine să rămînă numai 16 
echipe în divizia A, dar pot trece ușor 5 
sau 6 formații în eșalonul secund, fără să 
plîngă nimeni după ele. Insă vreau să-mi 
spuneți, cum vor „circula" valorile dacă 
nimeni nu le va da dezlegare 7 Regula
mentul actual de transferări nu prevede 
nici o schimbare, în cazul reducerii numă
rului de echipe ! Se va cheltui mai mult, 
atît la divizia B cît și la C, va fi nevoie nu 

Fotografii de VICTOR RADULESCU B
de una, ci de două zile de deplasare și așa • 
mai departe. Unde e economia 7 Baraj 7 
Care baraj 7 ! Păi ar fi trebuit să se anun
țe înainte de începerea campionatului, 
acum nu mai are nici o valoare. Și apoi, 
baraje nu se mai fac nicăieri în lume, toți 
au renunțat ! Barajele aduc cu ele numai 
nenorociri, arbitraje aiurea, aranjamente..! 
Nu e bine. Pe ai mei îi „omor" la antre
namente. Ar fi corect să-l' pun să mun- 
ceașcă un an, ca să rămînă cu buza um
flată la vară ?!

Seria a lll-a
Ioan Reinhardt, antrenor (C.S.M. Re-, 

șîța) : 1. Sperăm să ne clasăm între pri
mele 8 echipe. N-avem lot să luptăm mai 
sus, dealtfel n-am reușit să transferăm 
nici un jucător nou 2. Nu de numărul de 
echipe depinde nivelul jocului la noi. 
Poate din „C“ s-armai putea reduce ceva, 
dar în primele două divizii nu cred că e 
cazul. Ar fi rău dacă orașele mai miei, 
care în afară de fot.bal au puține distrac
ții duminica, acum ar rămîne și fără asta. 
In loc să vină la stadion, cine știe unde 
s-or duce oamenii ! Organizarea barajului 
nd mi se pare o măsură echitabilă. E rău 
să muncești un an de zile cu o echipă, 
pentru ca să pierzi totul la sfirșiL 

particulară tipică și în funcție de infrac
țiunile prea frecvente și care vrem să 
dispară din fotbalul nostru. f

Fotbalul jucat nu este ceva deosebit, 
mai ales în urma unui campionat mon
dial care a oferit unele noutăți ce ne-ar 
fi putut îmbogăți și jocul practicat de 
echipele noastre. In primul rînd este 
inadmisibil cum unele echipe nu au avut 
rezolvată problema contractelor antreno
rilor în primele etape... Viziunea este un 
imperativ de. necontestat și în fotbal, in
clusiv formula antrenorilor, a acelora 
care sînt chemați să dea contururi unei 
concepții de joc ce nu se poate realiza în 
cîteva zile și cu oameni de ocazie, nepre
gătiți în timp pentru a rezolva ceea ce 
li s-ar putea solicita să facă. Și din acest 
motiv de atitudine față de a gîndi ros
tul echipelor noastre, cred că și în acest 
campionat puțini se vor bate pe și pen
tru culmi, marea majoritate zbuciumin- 
du-se pentru a supraviețui mereu cu sa
bia căderii deasupra capului. Tot ca ati
tudine, simt cu amărăciune că generația 
tînără vrea din ce în ce mai mult să tră
iască cu minimum de efort investit în 
tot ceea ce privește fotbalul, dar cu ma
ximum de interes la beneficii.

Poate că tocmai actuala formă de co
interesare și de ocolire a deficiențelor ei 
prin stimularea cu avantaje obscure, pe 
sub mînă, îi crește astfel. Am vrut să 
simt miercurea trecută atmosfera și jocul 
echipei naționale care se pregătește de 
aproape un an în forme și formule ce se 
vor mai noi. Sugestiile pe care reprezen
tativa le primește, din afară, fie critice, 
trebuie privite și acceptate nu ca lupte 
și răzbunări (prea mulți cred păgubitor, 
acest lucru), ci ca o Confruntare de opi
nii de care tocmai cei care o pregătesc 
au cea mai mare nevoie. Din rîndurile 
mele voi încuraja mereu acest principiu. 
Deocamdată, intuiesc că jucătorii noștri 
fruntași nu mai tremură de plăcere a- 
tunci cînd sînt chemați pentru a îmbrăca 
tricoul, național Mă doare ca fotbalisț, 
dar și ca cetățean. In afara unor stîn- 
găcii de selecție și de joc ce pot șî tre
buie îndreptate," sufletul posibililor tri
colori cere vindecare urgentă. Generația 
mea a știut să respecte moștenirea trans
misă de predecesori de a lupta pînă la 
sacrificiu pentru reușita echipei națio
nale și acesta este primul lucru de la 
care trebuie să înceapă educația celor 
care trebuie să creadă că cea mai mare 
bucurie în fotbal este aceea de a fi che
mat să învingi sub Tricolor.

CORNEL DINU B j

Mircea Lupan, președinte (Olimpia Satu 
Mare) : 1. Avem obiectiv situarea în pri
mele 5 locuri. Dorim mai ales să consoli
dăm foarte tînăra noastră formație (me
die : 22,4 ani), în scopul atacării promo
vării în anul care vine ! ; 2. Este foarte 
bună măsura reducerii numărului de 
echipe. Sînt prea mulți jucători fără va
loare, care, prin restringerea formațiilor 
vor trebui să dispară, lăsînd locurile lor 
unor jucători mai tineri. Barajul, însă, nu 
e gîndit suficient. Mă gîndesc în primul 
rînd la echitatea unui campionat, în care 
se transpiră foarte mult pentru cîștigarea 
unei serii.

Nicolae Dumitrescu, antrenor (U.T.A.) 8 
1. Dorim promovarea în primul eșalon; 2. 
Cred că actuala formulă e cea mai bună, 
fiindcă există o bază foarte largă, de unde 
valorile pot ajunge pînă în vîrful pirami
dei. Reducînd echipele, împuținăm posibi
litățile de creștere a tinerilor fotbaliști, 
muiți dintre ei urmînd a se plafona re
pede, fiindcă în campionatul județean nu 
există garanții în acest sens. Mă bucur că 
la baraj nu mai ia parte nici o echipă din 
„A“. Dar, oricum, ar fi fost bine să se 
anunțe înainte de începerea campionatu
lui !

Angelo Niculescu, antrenor („U“ Cluj- 
Napoca) : 1. Țintim promovarea, ca oricare 
echipă ce abia a căzut din prima divizie ; 
2. După mine, istoria se repetă ! în dece
niile trecute eu am trecut prin tot felul de 
„formule", ori ca jucător, ori ca antrenor. 
Au fost campionate și cu 14 echipe, și cu

Lăsînd cititorii să întoarcă pe față și pe dos toate aceste opinii — pe care le 
dorim, de asemenea, folositoare și pentru orientarea federației de specialitate — 
nu vom Încheia înainte de a trage cîteva concluzii. în primul rînd, lupta pentru 
locul I in cele trei serii. Așa cum era de așteptat, cele mai multe concurente 
sînt in seria a ElI-a, in care „U" Cluj-Napoea, F.C. Baia Mare și U.T.A. își anunță 
limpede hotărîrea de a lupta pentru locul I... In seria I mai decise par numai 
cele două... Glorii cea din Buzău și cea din Bistrița, în vreme ce Suceava șl 
Galațiul, poate și FocȘanii, așteaptă... A doua serie a diviziei secunde prevede 
iarăși o dispută acerbă intre Rapid și Progresul, cu mențiunea că, de această 
dată, echipa din str. Dr. Staicovici pleacă cu un handicap de minus 4 puncte, în- 
vreme ce Rapid a și ciștigat Ia Sibiu v Celelalte echipe nu par a fi în stare să 
emită pretenții, dar surprize în fotbal se mai intimplă !

-In privința reducerii numărului de echipe în divizia secundă, cea mai mare 
parte a celor întrebați de noi (10 la număr, mai exact) sînt de acord cu măsu
rile preconizate, e adevărat, cu unele amendamente. Reținem însă șî opinia foarte 
bine motivată a antrenorului emerit Angelo Niculescu, după care nici un fel 
de „formulă" nu va putea rezolva de la sine calitatea fotbalului nostru. Numai 
5 opinii pentru păstrarea actualei formule de desfășurare a campionatului, ele 
bazindu-se în special pe dificultatea și costurile sporite ale deplasărilor mari, ca 
și pe necesitatea păstrării jocului cu balon rotund, in competiții divizionare, și 
în orașele mai mici.

In ceea ce privește barajul pentru promovarea în divizia A, aici numărul 
opiniilor care se desolidarizează cu măsura preconizată de federație este zdro
bitor mai mare decît a celor care o acceptă : 11—4 ! Sigur, interlocutorii noștri 
pot fi suspectați de subiectivitate, fiindcă aproape jumătate dintre ei (7 sau 8, 
ca să fim exacți) speră că„. vor fi nevoiți să ia parte Ia acest baraj. Numai că, 
spunem și noi, argumentele invocate sînt într-adevăr reale, obiective. Un meci 
de baraj nu va fi niciodată decît un joc al întîmpîării și al șansei, o dispută 
oarbă care, eventual, mai poate fi și influențată... Promovarea în prima divizie 
a țării trebuie să dea cîștig de cauză formațiilor care reușesc să se arate mai 
bune pe parcursul unei competiții de durată, cum e campionatul de 34 de etape, 
nu numai după un meci sau două.

Acestea sînt cîteva dintre elementele pe care ancheta noastră le-a scos în 
evidență și care, desigur, ar trebui să stea și în atenția F.R.F. Nefiind încă apro
bate, măsurile mai pot fi gîndite. Cum se spune, să ne gîudiim de zece ori, pen
tru a tăia o singură dată I

Dinamo, un prim pas 
spre... turul I

Invingînd miercuri seara, pe un „23 
August" arhiplin, echipa norvegiană 
Vaalerengen Oslo cu 3—1 (2—0), echipa 
noastră campioană, Dinamo, a făcut un 
prim pas spre... turul întîi al C.C.E. 
Dubla sa partidă din turul preliminar al 
celei mai importante competiții europene 
intercluburi, trebuie s-o recunoaștem, nu 
este însă o simplă formalitate, • jucătorii 
scandinavi alcătuind o echipă viguroasă, 
tenace, impresionantă din punct de ve
dere fizic. Dinamo a învins la Bucu
rești cu 3—1 : Augustin, min. 34 și D. 
Georgescu, min. 44 din 11 in (golul din 
fotografia noastră) și min. 65, respectiv 
Gran, min. 57, dar este foarte sigur că 
meciul retur, de la Oslo, peste numai o 
săptămînă, va fi un meci greu pentru 
jucătorii dinamoviști, care vor trebui să 
se mobilizeze exemplar pentru a obține 
calificarea. Este de așteptat ca echipa 
norvegiană (care s-a dovedit foarte peri
culoasă îndeosebi în momentele fixe ale 
jocului) să atace mai mult la Oslo, lă- 
sîndu-se descoperită în apărare. Dacă 
Dudu Georgescu și coechipierii săi vor ști 
să profite de acest lucru, marcind și, ei în 
deplasare, calificarea nu Ie scapă. Dar, 
cum spuneam, meciul de la Oslo se 
anunță foarte greu... (D.G.).

16, ba chiar și cu 12, de fiecare dată discu- 
tîndu-se, ca și acum, despre problema ca
lității fotbalului, în dorința de a fi îm
bunătățită ! Nu formula de campionat re
zolvă, însă, calitatea jocurilor — ci pre
ocupările generale privind o mai bună 
desfășurare și organizare a muncii noas
tre, a tuturor, jucători, antrenori, condu
cători. Măsurile care se preconizează — 
și care nici măcar nu s-au clarificat 1 — 
acum na țin în șah, estompînd preocupă
rile de bază la majoritatea echipelor din 
diviziile B și C. Ar trebui, cred eu, să 
umblăm în primul rînd la organizare, la 
o mai bună gospodărire a fotbalului nos
tru, la statutul-jucătorilor și atîtea altele. 
Prin „formule", oricare ar fi ele, nu vom 
rezolva mare lucru ! în privința baraju
lui : ca principiu, se poate lua în consi
derație, cu condiția să fie organizat impe
cabil. Așa cum este însă el preconizat, nu 
cred că satisface. Pentru creșterea calită
ții în prima divizie, ceea ce e de dorit, ar 
trebui să se întreacă în baraj nu numai 
echipele de „B“, cîștigățoare ale seriilor, 
ci și formații din prima divizie. Așa ar fi 
echitabil.

Gheorghe Georgescu, vicepreședinte 
(F.i C. Baia Mare) : 1. Promovarea ; 2. E- 
vident, prin reducerea de echipe fotbalul 
se va îmbunătăți. Așa cum s-a hotărît 
acum, fără să mai participe nici o echipă 
de „A“, barajul mi se pare echitabil. Echi
pa cea mai bună din cele trei participante 
să dovedească superioritatea ei și să intre 
în divizia A 1

Anchetă realizată de DUMITRU GRAUR '

Cronica șoselei

Clipe plăcute urmate j 
de epiloguri tragice 1

„Cînd mă gîndesc la anii liceului, 
dragă Cleopatra, la cît eram de fericite 
în zilele puține care mai rămăseseră pînă 
la terminarea clasei a 12-a, parcă nu-mi 
vine a crede că de atunci au trecut 20 de 
ani. Firele albe ne-au inundat părul. Mă 
cuprinde nostalgia. Dar, oricum, am re
zolvat ceva. Tu, directoare de fabrică, 
cu atîtea răspunderi. Eu, șefă de servi
ciu la o mare uzină. Avem copii buni, soți 
la fel de buni. Mi-e frică să nu mă a- 
puce plînsul, cînd se va striga, ca de obi
cei, catalogul".

Convorbirea avea loc între două foste 
colege, în ajunul plecării lor, împreună 
cu soții, la cea de-a 20-a aniversare a 
absolvirii liceului.

Sîmbătă seara, după festivitatea care 
avusese loc dimineața, au participat la 
banchetul splendid organizat. S-au • 
schimbat impresii, ș-a făcut haz de unele 
intîmplări din timpul liceului, s-au de- 1 
pănat amintiri. Au fost și momente j 
triste, cînd a venit vorba de cei doi 
absolvenți decedați prematur. Cancerul 
nu iartă pe nimeni I

întrucît una din familii avea la ma- | 
șină număr impropriu pentru duminica > 
respectivă, cele două cupluri au hotărît j 
să plece în zorii zilei de luni, pentru a 4 
ajunge la locurile de muncă la ora do j 
începere a programului. J

Chiar de la start urmează o cursă con- | 
tracronometru. Cei doi apasă la maxi- Ș 
mum pe pedala de accelerație, în ciuda ’ 
ceții care reducea considerabil vizibi- 
litatea șî a aglomerației tipice dimineții ] 
de luni. |

„Te rog să reții, Mircea, trebuie să j 
facem 120 de kilometri cam într-o oră și - 
un sfert. Eu am ședință exact la 8“. „Și ij 
ce dacă întârzii și tu jumătate de oră ?“. ) 
„Nu pot, că vin tovarăși de la central". ■

„Atunci hai să dăm bice cailor !“.
La circa 20 de kilometri de la punctul 

de plecare, Lada 1500 trebuia să depă
șească un tractor, rămas în pană pe par- .■ 
tea dreaptă a drumului. ’ Obstacolul îi a- 
pare pilotului în față destul de brusc, 
datorită vitezei mari și ceții ; virează la 
stingă în ultima clipă, fără să se mai 
poată asigura că sensul opus e liber. 
Situație clasică de accident. Din sens . 
contrar se apropia, tot cu viteză ne
adecvată condițiilor de circulație, o altă ’ 
mașină. Coliziunea frontală este nă- , 
prasnică : doi oameni, Mircea C. și pi- ■ 
lotul care circula din sens opus, își pierd - 
viața pe loc. Alți doi pasageri sînt ră- S 
niți grav.

Accidentul mai are o secvență. Dîn 
spatele autoturismului Lada 1500 circula 
o Dacia. Fiind ceață, șoferul rula în plasa j 
autoturismului din fată. „Mă ghidam 
după luminile ei de poziție. M-a surprins j 
frîna brusc pusă de șoferul din față. Am 
frînat și eu, dar fără rezultat. Mi-am i 
dat seama apoi că mașina ocolește un 
obstacol și de pericolul care s-a ivit, dar ș 
era prea tîrziu. Neavînd distanță sufi
cientă, m-am izbit in plin de, cele două ' 
autovehicule, după ce ele au intrat în 

■coliziune".
Curios, șoferul care venea din sens opus 

avea toate condițiile să evite coliziunea. 
Lățimea șoselei îi permitea să se replieze 
pe partea dreaptă fără pericol. El n-a schi
țat însă nici cel mai mic gest pentru a 
evita accidentul. Nici măcar n-a frînat.

Colegul de serviciu al șoferului dece
dat de pe Dacia, avea să declare : „Eram 
amîndoi în prima zi de concediu. Mer
geam la pescuit. De două zile ne pregăti
sem tot felul de undițe și cîrlige ; știți, 
sîntem tare pasionați după pescuit.

Ce-i spun eu lui Milica, soției lui Pe- 
trică ? Are 4 copii, săracul, și nevastă-sa 
nu lucrează, că, doar eu l-am îndemnat să 
mergem la baltă".

Mircea C. n-a ajuns la ședință, ci în 
mormînt. Soția sa, după frumoasele 
clipe petrecute la aniversarea absolvirii 
liceului, are ambele picioare fracturate și 
vor trebui multe luni pînă să se vindece. 
Cele două fete, una de 12 și alta de 14 
ani, cu haine cernite, se descurcă cum 
pot. Vin însă zilnic la spital să o vadă șl 
s-o încurajeze pe mama.

VICTOR BEDA B



■ Flacăra pag. 22 ■ UNIVERS ■ Nn 34 ~ 27 august 1982 ■

Lumea în care trăim

întoarcere la
Unora Ie place dansul. Altora muntele sau pescuitul. Mulți 

se dau în vînt după o partidă de șah sau de vînătoare. 
Hobby-ul multora este filatelia, colecționarea scoicilor sau 
insignelor. Am avut de-a face cu pasionați ai tenisului sau 
ai sporturilor de iarnă. în ultimele zile foarte mulți prieteni 
și cunoscuți mi-au vorbit despre marea lor dragoste pentru 
valurile mării, de nostalgia plimbărilor pe faleză în serile 
cu lună.

Mărturisesc însă că nu am întîlnit încă pe cineva care 
să-mi spună că arde de nerăbdare să trăiască la Polul Nord, 
în împărăția veșnică a zăpezilor, a gerului și viscolului.

Și totuși, puțini dintre noi bănuiesc, își imaginează, cît de 
aproape ar putea fi omenirea de instaurarea pe Pămînt a 
unei noi ere glaciale...

Savanții au calculat că o scădere cu numai 10—12 grade a 
temperaturii medii a Pămintului ar putea întoarce planeta 
la o nouă epocă glacială.

Bineînțeles, au precizat el, o asemenea scădere a tempe
raturii Pămintului s-ar putea produce numai și numai in 
urma unui cataclism, a unei catastrofe ieșite din comun.

Din păcate, un asemenea cataclism, o asemenea teribilă ca
tastrofă, care ar pune în pericol însăși soarta Pămintului și 
a omenirii, este pe deplin și permanent posibilă.

O asemenea catastrofă se poate produce în cazul unei con
fruntări mondiale, al izbucnirii unui război nuclear.

în ultima vreme, savanții au început să reevalueze dimen
siunile reale ale unui eventual război nuclear. S-a constatat 
că pînă acum au fost omise, mai exact nu au fost luate 
în calcul, unele date extrem de prețioase. S-a neglijat, 
de pildă, introducerea în ecuația holocaustului .a cantităților 
de apă și vapori ce ar fi dislocate de exploziile nucleare și 
trimise în înălțimile atmosferei.

De obicei, în calculul dezastruoaselor efecte ale unui război 
nuclear asupra climei Terrei s-a ținut seama doar de can
titatea de particule de sol ce ar fi trimise în atmosferă, de 
urmările depunerilor norului de praf radioactiv asupra flo
rei și faunei continentelor, de efectele suflului exploziilor 
asupra curenților de aer. S-a evaluat că o singură bombă de 
o megatonă ar putea disloca un milion de tone de sol.

Dar explozia aceleiași bombe antrenează și ridică în înălți
mile atmosferei și circa 1 000 kilometri cubi de aer, ceea ce 
înseamnă aproximativ 15 milioane tone vapori de apă. 
Această cantitate de vapori de apă variind, evident, în 
funcție de umiditatea aerului în momentul exploziei, de sta
rea vremii, de zona în care s-ar produce detonarea bombei.

în Înălțimile atmosferei, cantitățile de apă și vapori dis
locate de explozia nucleară se transformă în cristale de 
gheață. Ele ar avea un dublu efect. Ar opri ca o perdea 
puternică pătrunderea luminii și căldurii, a razelor și radia
țiilor solare pe Terra. Ar avea loc, apoi, în mod firesc, răci
rea atmosferei și căderea pe suprafața Pămintului, chiar și

Solemna hoție:..
S-a jefuit ziua și noaptea, ani de-a 

rîndul; decenii și veacuri de-a rîndul cu 
tona și cu kilometrul pătrat, s-au devastat 
veacuri de cultură și istorie în numele 
unei piraterii care a fost în ultima ei in
stanță apetit intelectual.

Mercenarii albi născuți șl școliți pe me
ridiane albe au fost trimiși în cohorte spre 
meridianele negre și galbene și puși să 
aducă în metropole halcane de atlas sub 
forma lui cea mai valoroasă : obiecte de 
artă și cultură. în numele „curiozității ști
ințifice" și al „investigației istorice" lu
mea bogată a furat lumii sărace tezaure 
fundamentale cărîndu-le cu caravanele, 
cu armadele, cu tot ce s-a putut în som
ptuoasele cetăți albe unde au fost insta
late sub sticla muzeelor, dar mai ales In 
reședințele particulare. Temple și statui, 
fresce, bijuterii, obiecte de cult, un prețios 
inventar al istoriei a fost dezrădăcinat din 
locurile de baștină și suplimentat valoric 
în centrele unde ospățul cultural înseam
nă, printre altele, și conturi frumușele.

Jaful cultural colonialist a lăsat loc 
contrabandei neocolonialiste. Nu se mai 
fură sub văzul lumii cutare tezaur egip
tean sau cutare templu din Bali, valorile 
se parcelează discret, sînt tăiate în felii și 
se propulsează pe filierele subtile și com

Universul în imagini

Nu poți împăca pe toată lumea... 
Noul tren japonez pe linia Tohoku — 
Shînkasen, cu 833 locuri și o lungime de 
300 m, recent dat in exploatare, are o

Cel mai mare șantier de locuințe 
din K.D.G. se află în orașul Gera. în fi- 
■al se vor muta aci 15 000 persoane.

epoca glacială ?
la ecuator, a unor imense cantități de cristale de gheață, 
de zăpadă.

Clima Terrei s-ar modifica astfel radical, pe toate con
tinentele.

Oamenii de știință au calculat că erupția din anul 1883 a 
vulcanului Krakatau, din Indonezia, a avut o putere esti
mată la 10 000 megatone exploziv. Efectele erupției au de
terminat, printre altele, și scăderea temperaturii medii anua
le a Pămintului, cu circa un grad.

Dar un război termonuclear mondial ? Cu ce s-ar solda ? 
Ce ar rezulta din explozia a mii și mii de bombe nucleare 
cu puteri de milioane de megatone 1

Nu dorim să ne referim de această dată la distrugerile 
catastrofale pe care le-ar produce un asemenea război pe 
suprafața Pămintului, asupra vieții. Să ne gîndim doar la 
acel aspect „uitat" spre a fi hiat în calcul de savanți, Ia 
milioanele de tone de vapori de apă dislocați de explozii și 
la efectele lor asupra temperaturii Terrei. Ar avea loc, în 
perioada de după un război nuclear, o scădere a temperaturii 
Pămintului de zeci de ori mai mare decît acea produsă de 
vulcanul Krakatau. Iar savanții au apreciat că doar o scă
dere cu 10—12 grade a temperaturii medii a Terrei ar putea 
întoarce planeta înapoi la epoca glacială...

Concluziile oamenilor de știință au determinat diferite 
reacții. Cei mai prompți au fost strategii militari americani. 
Omenirea nu trebuie să se alarmeze — susțin ei. Se va 
folosi doar tactica unui război nuclear „limitat". într-un 
asemenea război s-ar folosi numai cîteva sute de focoase 
nucleare, estimativ — cîteva zeci de mii de megatone și 
numai pentru distrugerea obiectivelor pur militare.

Dar chiar și în acest caz. al unui război limitat, — „limi
tare" evident imposibilă in condițiile războiului nuclear —, 
savanții au demonstrat că exploziile nucleare ar deter
mina și ar avea aceleași efecte, doar la proporții ceva mai 
reduse. în mod cert, ar avea loc o scădere ireversibilă a 
temperaturii Pămintului, o modificare esențială a climei 
Terrei.

...Și cît de puțin ar trebui ca oamenii să scape de acest 
coșmar, de această posibilă-întoarcere a Pămintului la epoca 
glacială. Ar trebui doar stabilite măsuri ferme pentru în
făptuirea dezangajării și dezarmării militare și, în primul 
rînd, a dezarmării nucleare, interzicerea folosirii armelor nu
cleare și distrugerea stocurilor existente.

Ar fi un prim și hotărîtor pas ce trebuie făcut pentru asi
gurarea viitorului planetei, pentru evitarea transformării 
Pămintului intr-o nesfîrșită întindere de zăpadă. O cere 
soarta planetei. O cer cu insistență interesele tuturor popoare
lor lumii dornice de viață, de pace și liniște. O cere însăși 
nevoia de supraviețuire a speciei umane...

Al. PINTEA ■

plexe ale contrabandei, istoria africană, 
asiatică sau orientală cărîndu-se acum en 
detail și în secret tot spre centrele tradi
ționale de absorbție. Cifrele de afaceri a- 
ting anual nouă zerouri, ambalajul jafului 
s-a schimbat, dar esența lui rămîne a- 
ceeași.

Foarte rar, sîngeros de rar,, cite o tele
gramă de presă transmite și o acțiune in
versă, nu în sensul că săracii fură istoria 
bogaților lumii, ci in acela că un Robin
son încearcă să redescopere, spre uzul lu
mii întregi, tihna nevătămată a trecutu
lui îndepărtat. Un astfel de Robinson care 
gîndește trecutul și viitorul în spațiul 
restrîns dar atît de generos al celor cinci 
linii ale unul portativ încearcă să revitali- 
zeze muzica săpînd la rădăcinile ei acolo 
unde nimeni nu s-ar fi așteptat, în junglă 
sau în savană.

Se știe cît de mult a fost prețuită, cînd 
a devenit cunoscută, valoarea spirituali
tății africane care a dat culturii Europei 
și Americii un impuls calitativ superior. 
Dirijorul francez Jose Berghmans susține 
că muzica europeană va avea posibilitatea 
să-și revitalizeze potentele în următorii 
ani pe baza cunoașterii mai aprofundate 
a muzicii „lumii a treia", cunoaștere po
sibilă datorită metodei de transcripție mu
zicală, adaptabilă la toate muzicile indi
gene ale planetei pe care este pe cale să 
o pună la punct.

Noul „cod" muzical va suplini lipsurile 
scriiturii clasice valabile pentru muzica 

viteză „normală" de 210 km pe oră, fiind 
astfel unul din cele mai rapide din lume. 
Dar populația din zonele urbane pe care 
le traversează noua linie se declară ne
mulțumită de zgomotul și vibrația pro
duse de gigantul feroviar. se nasc și în
trebări în legătură cu poluarea. Oficialii 
răspund cu înțeleptul dicton : „Timpul 
este bani !. Altfel spus, și pentru viteză 
trebuie plătit un preț. 

de tip european dar inadaptată la tran
scrierea muzicii popoarelor din Asia, A- 
friea și America Latină. Berghmans, care 
și-a desfășurat cercetările în Ecuador ca 
urmare a unui program al UNESCO, a co
lindat împreună cu un grup de elevi en
tuziaști cele mai izolate așezări indiene, 
înregistrînd muzica ce anima sărbătorile 
folclorice. „Trebuia să ne grăbim pentru 
a ajunge Înaintea tranzistorului", mărtu
risea dirijorul. Recolta bogată și prețioasă 
a fost trimisă Universității din Gând unde 
va fi supusă analizei de către ordinatoa
re', după care, peste aproximativ un an 
după părerea inventivului explorator, va 
fi elaborat noul sistem de scriere muzica
lă. Aceasta va permite transcrierea pentru 
posteritate a muzicii de tradiție orală, care 
altfel s-ar fi pierdut, a muzicii venite din 
inima veacurilor trecute, dintr-o epocă în 
care invadatorul european nu și-a putut 
imprima urmele sale de neșters, o „mu
zică foarte bogată, ce poate aduce mult", 
ne asigură Berghmans. Pasionatul dirijor 
are de acum un proiect pentru valorifi
carea cercetărilor sale : fondarea la Quito 
a unei orchestre simfonice în care se vor 
amesteca instrumente muzicale de tip cla
sic cu instrumente de tip autohton.

Asemenea polifonie seamănă cu un 
fluierat în biserică, ascuțit și victorios sub 
norii de tămîie ai unei mese tradiționale : 
hoția solemnă de istorie.

RADU BUDEANU B

Ia un recent festival sportiv des
fășurat sub egida Universității Pennsyl
vania, Arling Pitcher din Greenwood. 
Indiana, a cîșțigat un premiu Ia săritura 
în lungime. El a împlinit, nu de mult, «0 
de ani. Sportul asigură, așadar, și în via
ță... săritura în lungime.

Mondo umana ?

dc ia loot 
la 085

Nu, nu este vorba de faimoasele 
povești din 1001 de nopți, cu cadî- 
ne, bei și seraiuri, aventuri și exo
tism, înțelepciune' și fanatism, vi
tejie sau lașitate. Dar că faptul în 
sine te-ar trimite cu gîndul la ves
titele întîmplări sau la atmosfera 
lor, nu pot contesta. Sînt primele 
lucruri care mi-au trecut prin min
te aflînd verdictul unui proces ce 
dura de mai multă vreme și soli
cita interesul unei părți a opiniei 
publice din capitala thailandeză. 
Din cînd in cînd, chiar și agențiile 
internaționale de presă reveneau a- 
supra lui dind detalii despre depo
ziția inculpatei, cele ale martorilor, 
ca și în legătură cu pledoariile apă
rării sau acuzării. Acum, după pro
nunțarea sentinței, acuzata are toa
te șansele să ajungă in faimoasa 
carte a recordurilor lumii. între 
timp i se consacră deja știri și fo
tografii pe prime pagini ale ziare
lor ca și reportaje ample în nume
roase reviste săptămânale sau lu
nare.

Despre Penchapong Nondast Im- 
sap — căci așa se numește proas
păta recordmană în materie de con
damnare la închisoare — nu știm, 
la ora actuală, alte amănunte de
cît că era o foarte modestă func
ționară la secția de înregistrare a 
străinilor de la poliția din Petcha- 
bun. provincia centrală a Thailan
dei. Nu nise spune dacă era căsă
torită, dacă avea copii, părinți sau 
frați. Cu cîtva timp în urmă, într-o 
bună zi — poate mollpsindu-se de 
la alții, poate descoperind ea mo
dalitățile de fals, dar acționînd de 
una singură — și-a dat seama că - 
s-ar putea face rost de bani mijlo
cind unele nereguli în înregistrarea 
străinilor acolo unde lucra ea. Cînd 
a fost descoperită, reușise să adune 
36 000 de bahti, echivalentul a 1 600 
dolari americani. Cercetările ulteri
oare n-au durat prea mult. Proce
sul și-a urmat cursul normal, cu 
audierea ei, a martorilor, a celor 
ce li s-au mijlocit falsurile, cu ple
doariile de rigoare și, cum se obiș
nuiește, cu sentința. A fost condam
nată la exact 1001 ani închisoare t 
S-a făcut reeurs pentru că o ase
menea pedeapsă se pretează la așa 
ceva șl instanța superioară s-a do
vedit mai clementă, i-a redus pe
deapsa cu 116 ani, ajungîndu-se, în 
final, la 885 de ani. Intrigate și con- 
damnînd micimea acestei clemențe, 
multe ziare din lume, în numărul 
în care luau act de eveniment, con
semnau undeva, mal mărunt, că o 
companie petrolieră („Standard 
Oil") a acceptat să plătească 13 mi
lioane dolari penalizări pentru ca 
ministerul american al energiei să 
n-o mai urmărească în justiție 
pentru că violase reglementările 
privind controlul prețurilor între 
anii 1973 și 1981. Cît or fi virat în 
contul personal mai marii ei dacă 
acceptă să plătească 15 milioane a- 
cum ? Dar cum nu știu răspunsul 
la întrebare, demnă și ea de su
mele vehiculate în lumea celor 1001 
de nopți, îmi amintesc că scriitorul 
austriac Doderer spunea cîndva : 
„Adevăratul povestitor nu este cel 
ce se dovedește mai inventiv decît 
viața, ci acela care se pricepe să 
citească mai bine din ea".

DUMITRU CONSTANTIN B
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„În viața marinarului nimic nu este banal11

Mă mărturisesc din capul locului sen
timentală. Sint pentru prima oară pe un 
vas, un vas adevărat, cu marinari adevă
rati, dar care, iată, nu se deosebesc prea 
mult de marinarii din istorii sau imagina
ți Cc.'andantul vasului — un bărbat ro
bust, ca tăiat în stîncă, cu picioarele bine 
înfipte ,.in pămînt", cu o privire care re
flectă fără îndoială personalitate, poartă 
între dinți pipă, ca un adevărat lup de 
mare. Iar marinarii ? Pe ei îi simt fremă- 
tînd de nerăbdare' să calce, din nou pe 
țărm după o cursă de 115 zile, să-și reva
dă familiile, prietenii, care îi așteaptă, nu 
pe țărm, ci afară din port. Aceasta este 
regula ! Dar parcă aș fi vrut să se petrea
că o intîlnire mai ca în poveștiri, cu ba
tiste fluturind, cu strigăte de nerăbdare 
și căutări febrile ! Singurii impasibili (sau 
care par impasibili) sint căpitanul și. cli
nele său Dixi (nedespărțitul său prieten, 
cum aveam șâ aflăm mai apoi). După ce 
vameșii trec, făcîndu-și datoria, găsim, in 
sfîrșit, răgazul, ca acolo, în cabina co
mandantului navei ..București" — Victor 
Rădulescd — să stăm de vorbă.

— Dacă cineva m-ar fi pus să descriu 
un comandant de vas fără să vă fi cu
noscut v-aș fi descris pe dv.. Victor Ră- 
duiescu. Sin te ți comandantul vasului 
„București" și v-am îniîmpînat încă din 
radă, și noi, și o echipă a televiziunii. De 
ce credeți ?

—Probabil, pentru că noi, echipajul va
sului „București", ne întoarcem dintr-o că- 
"torie de 115 zile, într-un moment ani- 
,.sar. „București" este vasul care, în 

urmă cu 19 ani, a făcut primul înconjur 
al lumii, pornit de aici, din Constanța. 
Este nava care, acum, la intrarea în țară, 
împlinește 20 de ani de viață în flota ro
mânească. Evenimentul nu putea rămine 
în anonimat deoarece vasul „București", 
în acești ani, și-a scris o demnă istorie.

— Pe scurt, cum ar arăta această demnă 
istorie 1

— Ei bine, în 20 de ani, nava „Bucu
rești" a efectuat 88 de călătorii, transpor- 
tînd pentru nevoile economiei noastre na
ționale, peste 770 00 tone mărfuri diferite. 
A parcurs peste 750 00 mile marine, ope- 

rînd în 502 porturi, cu precădere în Extre
mul Orient și zonele sudice ale globului. 
Ce să vă mai spun ? S-a confruntat cu 167 
furtuni puternice, dintre care 53 de ura
gane și taifunuri, ieșind din aceste încleș
tări totdeauna victorioasă și fără avarii 
grave.

— Ce destinație a avut călătoria aceasta 
din care vă întoarceți ?

— Ruta a fost urmăoarea : Constanța — 
Kuweit — Caraci — Bombay — Suez — 
Constanța. Am avut un transport complex 
— produse sodice, chimice, tractoare, ma
șini unelte, profile ș.a. Ne-am întors cu 
bumbac.

— Cum este comerțul pe mare ?
'•— Cel mai aprig comerț ! Privite de la 

distanță, lucrurile se rezumă astfel : eu, 
comandantul de vas (cu echipajul meu), 
sint doar un simplu cărăuș. Răspund de 
marfă, răspund de oameni.

— De la distanță spuneți. Dar mai de 
aproape ?

— Mai de aproape ar trebui să priveas
că cei care răspund efectiv de destinele 
comerțului marin. Mă refer, de pildă, la 
cum se tranșează afacerile. Sigur, acțio
nează legea'' comerțului, dar mai ales a co
merțului marinăresc. Altfel spus. în dru
murile noastre, ne lovim de obiceiuri ma
rinărești care se alcătuiesc într-un limbaj 
internațional, nu românesc, nu nemțesc, 
nu franțuzesc, pur și simplu, marinăresc.

— Fiți mai explicit, vă rugăm.
— Mi s-a întîmplat în lungile mele vo

iajuri să găsesc în anumite locuri — unde 
noi descărcăm o! parte din marfa tran
sportată — navrm excepțional, adică mar
fă foarte bună care ne era oferită să o 
transportăm (avînd spațiu de depozitare 
liber) și s-o lăsăm în drumul nostru, fără 

-să ne abatem nici o centimă de la traseu. 
De. cele mai multe ori. am pierdut ’ocazia 
de “a aduce un cîștig substanțial țării, pen
tru că noi, în astfel de situații, avem ne
voie de aprobări pe care, pînă le obțî- 
neip, ne suflă alți marfa. Și mă întreb : 
dacă în țară, un camion nu se poate de
plasa decît „plin/plin", de ce nu se aplică 
același sistem și în transportul naval, 
atunci cînd se ivește ocazia, de ce nu se 
reglementează sistemul aprobărilor așa 
încît să avem posibilitatea de a acționa 
în timp util, în funcție de condițiile con
crete ?!

— înțelegem că se S’mte necesitatea 
unei mai adecvate modalități de a lua ho- 
tărîri.

— Exact. Trebuie avut în vedere că noi, 
cei din marina comercială acționăm într-o 
lume foarte diversă și cu mentalitățile ei 
specifice, o lume în care nu-i putem 
judeca pe toți după' principiile noastre, 
după normele de-acasă... Pentru reușita 
muncii noastre, pentru ridicarea eficien
ței, trebuie să ținem seama de această 
situație, să sporim capacitatea de iniția
tivă și condițiile de exercitare a acestora, 
să fim, cu alte cuvinte mai elastici in
clusiv din punct de vedere financiar pen
tru a putea, în contextul în care fiecare 
își urmărește beneficiul firmei și al său 
personal, să ne împlinim tot mai bine 
datoria de a aduce țării noastre bene
ficii cît mai însemnate.

— La acest lucru vă refereați cînd subli
mați că-i cel mai aprig comeiț ?

— Și la acesta, dar nu numai la el 1 Se 
întlmplă să ți se facă .„salvare" prin cine 
știe ce port al lumii. Știți cit ne costă de- 
zeșuarea, acest „te-am salvat" ?

— Cît?
— Jumătate din valoarea navei și ju

mătatea din valoarea încărcăturii. „Sal
vatorii" se dovedesc a fi niște rechini te
ribili și, vă rog să mă credeți, nu pierd 
ocazia. E drept, în ce ne privește, le ofe
rim rareori ocazii de acest gen, după cum, 
rareori le oferim ocazia să ne facem re
parația vasului în porturi străine. Doar 
cînd nu avem încotro. Ne-ar putea ajuta 
mai mult, sub acest aspect, cei din țară.

— In ce sens î
—• în sensul reducerii protestelor de 

mare ale comandanților. Pentru orice de
fecțiune care apare pe parcurs comandan
tul propune un protest de mare prin care 
se exonerează de răspundere. Trebuie să 
vă spun că uneori, sosit în țară, intri cu 
vasul bun în șantier și ieși cu el ca vai 
de lume așa încît, nu de puține ori, în 
timpul marșului, echipajul trebuie să pună 
la punct ce au stricat ceilalți. Pentru că 
la noi reparațiile de nave încă sînt un fel 
de cenușăreasă. Iar treaba asta ne costă 
enorm prin porturile lumii.

—■ Cum vă explicați o astfel de stare a 
lucrurilor ?

— Prin lipsă de conștiință și responsa
bilitate profesională din partea unora 
care se ocupă de eventualele remedieri. 
Noi ne dăm de ceasul morții acolo, de
parte de țară, ca să evităm costurile 
enorme ale eventualelor defecțiuni care 
apar. îmi vine în minte un exemplu re
cent. Se stricaseră niște garnituri la elice. 
Trebuia neapărat să intrăm sub apă pen
tru a repara axul port-elice. Dacă n-am 
fi făcut-o noi, cu oamenii noștri'— și vă 
asigur a fost o muncă extrem de dificilă 
— ar fi trebuit să chemăm scafandri din 
Bombay să ne facă reparația.

— Cît v-ar fi costat un scafandru în 
Bombay ?

— Numai andocarea pe doc ar fi însem
nat 15 000 dolari, plus o zi staționare, 
deci, 23 mii de dolari.

— Ce înseamnă, de fapt, să fii coman
dantul unui vas ? Ce implică ?

— Comandantul are și prerogative de 
ofițer al stării civile. El poate oficia pe 
vas și căsătorii, după cum fui îi revine 
sarcina de a anunța, urnii membru al echi
pajului veștile bune sau cele rele de aca
să. Sintem acolo, pe vas. o lume, în care 
tonul sec, cazon este exclus. Pentru că în 
viața de marinar, vai, nimic nu este ba
nal, faptele au semnificații profunde, cu 
implicatii adinei. Oamenii își, suplinesc, 
prin trăiri amplificate, genul de singură
tate la care sint obligați prin forța îm
prejurărilor.

— Forțați cu dv„ pe distanțe mari (în 
cazul vasului București — în jurul pămân GEORGETA ȘTEFANESCU B

Ecouri in presă ale recentului turneu întreprins în Franța - în cad rd schimburilor cul
turale mijlocite de asociația „Solidaritatea umană prin arte" - de către ansamblul 

folcloric „Dîmbovița"

tului), gîndul Ia prieteni, la familie, deci 
sentimente, obiceiuri, grai, într-un cuvînt 
grav, o țară ! Aveți conștiința acută a 
distanței ? A dorului ?■

— De 27 de ani lucrez în marină iar 
comandant de navă sint de 20 de ani. în 
1968 am pus prima oară piciorul pe vasul 
„București", fiind numit comandantul na
vei. Am stat pînă în 1971, după oaie, în 
’78 m-am întors iarăși la ea. Nici un co
mandant, pînă la mine, nu a stat mai 
mult decît un an jumătate, doi ant, toc
mai din cauza voiajelor lungi. Aș zice că 
tocmai conștiința acută a distanței, a do
rului, explică faptul că pe vasul acesta 
cu curse foarte lungi nu rămîn coman
danți mai ^nult de un an, un an jumăta
te. Dar știți ce nemaipomenit este să des
coperi acolo, unde poate nici nu te-ai 
gîndi, semne că România a fost și a ră
mas. Este și va fi. Pe coastele estice ale 
Sumatrei, cîndva, prin o mie opt sute și 
ceva, s-a stabilit un tînăr medic român, 
Ilarie Mitrea. Am cerut nu de mult. 
Consulatului din Djakarta, să depisteze 
urmele lui Ilarie Mitrea — frecvența nu
melui Mitrea, descoperit în toată zona, 
dovedindu-mi că aceștia sînt descendent! 
ai lui Mitrea, după cum, în aceeași zonă 
mi-a fost dat a descoperi canale cu nume 
românești — „Bacău", „Săpat", cît și un 
sat cu numele de Bacău. în Atlanticul 
de Sud am întîlnit un banc care se nu
mește „Dacia". încă nu am făcut cerce
tări dar presupun că de la Racoviță se 
trage.

— Vorbiți despre cercetări cu seriozita
tea și pasiunea unui istoric. Aveți de gînd 
să le efectuați ?

— Desigur ! Dealtfel, trebuie să vă 
mărturisesc că am foarte multe lucruri 

. interesante adunate de pe meridianele 
lumii, privitoare la români. Mai am 3 ani 
pînă la pensie, Mi-am adunat — și con
tinuu să adun material nent.ru o carte „Pe 
urmele înaintașilor noștri". Cu Dixi ală
turi, cînd mă voi retrage din mjrinărie, 
voi scrie despre marinari.

Bicicleta pentru pace Cursa ciclistă pentru pace Oslo — Bucu
rești, inițiată de Organizația norvegiană 
„Biking—Viking", s-a încheiat miercuri 18 
august pe Stadionul tineretului din Capi
tală. în aplauzele numeroșilor bucureșteni 
aflați în tribune, cei șaisprezece mesageri 
ai păcii de peste hotare, au intrat cîntînd, 
în limba română : „Stop armelor nu
cleare".

Această cursă ciclistă pentru pace con
tinuă șirul manifestărilor pentru pace , din 
întreaga ..lume, împotriva înarmărilor și 
își unește glasul cu toate națiunile în 

nobila luptă pentru dezarmare, conștiente 
de pericolul unui război nțiclear, de ur
mările grave pentru întreaga omenire. 
Pornită in 25 iunie a.c. din Oslo, cu nu
mai șase membri, cursa și-a sporit numă
rul participanților cu un alt grup ce a pe
dalat de la Londra. Pe parcurs s-au mai 
adăugat și alții, încît la București au sosit 
cicliști din Anglia, Austria, R.F.G., Nor
vegia, Olanda, Spania și Ungaria.

Solia păcii pe biciclete a fost însoțită 
pe teritoriul tării noastre, de la punctul 

de frontieră Nădlac, de peste o sută de 
sportivi români. La trecerea prin Arad a 
avut loc o întîlnire consacrată păcii, prie
teniei și înțelegerii cu toate popoarele 
lumii.

„Cel mai bine ne-am simțit pe teritoriul 
României", au recunoscut la sosire oas
peții.

Stropii unei ploi de vară, venită ca un 
binefăcător duș, pe autostrada Pitești — 
București, a topit o.. f ■ 1 a „uitat kilometru 
de kilometru pe fețele arse de soare ale 
tinerilor cicliști și parcă a redat prospeți
mea culorilor echipamentelor de drum, 
ale eșarfelor pe care sc pățea citi cuvin- „ 
tul „PACE" și ale steguiețelor arborate 
.pe biciclete. Au venit astfel și cu toaleta 
aranjată pentru, spectacolul ce-1 pregăti
seră, în cinstea lor, artiștii, bucureșteni,

Tore Naerland, reprezentantul Organi
zației „Biking Viking"., a mulțumit pen
tru călduroasa primire făcută caravanei, 
afifmînd'că sînt recunoscători președin
telui Nicolae Ceaușescu peptru nume
roasele inițiative consacrate păcii și de
zarmării în lume și pentru faptul că i-a 
invitat să militeze pentru acest ideal pe 
teritoriul României.

„Avem de învățat multe de la guver
nul și poporul român în ceea ce privește 
lupta pentru pace, acum cind prea multe 
resurse financiare se folosesc s pentru 
înarmare. Ne-am întîlnit aici animați de 
același ideal, pentru ca Vest și Est să 
luptăm, să nu mai existe arme atomice 
și nucleare", a continuat conducătorul 
soliei.

Tore Naerland a oferit în dar români
lor, ca simbol al prieteniei, un tandem, 
pe care un ciclist din Est și unul din 
Vest să pedaleze spre un climat de pace 
și dezarmare. .

VICTOR RADULESCU H
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Țara în sărbătoare aduce cu clătinarea cîmpiei în 
mai, cînd pămintul devine maci și romanițe, stînca
devine cuib de vultur, pădurea cînteC de
ciocîrlie. Toate grăbesc spre rostul împlinirii, al
aspirației, cum valul repetat al mulțimilor ce se pe
rindă acum prin fața marelui sfat al țării își strigărindă acum
opțiunile :

Și poemul 
de la inimă 
Căci numai

Vrem pace !
Vrem o țară liberă, neamenințată de răz
boaie, vrem o Europă liberă, nu cuib al 
rachetelor nucleare, vrem o Planetă des
povărată de spectrul distrugerilor nu
cleare !
acesta, al păcii, adunat de la gură la gura," 
la inimă ar putea fi întregit și continuat, 
iubind liniștea, miracolul regenerării în-
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tregii Naturi, pacea care e condiție a viețuirii am 
putut rezista de mii de ani aici, la porțile Europei. 
Au trecut peste noi cohorte imperiale, sîngeroase mi
grații, au apăsat biruri, vremelnic ne-au cîrmuit domni 
străini, dar ne-am aninat de stînca neclintitului Carpaț 
și am durat. Ca iarba ne-am înălțat în zori, 
bind rouă din fruntea Universului. Voievozii au 
tras clopote de funii și părinții au venit și au ctitorit 
iar și iar, învățîndu-ne pre noi jocul păsărilor care 
se iubesc și zidesc cuib în fiecare primăvară !

De aceea admir iscusitul arhitect din 
pliscul rîndunelei :
cetatea lui are perfecțiunea piramidei lui 
Keops. armonia Numărului de Aur, 
este inima Patriei !
In ciocul ei ziditor, lutul capătă duh, va
loare și sens !
De cite mii de ani repetăm această Lecție?

Acolo, în tribună, lingă OMUL PĂCII, sînt ambasa
dorii popoarelor. înțeleg ei această permanentă Zidire, 
dorința noastră arzătoare de Pace izvodită din Durere? 
Credem că mulți, foarte mulți înțeleg. Cum altfel se 
poate explica faptul că, după Congresul al IX-lea, 
nu mai puțin de 104 conducători de țări și de popoare 
ne-au vizitat țara ? în numele cărui ideal purtăm 
aceste aspirații ? Răspunsul,’ iată, capătă chip concret 
în această Piață-martor a Aviatorilor : aici și acum 
bate inima țării. Țara pe care trebuie s-o păstrăm 
liberă, demnă, veșnică !

în nopțile lui august, mamele, frații și surorile eroi
lor se apleacă peste fotografiile din rame, unde se păs
trează imaginea lor, și le sărută amintirea. Și sărutăm 
cu toții Tricolorul, simbol sfînt, pe care-1 purtăm cu 
noi spre eternitate !

N. GRIGORE MARÂȘANU H
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